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. RAMSINGH MAYASINGH, after having been culy sworn,
«testified at 87 Escolta Street, Santa Cruz, Yanila, F. I.,
*on 8 October 1945, as follows:

~M§ name is Ramsingh uayasindh,_Indian ational, 66

years of age and employed now and at the time covered in
my testimony by Murli-Kuidanmal as a night watchman at
87 Escolta &treet, Santa Cruz, Manila, P. I. f

On 5 February 1945 at about 4:00 o'clock in the after-
noon, some Jap soldiers blew up Jones Bridge. After this,
these same soldiers, both enlisted men and officers, came
to the building at No. 27 Escolta Street and placed a bomb
inside the bullding. It was evidently a delayed action de-
molition charge as it was a few minutes -before it blew up
and set fire to the building, completely destroying the four
story building. _

I also saw them place a large demolition charge in the
Cu Unjien Building at about 103 Escolta in this same block.
The fires from these two buildings spread to and gutted the
remainder of the buildings in this row extending from Nueva
to T. Pinpin streets on the north side of Escolta Street.
The Cu Unjien Building was completely destroyed from the
fire and explosive charge. g

: During the afternoon of the 5th of February, I sgwthis
from the lobty of the Theatre Building which was not burn-
ing. I stayed in this place the night of 5-6 February,
leaving in the morning of the 6th about 7:30 A.M.

In the morning of the sixth when I left all of the build-
ings in this block were burning from the fires set by the
Japanese. There was no shelling or bombing of this area
during. this period.

<

I also saw them place. demolition charges in the building
adjacent to the "hilipoine National Benk which was destroyed
by the resulting fire.

I cannot identify any of the Japanese responsible for
this Destruction.

Tﬁe Japanese were soldiers as they wore khaki uniforms.
I have nothing further to add.

/S/ Ramsingh Mayasingh
/T/ RAMSINGH VAYASINGH

COMMONVWEALTH OF THE PHILIPPINES%
CITY OF MANILA
I, Ramsingh Mayasingh, of lawful age, being duly sworn

on oath, state that I have read and understood the foregoing
transcription of my interrogation and all answers contained
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therein, consisting of one page, are true to the best
of my knowledge and belief.

/S/ Ramsingh Kayasingh
/T/ RAMSINGH NAYASINGH

Subscribed and sworn to before me this 10 day of.
October, 1945.

/S/ Thomas F. Veiss,

/T/ THOMAS F. 'ﬁmss 2d I.t., FA
Investigating Officer
Crimes Investigating ﬁotachmont

"CEZRBILIEICAIEL

C

I, Thomas F. "eiss, 24 Lt. 01177692 EA, certify that
on the 8th day of October 194% persona ly appeared before
me Ramsingh Mayasingh, an é gave the foregoing answers to
the several questions set forth; that after his testimony
had been transcribed, the said Remsingh ilayasingh read the
same and affixed his signature thereto in my presence.

/-
/8/ Thomas F. Wdist
(Flace) Manila ?.I. /T/ TEOI'AS F. TEISS, 2d Lt., FA
. Investigatin fficer
(Date) 10 Oct. 1945 Crimes Investigating RN
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RESTRICTED

Mr, MICHAEL ooxmmm 138 Gunao Street, Quiapo

Dl.ltr:lct Manila, P, I., 'boi.ng firet duly cvorn, testi-
fied as fonovu

Q
A

O PO PO

o

<
A

3 llorobnﬁ-hpmn.

State your full name, age, end citiuuhip.
Micheel GOLDENBERG, 56 years old, and I am a French
citizen, 5 :

What is your present address? ]
138 Gunao Street, Quispo District, Manila, P, I,

What is your occupation? N

th were you located on or about February 5, 1945?
I‘was in the Goldenberg Building, located at 419

* Dasmarinas Street, Binondo District, Manila,

_JAn comnection with the destruction of your property

and other property asround yours, what, if anything,
did you observe on February 5, 19457

I am the socle owner of the Goldenberg Building which
is located at 419 Dasmarinas Street, Binondo District,
Manile, and on that date I was in my building on the
Mezzanine floor, I was attracted by a commotion in
front of the building end when I looked out of the
window, I saw about 6 or 7 Jepanese around the Chua—
Sing Building, corner of Nueva and Dasmerinas Streets,
I saw one Jap carry a 5-gallon square can into the
ground floor of the Chun Sing Building, This Jap,
along with the others who entered the same building,

I presume then proceeded to saturate the ground floor
of that building with the liquid conteined in the can,
I am positive that what they were pouring was gasoline
or oil because the fire spread so rapidly later, At
about 3:30 P, M, I was compelled to run out of my build-
ing to save my life because blaze from the adjoining
buildings was approaching mine., As a matter of fact,
my building was then on fire, At 3130 P.M, the fire
had reached the Chun Sing Building next to mine and I
saw the Chun Sing Building burn rapidly, It could
have burned so fast only if some highly inflammable
liquid wes present. I cannot describe the Japanese
who were present, but I believe they were soldiers
because they were wearing khgki uniform, puttiee, and
soldier caps, I do not know whether there was an
officer present but I believe the nerson in charge
was e non~-commissioned officer, a large-sized Sergeant
who carried a pistol., Other than that I cannot dee-
cribe any other Japsnese involved in the burning of
the Chun Sing Building., There was no shelling going
on at this time but there was plenty of shooting by
small arms, As I left my building, I was wounded on
the leg by a Japenese sniper, My servant who accom=
panied me was wounded too, I am not familiar with
the Japanese units that were operating around my
building because they kept changing everyday.

Can you sive me the name of any other witness to this
destruction?
Mr, ANG, Chinese owner of the Lyric Studio, who lives

Us "‘ A\ T .
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sonewhere on Magdalena Stroet Tondo District, Manila,
was also present and I am -u.ro he saw the d.utruction
cf several bnild.ings near mine,

Do you have anything further to .w
I have nothing further to add in this matter that I
cen think of at present, That is all I know.

L

s/ Michael Goldenberg
M MICHAEL GOLDENEERG

COMMONWEALTE OF THE PHILIPPINES) A\ * :
: S8 ity
CITY OF MANILA : : :
I, Michael Goldenberg, being duly sworn on oath, stete
that I havq&-oad and understood the foregoing trunocriyuon
of my interrogation and all answers contained therein,

consisting of two (2) pages, are trie to the best of my
knowledge and belief,

/'/Mm_
/t/ MICEAEL GOLOENEERG

Subscribed and sworn to before me thi-_}Zln_day of
Octobver, 1945, s
/8] illliem G, Boorse
Jt/ WILLIAM 3, BOCRAS, let Lt,, Inf,

Investigating Officer, War Crimes
Investigating Detschment

CZRILIFICATIE

We, Williem G, Booras, lst Lt,, Inf,, 01060716, Inves-
tizating Officer, War Crimee Investigating Detachment, end
Thomas ¥, Weiee, 2d Lt,, F.A., 0-1177692, Investizeting.
Officer, War Crimes Investigating Detsachment, certify
tkat on the 1€th day of October, 1945, )er:onally ap2ered
before us lMichael Goldenberg, end gave the foresoing ans—
wers to the several questione set forth; thet after his
testimony had been trenscribded, the snid iiichael Goldenbery
-read the same and affixed his signature thereto in our
presence,

Menile, P. I, [/ ¥illien G, Boorae
/t/ WILLIaM G, BCORAS, lst Lt,, Inf,
Investigating Officer, Wer Crimes
Investigating Detechment

17 October 1945 /s/ W :
/t/ THOMAS :'. WZISS, 2¢ L4, Fea.
Invectigating Cf'icer, Jar Cripmes
Investigeting Detschment

- 13 -
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~ RESTRICTED

MARIANO ANG, after having been duly sworn, testified

at 339 Dasmarinas Street, Binondo District Manila, P, I.,
on 16 October 1945, as follows:

Q
A

o

Please state your name, age, nationality, address, and
occupation.

Mgriano ANG, 43 years old, Chinese, 339 Dagmarinas
Street, Binondo District, Manila, P. I., and my occupa-
tion, at the period covered in testimony and at present,
is photographer at same address.

Please state what you saw on or about February 5, 1945.
On February 5, 1945, shortly before 2 o'clock afternoon
I was on the second floor of my building, addiress above.
From a hole in the east wall I was able to see clearly

the Goldenberg Building, 419 Dasmarinas Street.

. At that time I saw 10 Japanese soldiers come down
Dasmarinas Street with a horse and cart. On the cart :
were a number of 1 yellow and red objects. They were
about 1 yard long, 1/2"™ through and painted red and
yellow.

From the upstairs window I saw a Japanese carry
several of these red objects into the Goldenberg Build-
ing across the gtreet. He came back out of the building
immediztely without them and in about fifteen minutes
there was an explosion here and the dbuilding caught fire,
consuming the building.

I also saw three or four Japanese carry these red-
yellow objects into the Fernandez Building ad joining my
own building on the West. I was looking out of a second

"ptory window facing Dasmarinas Street and saw them when

they opened the front door and threw these objects in-
side on the first floor. In about ten minutes there
was an explosion and fire in this building.

I also saw them carry four or five gasoline cane
into the Fernandez Building about ten minutes before

they threw the red and yellow objects in.

I cannot say whether these Japsnese were goldiers
or saillors. There were about ten of these men and one
was an officer, I believe, as he wore boots and saber.

The Goldenberg Building wes a three-story frame,
stone reinforced building. The Fernandez Building was
a two-story frame structure.

I have nothing further to add.

m MARIANO ANG
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COMMONWEALTE OF THE mrwms;
. » ¢ ss
CITY OF MANILA )

I, Mariano Ang, being duly sworn on oath, state that I
had resd to me and understood the translation of the fore-
going transcription of my interrogation and all answers
contaired therein, consisting of one page, are true to the
best of my knowledge and belief. :

8 b:m Ang 4 =
;t; MARIANO ANG e

Subscribed and sworn to before me this _ 20 _ day of

October, 1945. : ;
/-/%J.Jnm
[t/ F. WBISS, 24 Lt., F.A.

Investigating Officer, War Crimes
Investigating Detachment.

COMMONWEALTH OF THE nm,mms;
ss
CITY OF MANILA )

I, Helen Raymond, residing at 209 Cabezas Street, Tondo
District, Manila, P. I., being duly sworn on oath, state
that I truly translated the gquestions .and answers given from
English to Chinese and from Chinese to English respectively,
and that after being transcribed, I truly translated the
foregoing deposition containing one page, to the witness;
that the witness thereupon in my presence affixed his signa-
ture thereto.

Subscribed and syorn to before me this _ 20 day of
October, 1945.

/e Thomas ¥. Weise

/t/ THOMAS F. WEISS, 24 Lt., F.A.
Investigating Officer, War Crimes
Investigating Detachment

CERTIFLICATE

We, Thomas F. Weiss, 24 Lt., F.A., 0-1177692, Investi-
gating Officer, War Crimes Investigating Detachment, and
William G. Booras, lst Lt., Inf., 01060716, Investigating
Officer, War Crimes Investigating Detachment, certify that
on the 16th day of October 1945, personally appeared before
usg Mariano Ang, and according to Helen Raymond, gave the
foregoing answers to the several questions set forth there-
in; that after his testimony had been transcribed, the said
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Mariano Ang had read to him by the said interpreter the
same -and affixed his signature thereto in our presence.

o/ Thomag F. Welss

t/ THOMAS F. WEISS, 24 Lt., F.A..
Investigating Officer, War Crimes
Investigating Detachment

City of Manila, P. I. : ;

ol MG

/t/ WILLIAM G. BOORAS, lst Lt., Inf.
Investigating Officer, War Crimes
Investigating Detachment

20 October 1945
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BROTHER JOSE Ma MANJABACAS, Order of St. Francis, after
having been duly sworn, testified at San hanoueo Church,
San Francisco del Monte, Quezon Os.ty. P, I., on 2 October,
1945, as follows!

Q  What ie your name, residence and occupation?

A  Brother Jose Ma Manjabacas, San Francieco Church, San
Francisco del Monte, Quezon City, P, I, I was a monk
at the San Francisco Convent in Intramuros before it

vas cestroyed.

When. nnd. vhu'e were you born and of what country are

you a citizen?

I was born April 19 1874, at Cuidad Resl, Spain, I e
am a citizen of Bpain. ¢

How long hed you boen at San Francisco Convent?
Forty Years,

—Voro you there when the Japanese first cm?
Yes,

From that time until the Americans returned, how were
you treated?

I was not personally molested by the Japanese until
February, 1945,

> o PO PO

—

Q On or about February 9, 1945, were you one of a group

of people who were taken from the Saint Augustine Church

to Fort Santiago?
A I went there with all the others but I do not remember

the exact date,
Q What were the conditions in Fort Santiago?
A In Fort Santiago the Spaniards were separated from the

Filipinos and even a Filipino Franciscen Brother who was

with us was placed with the Filipinos, Nobody cared for

us and ‘we were not given any food that day, I am not so

positive but about 130 or 140 people were in the room

with me,. Food was brought for us by the wives of the

men imprieoned with us, It was given to the Japanese

guarde, but they did not deliver it to us,
Q After about three days were you taken with the others to

the Church of St, Augustine?
A Yes.
Q Were you molested during the time you stayed at Saint

Augustine?
A No, not personally, =
Q Did you have food while at St, Augustine?
A Yes, what we received from Augustinian Fathers,
Q How long did you stay at St. Augustine?
A Certainly several days; around eight days,
Q Then one day were all the peonle brought together by
* . the Japanese?
A Yes, 211 were collected 1n the church,
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Dt'd a‘ Japanese officer tell you where you were going?
We were not told where we were goingtut I noticed that
the officers were talking among themselves,

Where were you taken?
We were taken to the storehouse in front of Santa Clara.

How long did you stay there?
We went in the night without supper and then the following
night we voro taken out,

When you were taken out, what did they tell you!?
I only heard that we .hou.ld line up. g

Were you divided into two groupﬂ
Yes, We were divided into two groups because there were
two shelters, In my group there were about sixteen,

Were they all Spaniards in your group?
As far as I know, yes, though I could not see very well,

In the original group at St, Augustine, how many Brothers
were there? 2

I am not so sure, but I would have guessed about forty
Priests and Brothers,

Were they taken to the storehouse and dugout where you
werel?
Yes,

How deep was the dugout?

I could see very little but it was very small and not
very deep, About one meter deep, It was dark and you
could not stand up., When we reached the dugout the
Japanese informed us that it was not ready. We believed
they were placing explosives in it,

What happened in the dugout that night?

I heard an explosion, I could hear somebody say someone
was killed, The following day we discovered there were
five dead, liothing except the explosions and Japanese
firing guns into the shelter could have killed them,

Was the explosion inside the dugout?
Yes, Through the air hole at the top they threw earth
and one could hardly breathe,

How do you know there were five dead?

Because I could see them, They were around me, I know
Father Geudencio CASTILIO, ege 72 and Brotaer Tomas LOPEZ,
ege 71, were among the dead, They were both Spaniards,

Were they members of your community?
The Father was Augustinian and the Brother was Franciscen,

During the night, did you get air from any source?

Only o little through a small hole in the ceiling through
which the Japanese were throwing eerth and the Jepanese
blocked the entrence with en oil drum, I do not know
whether or not it was full but we were able to move it

in the night time,

110

%



S N S

PO

PO PO b O

PO P O

P«DHDPD.P.(‘PD

RESTRIQTED

The next day was it light enough :I.n the dugout for you
to seel
Sufficient to distinguish the l.iffercnt bodies.

What hapoened from then on? '

Some young people argued like this: "Anyhow we are going
to die, so let us try to remove some of the stones and
escape in the darkness,"

Did you know any of the young people?! .
I saw them and they were Spaniarde but I do not remember
their names,

Did they open a hole?
Yes. i

How lérgo a hole?

I do not know, It was large enough to crawl out,

Now as I understand it, Jou vei'o in the dugout one night
and one day and escaped the second night?

Yes, if I am not mistaken,

b '

And you left five dead behind you!?

Yes, five dead that I could see, There was little light,

Did you see any more Japanese?

There, no, but when I reached the San Francisco o
there were Japanese there I was trying to hide m them,
In going to the garden I confronted many Japanese and I
left, I had better present myself now, "I aporoached

them and they were Americans who embraced me, One American
was talking to me in English, As I could not understand
him, he called for another who could speak Spanish, I

told him, "Brother, I am dead of hunger and thirst." He
told me to go to the Red Cross but I argued that I did

not know where the Red Cross was and he kindly accompanied
me, Meeting an.American in a car, the soldier beckoned to
him and put me in the car, They transferred me three times
to another car and then they gave me plenty of food and
cold water,

Did you find the Americans on the day after you escaped?
No, I hed been hiding two deys at San Francisco Church
I wae hiding under shops and in dugouts.

How many left the firut shelter with you?
Several,

But you did not see them again?
No, I did not see them again at that time, I have since
seen Fether Barrulo, who escaped,

When you first went to the shelter, did you see others
going to another shelter?

Yes, because I was following them, We were going in line,
Did they fill one shelter first, then the other?

Yes, When there was no more room in the first shelter thoy
said, "Now the restiin the other shelter”,

11
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Q '!h.eu two shelters were close together?
Yes, about two meters apart.

Do you believe that all of the group of about 130 or
140 Spaniards who started out with you were all put in
the two shelters? ;

A Yes, because I was at the end of the line and I was
the last to enter, :

Q Bo you know the name of any of' the Jepanese who committed

- “ these crimes}? ;

A No sir,

Q Do you know who the Japanese commander was in Intramuroce?

A No eir, . :

Q Did you ever hear of a Japanese captain named Kashimal?

A I heard people talk of him dbut I did not know him,

C

Q Do you know the organization or unit of the Japanese?
around Saint Augustine in February, 1945?

A No eir, :

R Do you know any one who does know the name of any Jepanese
officer or soldier or any unit to which any of the Japanese
belong? A

A No eir. e

Q Do you have anything further to add to your statement?

A No sir,

/8] Jose Ma Manjabacas
[t/ JOSE Ma MANJABACAS

COMMONWEALTH OF THE PHILIPPINES ;

SAN FRANCISCO DEL MONTE 3 g

QUEZON CITY, P. I, )

I, JOSE Ma MANJABACAS, being duly sworn on oath, state
that I had read to me and understood the translation of the
foregoing transcription of my interrogation and all answers
contained therein, consisting of four pages, are true to
the best of my kmowledge and belief,

~/s/ Jose Ma Manjabacas
/t/ JOSE Ma MANJABACAS

Subscribed and sworn to before me this 2d day of
October, 1945,

/8] Cecil Weil

/t/ CECIL WEIL, 2nd Lt., CE
Investigating Officer, War
Crimes Investigating Detachment,

112
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COMMONWEALTH OF THE PHILIPPINES)
- SAN FRANCISCB DEL MONTE 3
QUEZON CITY, P, I, )

I, RICARDO DB CASTRO, residing at 72 Valenzuela, Santa
Mesa, Manila, Philippine Islande, being duly sworn on oath,
state that I truly translated tho questions and answers '
given from lngnnh to Spanish and from Spanish to English
Tespectively, and that after being transcribed, I truly trane-
lated the foregoing deposition containing four pages, to the
witness; that the witness thereupon in my presence affixed his
signature thereto, i
/s/ Bicardo De Castro
/t/ RICARDO DE CASTRO

Subscridbed and sworn to befoore me this 24 day of
October, 1945,

/8] Cecil Weil :

/t/ CECIL WEIL, 2nd Lt., OB
Invutigatinc Officer, War
Crimes Investigating Machmut.

P
CERTIIFTICATE

We, CECIL WEIL, 2nd Lieutenant, 0-550157, CE, Inves-
tigating Officer, vlar Crimes Inveutigating Donchmont and
FELIX L, FINLEY, Jr., 2nd Lieutenant, 0-1598370, QMC, In-
veetigating Officer, Var Crimes Invutigating Dotachment.
certify that on 2nd day of October, 1945, personally apvear-
ed before us JOSE Ma MANJABACAS, and according to RICARDO
DE CASTRO, gave the foregoing answers to the several ques-
tions set forth therein; that after his testimony had been
transcribed, the said JOSE Ma MANJABACAS Mad reed to him
by the said internreter the same and affixed his signature
thereto in our presence,

San Francisco,del Monte /s/ Cecil Weil

Quezon City, P, I, /t/ CECIL WEIL, 2nd Lt,, CE
Inveutigating Officer, War
Crimes Investigating Dot

/s/ Felix L, Finley, Jr,
/t/ FELIX L, FINLEY, Jr. 2nd Lt QiC

Investigating Officer, War
&%] Crimes Investigating Det,
/J?/; .117/
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‘Brother Jose Maria: MANTABACAS, a'du' of Saint Francis,
after having been duly sworn, testified at San Francisco
Church, San Francisco del lonte, Quezon city. P.I.. on 23rd
October, 1945, as follows: -

Q What is your name, age and reaidoncot.

A Brother Jose Maria MANJABACAS, age 71 years, residing
at San Francisco del Monte, men City, muppm
Islands.

Q- Aré you the mmtwmmm'hom confined

by the Japanese with 16 other persons in an air raid
shelter at Plaza McKinely, Intramuros, Manila, on 19th
February, 19457 T
I am, . :

Are you also the same Brother MANJABACAS who previously
testified in this investigation on 2 October, 1945%?
b ol MU C

I show you Exhibit "H" marked for indentification and

ask you what it is?

This is a picture of Col. lalah and myself taken at

the small air raid shelter, Plaza McKinley, Intramuros,
lManila, where I was confined by the Japanese on 19th
February, 1945. The body lying in the middle of the )
picture is that of our Father Superior, The other body _—
at the extreme left:is that of another Father but I could

not identify it as it was l;ing face down. The picture
correctly represents the shelter as it appeared early in
March, 1945.

>» © F» O p

/s/ Br, Jose lia lianjabacas
/t/ JOSE Ma. MAITASACAS

COMMONWEALTH OF TIE PHILIPPINES)
SAN FRANCISCO DEL MONTE ¥ 88
QUEZOI CITY, P. I. )

I, Brother Jose lMaria MANJABACAS, being duly sworn on oath,
state that I had read to me and understood the translation of the
foregoing transeription of my interrogation and all answers con-
tained therein, consisting of one page, are true to the best of
my knowledge and belief,

/s/ Br, Jose lia Manjabacas
/t/ JOSE Ma. MAIITABACAS

Subscribed and sworn to before me this 23rd day of October, 1945

/s/ Cecil Weil 2d Lt C.E,
/t/ CECIL WEIL, 2nd Lt., CE.

Investigating Officer, War Crimes
Investigating Detachment.

US.A’ v Tomeyuki
YAMAS
s P i HITA |
RESTRICTE D Jtfense Exbibit No. 23O
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SAN FRANCISCO DEL MONTE ) 8s
QUEZON CITY, P, I. )

I, Richardo de Castro, residing at 72 vValenzuela,
Santa Mesa, Manila, Philippine Islands, being duly sworn
on oath, state that I truly translated the questions and
answers given from English to Spanish and from Spanish
to English respectively, and that after being transcribed,
I truly translated the foregoing depositdéon containing one
page, to the witness; that the witness thereupon in my :
presence affixed his signature thereto.

5

' /s/ Ricardo de Castro
/t/ RICARDO DE CASTRO

Subscribed and sworn to before me this 23rd day of
October, 1945. C

/8/ Cecil Weil 24 Lt C.%.
/%/ CECIL WEIL, 2nd Lt., CE

Investigating Officer, War Crimes
Investigating Detachment

et

CERIIFICATE

I, Cecil WEIL, 2nd Lieutenant, 0-550157, CE., In=-
vestigating Officer, War Crimes Investigating Detachment,
certify that on 23rd day of October, 1945, personally
appeared before me Brother Jose Maria Manjabacas, and
according to Ricardo de Castro, gave the foregoing answers
to the several questions set forth therein; that after his
testimony had been transcribed, the said Brother Jose Maria
Man jabacas had read to him by the said interpreter the same
and affixed his signature thereto in my presence.

/3/. Cecil Weil 24 Lt
/t/ CECIL WEIL, 2nd Lt., CE.

- Investigating Officer, War Crimes
Investigating Detachment

CERTIFIED A TRUE COFY

/"‘é KE 4‘5#(
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ELISA BELISO, after having been duly sworn, testified at 567 Harrison
Street, Pasay, Rizal, P.I., on 3 October 1945 as follows:

-Q Please state your full name, age, address and nationality. i
A My neame is Elisa BELISO, 20 years old, living at 867 Harrison Street,
Pasay, Rizal, P.I,, - )on in Hong Kong, China, of Spanieh Parents,

P £ PO PO PO PO PO PO PO

Q Wnat is your occupation?

A Cahhier in machine shop at 550 Harrison Strooe. Pasay, Rizal, P.I,

Q Where were you living on February let, 1945?

A In front of Stl Augustine Church on Ordeneta Street. The Japs took
our house on 15 January, so we went to ge in front of the Church,
We had two rooms in the house and the e was too small for nine
people and our furniture so we moved all our furniturs into the Church.
Also, some of the family stayed in the Church.

Q Did you own the house they took?

A TNo, we just rented it.

Q How much notice did ,thoy give you?

A They ceme in at 12 o'clock and told us we had to leave the next morning.
We explained that we hud no place to go, and they found us the house
near the church,

What part of the Church d4id you leave your furniture in?

In the inside passageway, next to the patio.

When was that? s

On Jamuary 15, 1945,

Did the Jepanese Army men bother you between that time and February lst?
No.

Were there guards around the Church from January 15th to February?

'.l'ho peovle gaid there were Japs, with guns, ipfletran Collge.

When did the rest of the family move to St. Augustine Church?

On February 6th,

Were they ordered to go by the Japs?!

Yes,

Did the Japs say ho#lohg they would be there, or why?

No.

When they got into St. Augustine Cpurch on Feprhary 6th did they molest
anyone?

There wvere no Jape in the Church at thet time. They hed sentries on
the streets,

Q Did any of them come in anflook around?

A Yes, on Februery 6th, they did.

Q Did you ever heer eny of their names or renks? *

A Yo,

Q Were they army men or Marines? :

A They wore something vhite around the top of their boots. I think
they were Marines, .

Q On the nignt of the 6th,did they come in endlook around?

A Yes,

242 USA. vs Tomoyuki YAMASHITA
Prosecuhon
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Did they bothor anybody?
Yes.
Do remember vnat they diar

imes, on that first night, they took girls, T 6y went around
with candles. There was geivilian with them. I don't know if he
wagforced to show t around or not, He was wearing a printed shirt
with an arm band, an spoke Japanese, The shirt was red and brown
and other colors, His trousers were khaki, He worm no hat, He was
about 5'3%, dark brown colored, about 30 years old, vith a medium face,

PO PO

Did he come with Jap soldiers?
No, with officers., There were soldiers, but not up with the officers.
They were sent by the otﬁ.gon to look for girls,

> o

How many girls did they take that nightrt
About six.

Do you know the names of the six girls? -
I know the names of four of them,  The four are: The two ARAULLA girls,
Remedios BELISO, and Elisa BHELISO, myeelf.

Wyere did you go?
Up in the rooms of the prtun. They sent the priests out.

PO PO

Do you know the names of the priests?

Onlg two are alive. I remember Father Belarmino was one of them.
/‘

How many Japs were there!?

They were all in different room, I am not sure how many there were,

¥hat happened
The Jap att d me in the room, I was forced to have sexual inter-

course with him against my will.

PO PO PO PO

Did they release the girls immediately?
We were there about five minutes., Then they let us go downstairs.

Do you remember anyghing else about fthat night?
" No.
Do you remember what happened the next day?
The next day the ARAULLA girls reported to a Jap M.P. They were
teken to Adamson University. Nina GODINA went withtthem.

PO PO PO

Why did Nina go?
I do not know. They went in tho afternoon, and did not crme back until
the next morning.

b O

Did they tell what happened to them?
No except they had been to Adamson Universeity.

Did you see a Filipino police officer, a Major?

Yes, I believe there was such a felldw, a man named IRADA. He was not
in uniform, but dressed in civilian clothes, He was wearing an arm
band with Jap characters,

PO O

Q Diéd you sev any girls go to IRADA?
A Yes.

gpid you got

A Yes, several times, with my mother, He sald we could do nothing, He
said: "I will do all I cen", but the nexi day he said: "Nothing can
be done."

-
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the ABAULLA girls came back, did they talk to anyone?
¥ot exactly, but they said nothing happened. Noboddy believedhhis
?8ey came back on th. 8th of February. -

Did anything else happen that night?
TheJaps looked for girls. I was hidden very well, and I was ot
taken w more,

Do you know any more of the girls they took?
There were two girls named PAVON, and Blvira ASCONA, couuu HUERDA,
and others whose nsmes I did not know, There were tvo other PAVON

- girls not taken, because they were hidden on the other dide ofthe

patio. There was a girl named ALTONAGA--that is the family name.
She was ltmu with the Sisters of Santa Isabel, I do not remember
the dates, I think it was the 7th or 8th , when she was taken,

Do you ri-n'lnr anything else on the night or the day of the 7th of

Yebruary? :
The Japs came and looked for girle., I think they took girls every

" night, c

Did you hide all the time? - :
Yes. VWe used mosquito netting to hide and they did not see us. They
were looking for white girls,

Do you remember what happened the next day, the Bth?

They took the men wway. It was around 8:30 in the morning. Magor
IRADA and Dr. SIGUENZA told the men. IRADA said the—Japs told him
the men should go outside., He did not say why. We thorght it was
for an inspection,

Vhat was IRADA's manner?
Sometimes good, sometimes not. Sometimes when we akked him questions,
he said he could tell us nothing.

Can you identify any of the Jap officers?
No,

Do you know any of the names of the Jap Omeont

No,

Can you identify any of the officers that were upstairs on the first
night? e

I couldn'$ see the ranks,

Did they have sabers?

Yes they did, It was dark, andl couldn't see too well, The one tuat
attacked me was about 5'4", stout, but not fat. He wore glasses, wvas
about 35 years old. He had a round face He had gold teeth, very
many gold teeth and on top and bottom, He had short hatt,

When IRADA MABS the announcement about the men going outside, did the

people ask why?
He said he didn't know why.

Did any of the women go?
sio. They could not go because of the sentries at the door.

Did any of the men stay in the Church hiding?

There was an old man, a German, Conchita remembers his name, He had
Germah papers. The Japs respected him, He was not hiding. I don't
know of anyone else hiding,
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Did IRADA announce the ages of the men who were to go outside?

Q

A Yes, I think he said 18 years and up the first time.

Q Did you see these men any more?

A They came back after three days.

Q On that day did anything else happen? :

A Thefires started in Intramuros that night. They looked for girls

~ that night,also.

Q Did anything else mppou that night?

A V¥e were not allowed to go out. !bchrehnsduadyhmlu
Japw were still going around with candles looking for girls, !hn
Filipino was not with them,

Q VWas Major IRACA with them that night?

A I don't know because it was dark, We conld not even light candles,
He had been walking around at night though, with a nuuum. wh ich

ne used to flash on us,

Q Did you notice that girls that IRADA fuund with the flashlight were
later tsken by the Japs!?

A  Jdon't know. Sometimes he just came and talked with us.

Q Did you talk to him? ]

A Yes, many times. s

Q Do you remember what happened on the 8th of February?

A Yo,

Q Du you remember the Japs going through the belongings of the peoplel

A I don't remember what date that was, I think it was agter the men

came back,

Q Do you remember anything olu on the 10tht

A YNo.

Q BHow about the 1llth?

A The men came back about 2:30 in the afterncon, Only Spaniards came
back.

R Did they say what happened to the Filipino men?

A . The Japs told the ones who returned not to tell anything. The Japs
told the men 'that if they neard that they told about Fort Santiago
they would be taken away again, But my drothers told us that taey
nad been in Fort Santiago. We sent fooé every day but they did m\
get 1it,

Q Where did/you; send the food?

A TYort Sentiago. We freught it to the Fire Department every day.

Q How many men in your family were taken?

A The first time, four men; my father, GAVINO,; my brother, SANTIAGO;
another brother, PEDRO; and another brother, ANTONIO,

Q Did they all come back from Fort Santiago?

A Yes, They came bagk on the 1llth, y

Q Do you remember what fhappened the next few days?

A They took the watches from people. They took one from Mrs, GATCHALIAN,

I think she is a mesiiza, I have not seen her since then. She is
blind, She was blind before we left St. Augustine.
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Pou saw them take. her watcht : Z
A Jap soldier took the watch for a chicker, She didn't want to ex-

change, so he took the watch anyway without givuc her anything., It
was a soldier, not an officer. S

Did they take any of the people's food?
I think so. They took rice and sugar and gave it to the other people.
fhey took this from the ASCONA family.

How many times did this happen?

They distributed rice many times. There was a room in the Church, vaich
had the sacks of food of different people., I know that, because one

of the people with food thére was the ASCONA family and she found it

was gone herself. She went to them, and she received a sack of sugar
from the Japs. .

Do you remember anything else? ¢

On the 12th, the Japs told all the people to leave the Church, because
they were going to see if we had any arms, They even told the sick
people to go.

¥he made that annmemnﬂ
IRADA and SIGUENZA,

Do you remember what IRADA said?
He just said that the Japs told him that the pooylo had to leave be-
cause they were going to inepect the place. Lo

Did they tell the people where to go?
We had no place to g. We had to go out on the outside patio. The
shelling was going on.

Was anyone wounded?
May were wounded., There was no place to hide., It was on the outside
patio, Yy the front door of the Church,

Do you remember the time of day it was?
In the morning, about 10 o'clock,

‘How long {44 you stay outside ?

About half an hour or 20 minutes, The German stayed inside,

Did IRADA and §IGUENZA stay inside?
Yes,

Do yourremsmber if they went through the peoples' belongings!?
When we came back, all our things were seattered. I tnink they were
looking for jewelry.

L ]

Do you know if IRADA or SIGUENZA or the German took agything?
I do not know,

What date was thas?
Jebruary 12th.

Did youcollect your belongings together again?
Yes,

/
Do ;ou‘ remember anything else on the 13th or 14th?
No. I just remember what happened on the 18th, They dd nothing ex-
cept go around at night looking for girls, On the 1l4th, my brother
was sick, Then there was two japs, One of them was tired and asked
for a drink of water. My sister-in-law gave it to him, After ten

-
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minutes he came back and took my sister-in-law., He took her inside
one of the rcoms in the Chmrch., He Bttaclked her there,

How lon¢ was she gout

I don't remember, I went into the ather corner uth my friends and
stayed there. Then my sister came and said she was looking for me
and told me that my sister-in-law was taken by the Japs.

This particular Jap--can you describe him?
H> was a soldier, with tn stars--gfirst class private,

Did they take anyone du?

I don't know.

What happened on the 15th, 16th, and 17tht 7

I don't remember much about those days. On the 18th, all the menwere
taken,even the sick man, They were many of them sick, They were told
to go into the Church. Then IRADA said the Japs told “im they would
be saxen away only for three days and then they wuld return. Two
priests, my brother, and the German stayed. My brother was SANTIAGO,
Two doctors, ASCONA and GISEERT also -tqod there. This was about 4
or 6 o'clock in the aftarnoon,

How mapy of your family went nt that time?
My father, GAVINO, and my brothers, FPEDRO and ANTONIO.

Have you seen them sincef ]
N¥o, we do not know where they are; we have never seen or heard.of them
since and don't know anyone who has,

How 014 was your father?!
He was going to be 61 years old on the 19th of February. Pedro was
24, and ANtonio was 22,

Did IRADA announce the age of the men who were supposed to go?
les, he said 16 years or older,

Did any of théon hide and not go?

I heard that %ome men hid up in the %ower, The brother of Dr. GISERERT
escaped from Fort Sntiam and came back to the Church and hid in the
tover,

Do you know where he is now?
Dr, GISEERT live on Santa Mesa Street.

‘D14 IRADA and SIGUENZA stay behind?

les,
Did you ever see IRADA in uniform?
¥o.

How was he dressed!

Always in civilian clothes, Sometimcs white clothes and sometimes in
khaki, He changed cMthes., He always wore the band on his left arm
He word a card on his breast also.

How many men went out?
About 150 or more,

Did anything else happen after that?
Heavy shelling began on the 22nd of February. Up to that time, there
was shelling but not so heavy,
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¥hen soldiers took girls, Wibre they rought
No, but they all had revolvers.

Md they threaten the girls?

t1es. He shook the gun, I remember, My mother went in fromt, but the
Jap paushed her aside and told her she was not the one. He put the gun
in my back, that is, the one who raped me. :

Did the Jap officer have a gun?

Did he threaten you?
I refused at first and he said h would shoot me, He spoke a little
English, He told me to lie down on the floor,

Were there other girls in the same room?
No. They were in different rooms,

Did he treat you roughly or push you?
No, he just threatened with a gun/
; C
Did he Idrt you?
Fo, I wasn't hurt, and I didn't get diseased,

Did any of the other girls become dio.oaudt
I don't know,

Were any of them injured? :
I don't know., I didn't see the ARAULLA girls any more, s

Did you see the Japs strike any of the girls?
¥o,

Did the Japs have any guns in the patio?
T didn't see any,

Did you see the Japs throw any hand grenades!

I don't know, if they threw any, but they had hafld grenades. There
were explosions in the patio. These were especially at night. Some
explosions were small., There were little pleces of steel flying around.

What dates did this happen?
Every day. Many people were injured, ‘

But you never saw the Japs throw any grenades?
No, tut there were small explosions.

Did the Japs give you bgndages or medicine for those who were injured?
No, - there wergtwo doctors, Dr. GISEERT- and Dr. ASCONA, They had no
medicine, except that Dr, GISEERT had a little. They had no band-ges.

Did Dr. ASCONA die? _

Yes, he died on the 22nd with his daughter. He was one of those who
wagleft behind the second time. He died because of the shelling., The
ceiling fell down and mahy others were killed or injured.

Did anyone die of lack of food?
Many died from lack of food. They began dying a few days after we
got to the Church.

Did the people ask for food?
Yes, but the Japs never gave it. The small dilldren had no food, and
they used to come around and we could not eat when we say them so

hngry.
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Were there any guns in the Church? _
In the back of St., Augustine in the patio with the well there were
mortars, I don't remember how many.

Did you see any heavier guns?
¥e could not see any.

Did you hear any mines exploding or guns going off?
b.

: D“ the people ask Major IEADA to get them food?

I don't know, All the tmees, including the papaya trees and all the

' dogs disappeared, The people ate them.

What hmmd after the heavy shelling?
Inthe morning, about 11 o'clock a shell fell in frout of our window.
Then there was heavy shelling about 3 o'dlock in the afternoon. That
night, we had to sleep inskde the Church--all of us., We were very
crowded, we could not lie down, but had to sit up very close together,
bpecause there was ho room.

C
What happened that nighty
We thought that night would be the end, the shelling was so aneavy.- On
the 23rd the Japs put machine guns into the windows offthe Church add:
at the door,. They closed the door but I don't know what they had at
the door. They moved the guns in on the morning of the 23rd of Feb-
raary, The Japs told us to gethll our things and put them outside.
This happened about 9 o'clock in the morning. We waited in the Church
all day. We could not cook any food, We still had some water, -

Vhat happened that night?

We went out about 2 or 3 o'clock in the afternoon, A Jap Captain
called Dr, GISEERT and told him to tell the people, in Tagalog, to get
vut of the Unurch because, at 4 o'clock the church was going to de
bombed by the Americans, Then we could go back, after the bombing.

bl
Did you leave the church?
Yes

Did you hear anything about who was to go first? :
The leader was Dr, SIGUENZA, , He went first, I heard that the Jape

shot him. The door was open enoughi to let people out one at a

time, so there was a single line, This was the door on Ordeneta Stweet,
I think,

Did you see.any people shbt?
I passed and saw some of the people lying on the street, Dr, SIGUENSA
was one of them. I don't remember the street--Cabildo, maybde.

How far did you walk?
We passed Letran and Metropolitan,

When did you see American soldiers?

The moment we left the corner of Real, They told us to go straight
ahead, We went to a gasdfiline station in front of Ayala Bridge, where
it had been. We waited for a truck there because the Americans had
told us to wait there. Then the truck came and touk us to Welfareville,

Did the Japs know the names of the girls in the Church?
I heard they had a list of the names.

Do you have anything further to add?
No.

[s/
/t/ ELISA EELISO
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RESTRICTED ,


mailto:gaa@.ine

-XESTRICTED

oamommm: OF THE mnmxm)
WOIPLLI!! ¥ RASAY 8s
PNVIIGI OF RIZAL

.
Nt Nt Nt Nt

I, Blisa ERELISO, being duly sworn on eath, state that I have read
and udnrltood the forogoiu transcription of my interrogation and all
answers contained therein, consisting of eight pages (8), are true to
the best of my knowledge and belief.

w/s/
~/%/ ELISA BELISO

Subscribed and sworm Yo before me this _20  day of October, 1945,
/t/ STEPHEN J, ANGLAND, Oapt., JAGD

CERILZFICATSE

We, Stephen J. ANGLAND, Captain, JAGD, 0-1056065, and Cecil WEBIL
2nd L., OB, 0-550157, Investigating Officer, War Crimes Investigating
Detachment, certify that on the 3rd day of October 1945, personally ap-
peared before us, ELISA BELISO, and gave the foregoing anewers to the
several questions set forth; that after her testimony had bdeen transcribded
the said ELISA BELISO read th. ‘same and affixed her upstm thereto,
in our presence.

Pasay, Risal,
R /s/ Stephend. Angland

‘ /t/ STEPHEN J. ANGLAYD, Capt., JAGD
&K ___ October, 1946 . /s/

Cecll Well
/t/ CECIL WEIL, 2nd Lt,, CE
. Investigating Officer, War Crimes
Investigating Detachment.

-
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REMEDIOS HUERTA BELISO, efter having been duly -orn testified om 6
October 1945, at 638 Harrison Street, Pasay, R.zal, P.l., as follows:

E
A

>0 PO »O

= O

o

o PpoO

Please state youR nems, address, age and nationality?
Remedios Husrta HELESO, 638 Harrison Street, Pasay, Rizal, P.I.
25 years old, holding duel Spenish and Filipimo citizenship.

What is your occupation?

5

event you move, where can you be found?
ugh the Spenish Consulate.

did you live prior to January 19457 )
married in September, last year. I lived with my husband
Walled City on Urdaneta Street, in front of the patio, It
big house, but we only had two small rooms.

IR F

When did you leave there? B A
On 6 February we moved into the St. Augustine Convent. We moved
to thd corridor of the inside patio. '

Bow much notice did the Uaps give you before moving?
They told us the same day we moved, They told us to take every-
thing because the houses were goin to be burned.

Where did you stay after getting into the church?
On the right side, coming from the receiving room of the priests.

Do you remember anything that happened thet night, 6 February 19457
My husband and my brother-in-law said we should not sleep, but

try to keep awake and sleep in turns because our property might be
stolen, Since there were no mosquitos, we did not put up the mos-
quito net, My busband end b rother-in-law were together, Elisa and
I slépt together. We noticed a Filipino guiding Japs around during
the night, They had candles. That was adout 9 o'clock., On

their second trip around they stopped b told us to stand

up. "Speanish? Spanish?*, they asked, We told them we were Spanish
They went away and talked and then they motioned for us to stand
up. My husband was in the corner looking at us. Then, ut.hth‘ér Y
revolvers in their hands they motioned us to go. We had to obesy,
They were in a hurry and rushed me 'hanlmtryingtomtq“
shoes on, Then I said: "What do you mean by taking me? I am mar-
1*ied," He didn't understand me, and my husband handed me my citi-
zenship papers., I then talked to the Filipino in Tagalog, asking
*What does this meen?® He told me it was best to keep quiet., We
went up the cloister. I was already beginnitg to know what would
happen, When we reached the top of the stairs, the soldiers started
shouting, Someone from somewhere answered them, I began to pray,
A door opened on the right side and a Jap answered., I think it was
one of thefooms of the priests., The Jap was an officer, and he
begen talking in Japanese to the soldiers who had taken me, Elisa
and myself were there, Thenthe Jap who took me up motioned with
his pistol to go into the r end I went, I saw a bed, I ex-
claimed Yoh* end the officer/SASwER4E pistol amd pointed 4t at

-my head, Then the soldier closed the door and left with Elisa, T

talked to the Jap in broken Tagalog, but he told me to talk English,
gnd he understood me, I told him I was a married woman, that I
had papers. I showed him the papers with my husband's name and mine
and my husband's picture, I told him, "We are faithful to our hus-
bands, here in the Fhilippines., He seem to agree. Then he said,

® You are not angry?" and I told him I was not, but I was trying to
explain my position. He said,
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*T understand.® Then he said, "Go, Gol®*

door and I went, running so fast, I even rolled down on
I didn'tbere as long as I got away. I was afraid the one that

took m would see me again, cr take me for someone else. I broke
my ankle from the fall. My people asked me what happened but it
was too much for me and I eried from ¢ ;

¢
4
i
g

he exc.
Was your sister-in-law back yet?

She came back much later--some minutes latar. I was finished cry-
ing already. My hsband stopped being on guard and stayed with me
in bed, very close, so that the Japs might not bother us. He knew
everything that happened. He had an iron bar and when he saw the
Japs come for us, he almost hit the Jap with the bar, byt my mother
prevented him, telling him it would only complicate matters.

Q Did anything else happen that night? :
A They took some other girls., I saw soldiers passing by with the
I heard that two of themwre the ARAULLA girls, The Japs were
fussy; they wanted Mestiza girls only. There were some girls there
Mmm?mﬁrrm. -

Did you know sny other girls who were taken? i
It was too dark; the only light was candles.

o

What happened the next day?

The father of the ARAULLA girls complained to the Captain, He.went
uththmwdu.%hemhmvlwmbu
him to talk to the Japs. s« I beard--it was in Spenish, But
the Japs instead of doing anything about it, said that it was a
custom that when someone made a complaint for someons else, that a
party was given and he girls would be brought and entertained.
The ARAULLA girls snd the GODINA girl and-emethesr and another girl
were taken the same day. They did not return until next morming.
The father accompanied the girls to the party, but they didn't allow
him to stay. He hal to go back to the Churech,

PO 'O

Can you describe the Jap officer that talked to you in his room?

He was about 5'4", medium build, young, no mustache, no glasses.
The soldier who took me in had wrap-around leggings, and was
dressed in Khaki. »

Can you describe the soldier that took you?

He was young, full-faced, but mean looking, He was gruff in manner,
and veyy husky, about 5'4*, no glassed, a pistol, but no saber,

o

o

Did you see any other officers upstairs?

No. The soldiers were mean to the mriests, I remember ocne priest
saying that if he had known what they were going to do he would not
have given his room, He thought the Japs wanted the rooms for
themselves.

> o

Do you remember the Filipino who guided the Japs?

He was dressed in a print shirt, or flannel, similar to clothes
distributed by the Japs in rathons. I don't remember much more
about him,

>0

Did you see a Major IRADA?
Yes. He seemed to be a go-between with the Japs.

Was he in uniform?
No, but everyone cahlled him "Captain.®

Did he speak Japanese?
He spoke to the Japs, but I don't remember what language was used.
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Mthppmdonthoathorhm

They took the men sbout nine or ten o'clock. m.m-n-
nouncéd that all the men should go to the patio, He didn't say
what age, or wimt for. The women could not go and we Just
nm;thmmld.n'thtupdt_htb.n.

Mdummtbmwt
bWtMmpmtoboumbdcrmtd. When
hymﬂut-mﬂn'tmdmﬁqut.hutnﬂm@tn
might be Fort Santiago, because other people had been taken
thm._

Did the Japs bother anyone tur that? ‘

Yes. We thought they took the men just to be abde to bother us,
That night they started bothering us. They went avound looking
for girls.

t happened on the 9th, the next day?
uutuu-nnaann-unuonn Wo could see the houses
buxning from the eloisters. We mw the fire approaching the Con-
vent, The part of the Convent that burned was the cloisters be-
cause it was made of wood, We could see it burning about 6 or 7
o'clock that night, The people wll crowled into the church, Fart
of the convent burning made part of the church unbearabls to be in
because of t he hsat, The people were begging to go out, The Japs
let us go into the patio, later, the Jpps opened the front door
ndnmmtthto-rmbmin.--thtonruthtbolo}k.
The bell was ringing, Cinders were falling everywhere, We stayed
there until about 8 or 9 the next morning. The rain fell on us all
night. The Japs didn't bother us, but the sentries lapghed at the
commotion of the people.

What happened on the 10th?

The Japs brought what seemsd to be coolies e
‘the small room off the receiving room of the riests, The wower
that burned was close to this room.. My sister asked someone to
open that door to the room, befause they were locked inside, and
they might burn, The Jap sentry refused because he had no arders
to open the door. Finally someone opened the door and the people
inside went out, They siread around after that, That as on the
afternoon of the 1l0th,

That night they looked far girls with more enthusiasm, The daughter
of ASCONA slept with the Sisters, Then beasuse it seemed safer,
she came with us, and stayed with my sister, That night I awoke
end heard talking, Elvie said the Japs were coming around and she
should hide me, When I woke up my =ister had already returned
trolpin‘nththo Japs., Elvie said the Japs were coming again

and she wanted tohide me, She said the Japs didn't like her, when

we akied what happened, She hid me, I hid behind the bed. Our
dog was making a lot of noise. The Japs came back, with flashlights,
and talked with Elvie. She understood Japsnese, She said there
were no girls EBhre, They went away, but returned in a bout ten
minutes and took Elvie,

Did they bother anybudy else that night?

Elvie said she was taken by the Japs. She said that she wes told

the Japs her husband was at Fort Santiago and that she was two months'
megaant, The Jap said, "Al: right, but get me somebody else."

She was crying, "I am supposed to get somebody else.® She was
hysterical, saying "I am going tobe killed," over and over. The
Japs cams back, talled to her agsim, but didn't teke her again, I
went and stayed with t he servants of a neighbor that night.
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IRADA, and two men who were sick., When we knew what happened we
were more afraid of the s. My sister slept with my Prother-in-
law, agd Elisa with her father, to give the ajpearance of heing

-married. We did that every night for the mext week or so.

What else happened after the men came back?

A taiwan soldier went around giving 2 cantas (2.1 kilos per canta)
of rice for a watch or whisky. They got drunk. A woman tried to
get 3 cantas of rice for her watch but they would give two.
They got that watch, and I don't know if she got rice. My.hua-
band was so sick I hed to have smelling salts ready at all times.
Sometime before the 18th of February, the Japs told us to go out
into the ruins so that they could search. We got this order from
IRADJand SIGUENZA, who said it was the order of the Japs., We

went oud into the ruins in front of the church, across General Iuna

‘Street, During this time shelling was going on, There was a little

boy wounded. We stmyed there about an hour, and when we cme back
we found our things had been searched, I know that my husband ‘s
shaving kit was taken, and his razor. However, a German n amed
MAETZR was exempted fromevery order of the Japs.

When the Japs used to come around at night, did they know yowr
name, or the other girls' names?

No, but thgyuod to look at the pictures above us on the wall,
trying to remember our position by the pictures.

Did you see IRADA at night? X

He used to go around giving orders, He wore an armband with Japa-
nese charaeters on it. 5

Do you remember any other events before the 18th?

Two or three days before the 18th, my husbani was very sick and I
was watching him continually. A Jap came, appearing very tired and

‘he asked me for a drink of water. I got him some water. He took

one drink and spit it ouf. Later he came back and came to me and
insisted on my goi with him, He had a pistol, so I went with
him, He took me into a room up a winding stairs, There soldiers
and other people there looked at me, I had to go with him into a
room, I tried to explain that I was married and that my husband
was sick, In spite of this, he threatened me and he got what he
wanted, He had a pistol in his hand all the time., It happened on
the floor, He forced me to the floor,.

Did he have sexual intercourse with you?
Yes, he forced me, Later, he said, "you would like Jap husband,.*
He kept me about 20 mimtes. It was very much against my will,

What time was that?
It was in the afternoon.

Can you describe him?
Short, about 5 feet. Broad. No glasses. Broad face, I think he

was an officer. He had a pistol. He had wrapped leggings, but no
white band on top. A very usual Jap. When I went back, my mother
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asked me what happened. I told her, she understood what hed hap-
pened. Then I went to my husband. Iater, I told Dr, Gisbert.
Did you contact any disease? ] ! -
No, nothing happened. I didn't tell my husband. I never have told
him,

_ When the men left on the 18th, how did it come about?

There was an announcement by IRADA that all men from 16 years old and
up were to line up in the Church, REveryone except a blind man, the
German, end a young boy who was 16, but who passed as onl¥ 15,

Also IRADA and SIGUENZA stayed behind. I thought the sick, like
my husband didn't have to go, but they said, "No, even sick people
should go.* I think it was IRADA sho said that. They lined up in
the Church, I tried to plead for my husband. I talked to a Taiwan.
The Taiwan talked to a Jap, telling him my busband was sick, Some-
one ) no one did. Finally they let him
was not to go out.
C

th.'oo days and then they would come back, 'SIGUENZA made most of
the ennouncements because he had a good voice,

Did anything else happen that day?
No. The shelling was very heavy.

Did the Japs throw any hand grenades at people?
No.

Do you remember what men were left behind?
A Franciscan Father, the Fathar Superior, my husband, a blind man,
the German, Dr. GISBERT, SIGUENZA and IRADA.

]
Did you hear any explosions--small ones?
We couldn't see. There were mortars in the yard by the well.

Did anyone know where the men had gone? ;
No, but I akiced Captain IRADA when would the men come back, He
said, "We cannot tell you, but maybe when the Americans coms,

Did any men hide in the church?
No, not this time, I knew of no one hiding.

What hai;pon.a after that?
We dressed very badly after that, and didn't wash our faces, so as
to appear badly Before the Japs, so they wouldn't take us,

How long did you stay at St. Augustine?

Until the 23rd or 24th of February. The shelling was very heavy.
Many people were killed. Elvie, Dr, ASCONA and his dmghter died
in the shelling along with hundreds of others, The Japs did not
help us. On the niBht hefore we left, we sler{the Whole night in
the Church., It was so crowmded we could not move., We put my hus-
bend in the chapel for safety. About 1 or 2 o'clock in after-
noon the next day we noticed the Church door was open. saw a

' mortar there, and noticed machine guns in the windows. We tried

to get all our food a0 as not to have to move around, and we got mats
and laid down for protection. Around 3 o'clock, a Jap Captain, who
was wounded in the left hend talked to the GERMAN. After allbeople
have a right to live." The people were making noise, and the Jap
Captain told Dr, Gisbert to tell the people to be quiet. Dr. GISBERT
spoke in Tagalog, telling us to get in a single file, to follow only
one route and to go to Ietran College, and not to break the line,
Then they went out in single file., Dr, SIGUENZA went out first,
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I took my husband with me; he held on to me. We went down Cabildo
Street.” We saw Dr. SEQUENZA and some women dead in the street.
Right about the same place, I saw some Americen soldiers with desd
Jvaps near-them. We kept on walking. My husband Mnew one of his
Mestizo friends with the American forces. Thie fellow ren to my
husband 'and asked him to join them. I told him my husband was sick
and then he told us to go on. We went to the greonline ste'ion near
the )(etropolitum Theatre. Then atrud  came and took us to Welfare-
ville. I steyed there aoout two weeks., My husband wee went to a
hospital called the Veterinary Hospitd

Did anyone die of starvation in St. Augustine?

Q

A 1es, T am sure they did. There were lines of chndron coing around
begging for food. Meny died of sickness. \

Q. Did the vaps ever threated *he people with grenades?. i

A I heard about an incident where a Jop watt@d a girl. She was hiding
with the Sisters, 'l'hc;ﬁloadod for the girl., BEven the priest in-
terceded. The Jap thrnUnul to throw the grenade at the priest,
and fhe slapped a nun,

: C

Q Do you remember uwthing else?

A Sometimes some men went for water for the Japs. In return they

received bowls of rice. They were not trying to help the Japs
but thought it wes best to pleace the Japs.

Q Do you anything further to & adr
A~ Yo.

/e/_Bemedios Ruerts Beliso
/t/ REMEDIOS HUERTA BELISO

COMMONWEALTE OF THE PHILIPPINES)

DISTRICT OF PASAY ) 88
PROVINCE OF RIZAL )

°
1, EEMEDIOS HUERTA BELISO, being duly sworn on oath, state that I
Have head and understood the foregoimg transcription of my interrogation
and all answers contained therein, consisting of seven pages, are true
to the best of my knowledge and belief.
' /®/ Bemedios Huerta Beliso
/t/ REMEDIOS HHERTA BELISO

Subscribed and sworn to before me this _20th dey of Octoder, 1945,

/8] _Steohen J  Apglend
|/ ¢t/ STEPHEN J, ANGLAND, Capt., JAGD

CERTIFICATE

We, Stephen J. Angland, Captain, JAGD, 0-1056065, andCecil Weil,
2nd Lt., OB, 0-550157, certify that on the 3rd day of October 1945, per-
sonally appeared before us, REMEDIOS HUZRTA BELISO, and gave the Sore-
going answers to the several ques‘ions set forth; th-t after her testi-
mony had been transcribed the said REMEDIOS HUERTA BELISO read the eame and
affixed her signature thereto in our uvresence.

@ /e/ Stephen J, Angland

Menila, P,I, /t/ STEPHEN J. ANGLAND, Capt., JAGD

/s/ Cecil Weil, 2nd Lt,, CE
b 9 1 /t/ C2CIL WEIL, 2nd Lt., CE
Date .
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cwonrm HUERTA, after being duly sworn, testified at
638 Harrison Street, Pasay, Rizal, P. I., on § October
1945, as follows:
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State your name, address, age, and nationality,
CONCHITA HUERTA, 28 years old, Citizen of the Phil-
ippines by father's citizenship. I live at 638
Harrison Street, Pasya, Rizal, P.I.

Wpat is your occupation?

" Stenographer at AFIESPAO, Phibsec, in Manila.
In the event you move where will you be round?

At my present home.

Where did you live prior to January 19457

At Harrison, Pasay, but since I had to be treated by
my doctor whose clinic was at Escolta, about February
2nd, 1945, I decided to stay for about 2 days with my
_ married sister who lived in the Walled City. On the
““third day of my stay there, when I was undy to go
home, I found that no one could enter or leave the
Wallod City.

When did you leave that house?
On 6 February 1945, when we went to St Augustine's
Convent in Intramuros, Manila.

Do you remember anything that happened that day?
I waa with the rest of the family, and the BELISOS.
That night, Jap soldiers came and took my sister and
the BELISO girl; they were exposed to their view.
I think they bothered other girls also, but I don't
know the names; they were taken from other parts of
the church.

\

t happened the next day?
e tried to keep out of the Jap's way. We moved around

-80 they couldn't recognize us by the pictures on the

walls. We were more careful this night because of the
events of the night before, so there was no trouble.
The father of the Araullo girls was worried because
his daughters had not come back. I stayed in the
Sacristy with Elvie ASCONA,

.
How about the mext day, the 8th?
That was the day they took the men away. According to
IRADA or SIGUENZA> I can't remember which, it was only
ané inspection the men had to undergo. The men were
put in line and taken away.

Have you seen any of the men who went away?

The Spaniarda came back. But those Spaniards who had

zei the same cell as the Filipinos did not come
CKe
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What happened that day? 3

When the men left, it was about lunch time, so the
women were told to prepare food for the men, and it

was sent out. According to the men who came back, they
received food the first day only, and it was very ‘
meager, although we had sent a great deal of food.

They sald they had had very little water, although we
had sent water to them.

What happened that night, the night of t he 8th?

~ I was sleeping with Elvie in the same bed, in the same

section where the BELISO family stayed. About ten-
thirty, I felt someone pulling feet. I felt hands
on my legs and saw it was a Jap Soldier. At this time
I had yellow jaundice., Hw said I must go with him. He
talked a very broken English. I said I could not go.
My friend tried to explain that I was sick, but he said
he was sorry, he was only a soldier, and was doing this

‘for his boss. Then my friend said, "Tell your boss she

is sick,” and he said, "Let her explain that to him.,*
Finally, I had to go with him, He had a gun: He was
pulling me along. He took me outside the convent into
the yard where there was an air-raid shelter; really a
cave. We entered and there was a room with a table and
a candle on it} and several officersiwere present. The
one who addressed me was a captain with a middle aged
face. He had plenty of gold teeth. He was gulte tall
for a Jap, but for an American, he was less than average
stature -~ about 5'S" or 5'6". He wore a.sarcastic
grin, He had a medium build and looked strong. His
protruding face made an irregular appearance. I think
he was a captain. He had a saber and leather puttees.
He looked at me from head to foot., I was yellow from
the jaundice. He talkdd to the other men, about three
of them, and I think these were officers too. Then he
gidve me two cakes of Lifebuoy soap. I expressed my
thanks and then he let me go back. Later, the same
soldier came back and brought me to the same place, but
not to the same officers., It was about 15 minutes
after the first time. This time, there were two men

in there, but i1t was dark and:I couldn't see very well.
Then an officer, of average build took me into the
room behind this room. He didn't keep me long, about
seven minutes. He attacked me on the floor and forced
me to have sexual intercourse with him against my will,
even though I fought against him.

When you got back, did they take anyone else?

They took Elvie. When she came back she told the story
about how she told them she was pregnant, and they
wanted her to get another girl.

Did they take anyone else?

I know there were some bad women who offered themselv.s
but. they didn't want those women. They were very parti-
cular. I know that some women, who were lying close to
where the Japs werewalking had the covers taken off
them so the Japd could see them better. I could see the
shadows. After that, we could never sleep. They came
every night.
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Did anything happen on the 1O0th? :
I don't remember, Whenever we saw lights in the night, -
we crowded up into Rittle balls to be inconspicuous.

Do you member about the eleventh? : :
The mefl were brought back -- just the Spaniards..They
said the place they were confined in was wery small
and they could only stand or squat. If they had to do
any necessities, they had to stand off where they would
-be the focus of attention. They could not get water,
and they had very little food except a little that
already smelled. It was not delivered the same day we
sent 1it. : iy

"~ In the Church, there was no facilities for tollet,
and no running water. The people had to go into the -

_-ruins in the back of the yard. We were exposed %o the

shelling so that many people were killed going out to
make their necessities. There were no docfors, and we
got no medicine. The only doctor was Dr. GISBERT, who
was so overburdened with work because of so many cas-
ualties. They even made him use his own medicine, when
the Japs took him to treat their own casualties. There-
fore, Shey were depriving the people of something they
had to right to. For.example, when a man was wounded,
the doctor had to leave him right when treating him, to
fo with the Japs. Human excrement was everywhere because
here was no plumbing. We called the attention of the
Home Guards to this, and they sald the people should
go further away. Dr. SIGUENZA said it should not be
covered up because the sun would dry it up. He told
us to go into the ruins.

Were any of the men injured when they came back?
Yes, one of the OCEJO boys. His leg was cut and he
died of hemorrhage. ' My brother-in-law was sick.

Did anything happen that night?
Japsfwent around looking for girls.

Did they get any other girls you know of, during the
next few days?

In about three or four days, my sister was taken again.
Most of the cases were hushed up, I am sure.

When did they take the men again?

On the 18th of February.

What announcement was made? :

Just that the menghould assemble in the Church. We
went with them to where they assembled. The Japs went
to every corner to make sure no men were left behind.
SIGUENZA and IRADA helped them to look for the men. ‘
IRADA seemed anxious to. get the men. He didn't want to
excuse my brother-in-law, who was sick and fainting. He
sald, "Nobody is exempt.”™ He was very servile in his
ways with the Japs. My.brother-in-law had to be held
by both hands when we went. “he Japs even were arrogant
with IRADA, he was so servile.
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What else happened?

On the Sunday just after the men came back was the first
time that a large number of Jap soldiers appeared.

'.l'hoy were dressed in green, and were big husky men.

‘hey wore caps. One man, one of our men, tried to

stop hisson from helping the Japs, and the Japs took
the father away. These men were very roggh. 7They were
more than ordinary Jap size. They were there for only
2 or 3 days; then they left. It was about the 15th
when they came and they left before the 18th. -

. .Did you see the Japs hlb your sister?

Yes, I saw when he asked her for a glass of water. He
spoke Japanese and we understood a little. He drank a
little water and spat. He went away but he came back
and got hold of her by the hands. Her mother-in-law
tried to follow her but he pushed her aside.

Ihpt hnpponod when the men were lined up?
women were crying, but the Japs had no pity. I

hnd no idea they were going to kill the men, other than

that after the incident of the mam who tried to stop

his son from helping the Japs, we were afraid. We
asked  Dr. GISBERT to talk to the Japs about my sister's
hueband. Some of the Japs finally said it was all right
for him to stay. A Franclscan priest did not want to
g0 because he was too weak from dysentery, and they let
him stay also. A blind man also stayed -- a Mr. Varelas
MEIJI, a German, did not go. Dr, GISBERT, Dr ASCONA,
and IRADA did not go.

Do you know why IRADA and SIGUENZA didn't go?
They were sort of go-betweens for the Japs.

id the Japs bother you after that? ;

0« I spoke to the rman, MEIJI and he said it was
nothing at all, that it was the way of soldiers all ovor
the world. "Rape won't hurt, if you don't fight back,"
he ..1do

When did the Japs go through your thinﬁha
It was sometime before the men left. Japs told us

to go out into the ruins so that they could search. We
got this order from IRADA who said it was the order of
the Japs. We went into the ruins across General ILuna
Street. The shelling was going on, very heavy. <+here
was a wounded boy. We stayed there about an hour, and
when we came back, we fo r things had been searched.
Some things were taken, 1 ing watches people had put
with their things, instead of weatringithem, The German
MEIJI was exempged from this. While we were outside,

we were guarded by Jap armed soldiers.

Have you seen any of the men who were taken on the 18th?
No, except those who escaped. There were only two, I
think.

What happened the 22nd of February?
There was heavy shelling in the morning. On our side
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there was no one injured, but the place waa damaged.
One woman, though, was hit, when she passed by. In
the afternoon, about one o'clock, about 100 people
were killed. One part of the build was completely
destroyed. Part of the sacristy was troyed. Some
nuns were killed. Yhere was no help at all. Only
oivn‘i‘ml helped the injured. I was one of those that
helped. :

When did you leave the Church?

‘The next day. . But that night, the people were inside
the Church and we could not even use the whole Church.
It was very crowded. We did not sleep. “e could only
squat and stand. We could not lie down to relax. <*here
was one woman who died of a nervous breakdown that
night. We could hear the agony of the people and their
‘pleading for help. There was no help. Dr GISBERT was
very tired and could help no more. —ut still, the Japs
came and made him belp the Japs. Thd next day, the
Japs were moving guns around and they brought mortars
right inside the Church. They put machine guns in the
windows of the Church. We knew there would be street
righting. 7They made us take all of our furniture out=-
side the Church., At this time there were very many:
soldiers in the Church. They said the Americans would
throw incendiary bombs. We were deafened by the noise.
We barricaded ourselves behind the furniture. At three
o'clock in the afternoon, a Captain told the people
that 1f they wanted ts save their liwes, they would be
better off in Letran Vollege because there was going to
be fighting. He said to bring onlk food necessary for
one night, and perhaps we could come back later. I

saw Dr SIGUENZA go out. He was carrying a white flag.
I did not go out with my sister because I was a little
late, and we had to go out one at a time. Then I saw
some dead bodies, soldiers and eivilians. When I walked
a little further, I saw American soldiers. Then we saw
more Americans and we knew everything was all right. Then
I saw cars. We went right &% the gasoline station.
Later, trucks brought us to Welfareville.

>0

Rid you see many people dle in the Church?
Yes. They died of hunger and sickness.

What 'else do you remember?

Some women tried to go out because they did.not want to
stay in the Convent, but had to come back, and we saw
that they and their babies were badly burned. There
was heavy shelling.

O PO

>0

Do you have anything else to add?

Back last September, 1944, the Japs used to say, "The
Filipinos will never live to see the Americans come
back, We do not deny that the Americans will come
back, but you will not live to see 1it."

273
RESTRICTED

/S/«CH



§:
RESTRICTED

Q Do you have. unything further to add?

A VNo.
589 %omtu- Huerta

COMMONWEALTH OF THE PEII.IPPINES
DISTRICT OF PASAY
PROVINCE OF RIZAL

- X%, CONCHITA HUERTA, being duly sworn on oath, state
that I have read and understood the forego transcription
of my interrogation and all answers contained therein, con-
lllti.ngs:f six (6) pages, are true to the best of ny

knowle and boliof.
535 chﬁu &um o

G ..

Subscribed and sworn to before me this _23rd day of
October, 1945

8/ Cecil Weil, 24 Lt.
eu » CE.
Invuug-ti.ng Officer, 'tr Crimes
Ba Investigating Detachment.

CERTIPFICATE

I, CECIL WEIL, 24 Lieutenant, CE, 0-550167, certify
" that on the 5th Day of October, 1945, personally appeared
before me, CONCHITA HUERTA, and gave the forego answers
to the several questions set forth; that after her testimony
had been transcribed, the s aid CONCHITA HUERTA read the
. same and affixed her signature thereto in my presence.

Manila, P.I. /S/ Cecil Weil, 24 Lt.
eu nnn ’
Invortlpti.ng Officer, War crhnu
23rd  October, 1945. Investigating Detachment.

-

A CERTIFIED TRUE COPY

&%97 ‘
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Sir:

"Subjects Carroll G, Grinnell, American, age 45
Alfred ¥. Duggleby, American, age 51
Clifford L, Larson, American, age 33
Ernest B, Johnson, American, age 59

“The above 4 internees were taken out of camp by the lnuqry

Police, the first 3 on ery 5, 1945. -and the lut-n-od. on Decem-

ber 23, 1944.
: "o respectfully request your good ofﬁcu in m.mnu to 5
obtain the return to this camp as soon as possible of the 4 internees

out if this can not be arranged, we should be extremely grateful if

you could advise us of their whereabouts, the reasons for their removd
from the camp, and whether we may be permitted to send them through

your ofﬂco small percels of clothiag and other essential articles,

"Yours respectfilly, etc."

The letter was signed by Carroll and Lloyd.

,&54..”

@,49»/
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RESZTRIOZIED

SHIYOKU XDH, after having ¥een duly mn, testified at New Bilibid
Prison, lnntinlnpc. Rizd, P,I., on 1, 3, 4, 8 and 9 October 1945, as
follows:

What is your full name? ’
Shiyoku Koh, I am of Korean descent and a Japanese National,

What is your rank in the Japanese Army?
Lt. General

How long have you been in th. Armyt d
30 years,

Did you graduate fro-‘ the Japanese Militairy academyr
Yes.

What ‘18 your aget
55,

Wnat is your home address in Japan?
69=29 Tongancho, Keijo-fu.

When did you come to the Pnilippines?
March, 1944,

Where were you stationed before tnen?
At the time the war bdroke out I was a brigade commander in North
Cnina, I

PO PO PO PO PO PO PO PO

Did you remain there until you came to the Philippines]

After my release as brigade commander in May, 1942, I was appoin-
ted to a post at an srmy school in Kosuurei, Manchuria, until I
came to the Philippines.

> O

What was yomr position here in the Philippines?
1 came to assume the post of commanding general of war prisoner
camps at wmicn post I remained until the close of December, 1944,

> O

Who- was your predecessor in that job?
My predecessor was Major General MOKIMOTO,

Do you know his first namer
lI-ichiro,

Did General MURIMUTU leave the Philippines when you came?
Yes, He came nere originaliy in August, 1942, nnd was the first
commander of War Prisuvuer noadq\unorl

PO PO PO

Where did he gor
I do not have accurate information but he was discharged from the
service for reasons I do not kuow.

> o

Did he gv back to Japan?
Yes,

Do you know his home in Japan?
Hiroshima City,

WagGeneral MOKIMOTO a regular army ofricer and a -unn:, academy
graduate?
Yes.

> & PO PO
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How 0ld was he?
A:ont 56,

When you were in ohrgo of war prisoner headquarters, were you
also in charge of civilian internment camps? :
Yes, :

¥ho was your immediate superior in the Philippines?
At the beginnging the commander-in-chief of the Japanese forces
in the Philippines, the 1l4th Army Group.

¥ho was that?
General KURODA,

VYhen did he leave? _
I believe he left at the bog%nninc of October, 1944,

And was succeeded by YAMASHITA, Is that right?
Yes,

¥Was there anybody else here in the Phi.nppiul who could give
you orders exceps the top commander?

At the Yeginning, only General XURODA, then later on the chief
of the commissariat became my immediate superior, e

Yhen was this?
Since June, 1944,

What do you mean by chief of commissariat?
He takes charge of affairs relating to supply of arms and ammuni-
tion and provisions,too.

What was that to do with wanprisoners?

I believe this was the reason, When that supply corps was established
in June, 1944, all matters coming under general administration came
under the jurisdiction of the chief of the supply corps and matters
relating to war prisoners were considered as matters coming under
generul administfation.

At that time you had two superiors, the chief of this supply sec-
tion and the commanding general. Is that right?

My immediate superior after June, 1944 was the chief of supply
and just above him was the commander-in-chief,

¥hat was the name of the chief of the supply section?
Lt. General Ikkaku SHIMONO,

How long was he in that position?
He stayed in his positién from June, 1944 uptil the end of the
year 1944, ’

Where did he go then?
He was transferred to the headquarters of the Eastern Japamse
Garrison.

Was he sent back to Japan?
Yes, .

Do you know where his home in Japan is?
I have no exact information but i% is somewhere in Acagaya,

Tokyo.
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‘Was he a regular army officer and a graduate of the militairy

academy? :

Yes,

How 0ld was he?
About 58,

Who followed him in that job?
I became his successor and held the position until I surrendered.

Who became your successor?
As no general was appointed as my successor, the sendor of my
Junior officers became acting chief, ‘

Waa that Colonel HAYASHI?
Yes, Lt. Colonel HAYASHI,

When vn'tb. last ime you saw him?
Jamary 3, 1945, C

'
Do you know what happened to him? '
Colonel HEYASHI was reported to have been killed in action wast
of Manila,

¥ho reporfed that to your )
Lt. General YOKOYAMA, commander of the Shimbu Army Group who is
now here in Bilibid, o~

Do you know HAYASHI's first name?
¥o.

Iou said you were head of war prisoner headquarters. Did that in-
clude prisoners captured by your navy and marine corps?

As the navy, if any, might have been put in under my control, I
actually saw Americanmval officers in prison camps.

Was the navy under a separate command unti) the American landings
here?
The Japanese Army and Nmwy had independent commands,

Was that true up to tne end?
I have no accurate information.

Did you get any orders directly from Tokyp?

"No, but I received orders through channels coming out of Tokyo.

Where did they come from in Tokyo?
From the war ministry.

What branch?
Bureau of PW Intelligence and the War Prisoner Admimistration,

Who were the heads of these units?

Major General Taira HAMADA, who was the chief of the PW Intelli-
gence Bureau and also was the ex-officio chief of the War Prisoner
Administration.

Was he also in charge of civilian internment crmps?
Yes,

How longfid HAMADA hold this jobt
I am not certain of the date., He resigned his post in October,
1944,
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Do you know his predecessor?
His predecessor was Lt. General Mikio UKEMURA,

When did he take office?
I am not certain but probably sometime in the summer of 1942,

No you know the predecessor of UKEMURA!
He was the first director to assume the post since the bureau

‘was established,

¥as the bureau just established in June, 19421
I am not certain,

¥ho did their work before then!
§ do not kmow,

¥ho came after HAMADA 2 .
I believe there was no definite appointment of a successor, so the " ol
senlor officer of thne bureau, Colonel ODAJIMA, whose first name I -~
do not know, stepped in,

VYas m a regular ammy man and a graduate of the militairy aca-
demy?

Yes,

How 0l1d was he? s
Maybe 55 or 56,

Do you know where General UEMURA is nowt

After General UEMURA resigned his post as director of PW INtelli-

genceBurean and PW Administration, he was appointed a division
der somewhere in Manchuria.

Do you know his home in Japan?
¥o,

¥hy did UEMURA resign?
I do-not know,

Was HAMADA a regular army man?
Yes.

How old was he?
Apout 52 or 53,

D® you know where he came from in Japan?
I do not know, e

Do you know his present whereabohts?

I think he was transferred to Thailand to become the Chief of
Staff of the Japanese Army there in the latter part of Octobver,
1944,

Was Colonel ODAJIMA a regular army man and a militairy academy
graduate?
Yes,

How 0ld was he?
He must be around 4Y or 50,

Do you know his home in Japan?
Fo.

=192~
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Do you know his present whereabouts? -
thhough I am not sure, he must be in Tokyo at present.

Did any one of those three men visit you officially or othr\du
while you were here in the Philippines?
¥es, Colonel ODAJIMA Bame once on official business, He came to
tho Philippines eometime in April, 1944,

Wnat business did you discuss with Colonel ODAJIMA?

Colonel ODAJIMA on his arrival went to the different PW camps and
civilian internme camps and after tha, at a conference with me, he
made a few suggestions sbout the improvement of the camps, He did
not give any reprimend for the treatment of m. and was satisfied
with conditions at the camps.

What suggestions did Colonel ODAJIMA giver
I do not remember.

Do you know of anyons who worked at the headquarters in Tokyo
under HAMADA and

Under these two generals there were some six or seven more
officerw but I do not know who they were.

Was 1t a very small staff?
There were very few mrmy regular officers but there were many
reserve officers attached,

Do you know how many altogether worked there at’s given time?
I don't kmow.

¥ho was your first assistant when you came here?

Immediately under me was Capt, HIRO-OKA, whose first name I do
not know, This captain went back to Japan about one month after
I arrived and died of illness,

How did you know he died?
I received a lstter from the bereaved family.

Where did he live in Japant
He was from Hyogo Prefecture and his home vu somewhere near the
City of Hemeji.

After he left who pecame your first assistant?
From April to June, 1944, my first assistant was let Lt., URAEE
and since July, 1944, my first assistant was Major EBIKO,

What was URABE's first name?
Keizo.

Yhat were his exact duties under you?
Hie main duty pertained to the administration fo PW and civilian
internee camps.

Was Lt. URABE a member of MPs or not?
He was a reserve officer but not a Kepeitie.

What branch of the service was he in?
Infantry.

How 0ld was he?
37 years old. +
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Where did he come from in Japn?
City of Hiroshima,

How tall was he?

5'48, VWeighed 160 to 165 ponndl with short hair, no glasses,
He had a round face, dark complexion and bulky body, and wore
an army uniform all the time,

Was he a firdt or second lieutenant?
First lieutemant,

When did he come to work for you!
He was here cince the establishment of War Prisoner Headquarters,

When was the last time you saw URAEN? .
January 6, 1945,

Do you know where he went?
Yo,

c
Vhere did you meet him on January 67
In Manila.

¥What was the first name of Major EBIXO?
Yoshitero . .

¥hen did he come to work for you?
Avout July, 1944,

What were his duties?
He was in charge of general affatrs in war prisoner headquarters.

Vhere were his headquarters?
Far Bastern University, Manila,

Did Major EBIKO ever work at 0ld Bilibidr

Major EBIKO was kind of executive officer of she headquarters
until October, 1944, when e vas appointed chief of the branch
office located at 014 Bilibid Prison,

When was the last time you saw Major EBIKO?
Jamary 3, 1945,

Bo you know what happened to him?

He went to the positions east of Manila together with Lt. Col.
HAYASHI and 1st Lt, URABE and fo Aperican landing

forces. The last information I “that Major EB s still
alive.

Was he captured?
I believe Major EBIKD must have been among the PWs captured,

Was he a regular army officer?

No, he was greserve officer but he was a graduate of the
wilitairy academy. His home was in Osaka,
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Was he in the Kempeitai?

In my headquarters there was not a single Kempeital .ttach-d

What branch of the urvico wvas Nqor EBIXO in?
Infantry.

How 0ld was het?.
Around 55 or 56,

How tall was he? 3

6'6", weighing around 150 or 155 pounds, with hair close
cropped, no mustache, no glasses, but I do not remember if he
had gold teeth, no peculiar features, and a little bit light
for a Japanese., He had a militairybearing and was always in
uniform. 3

Who else worked for you?
lst Lt,, YUKI., I think his first name is Kenkiche.

When did he come to work?
June, 1944,

How long was he there?
From June, 1944, untilthe American landings.

And then where did he go?
He went to the positions east of Manila and I thikn he Jjoined
the rest of the army,

Do you know what happened to him?
1 do not know,

What were his duties?
He was in charge of non-combatant civilian internee camps.

Can you describe him?
Lt, IUKI was rather handsome for a Japanese, about 5'3" tall,
and around 30 or 31 years old, weighed around 120 or 125

_pounds,

*

Do you know where he came from in Japan?
faiboku, Formesa,

Did either EBIKO or iUKI talk any language besides Japanese?!

- Major EBIXKO did not know any language except Japanese but

Lt. IUKI could speak a little English,

Will you describe ¥UKl further!?

His hair was cut short, had no mustache, no glasses, no
gold teeth, no peculiar features, but his face was similar
vo that of a woman, He had a very smooth skin,
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¥Was he a regular srmy officer?
Reserve officer, :

What branch of the urvico?
Infantry, He had no militairy bearing. He was always in
uniform.

¥ho else worked for you?
lst Lt, KINURA, vhose first name, I think is Kichigoro.

¥hat branch of the service was KINURA in? :
Infantry. He was a reserve officer taking charge of mis-

cellaneous affairs in the FPW camp headquarters, matters of
personnel,

Did he work with both PW and wivilian camps?
Yeos,
E

Yhen did KINURA come to work for you?

He was dready there in the headquarters when I came.

Do you knowwhen he came to work there?
He came to the headquarters sometime in September, 1942,

Vhen was the last time you saw him? et
Jamary 3, 1945,

Did he go to the east? i
Tes, but I do not know whether he is still alive,

How 0ld was he?
33 or 34.

Where did he come from in Japan?
Taihoku, Formosa,

Did he speak any language other than Japanese?
Ho had a 1ittle knowledge of English and Chinese,

Will you descride him?
Jo was around 5'6" tall, of medium build, weighing 13 5
pounds, with hair close cropped, no mustache, with glasses,

had one gold tooth, I think, without marke or scars, light

complexion, and #nry high nose., He wore a uniform at
all times,.

Who else worked for you?t
Besides thewe officers I had under me one surgeon captain
and one quartermaster first lieutenant,

¥hat was the name of the surgeon captain?
Naraji NOGI,

Yhen did Captain NOGI come to work for you?
He was dready there in headquarters when I arrived.
I do not know when he came.

What were Capt, NOGI's duties?
He was staff member of the headquarters and at the same time
was the chief of the hospital attached to the war prisoner

camp headquarters.
-196-
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Vas he in charge of medical care and medical supplies for
prison camps? :

He was chief of the hospital attached to FW camps and he
supervised naturally,

Was he in charge of medical mpvpnu for PVWs and civilian
internees?
Yes.

And also medical care?
Yes, He supervised.

Who was the quartermaster first lieutenant?
OYAGI. I don't dmow his first name.

What branch of the service was he in?
Quartermaster corps.

When did he come to wrk for you? c
He came %o assume his post in the headquarters in July, 1944,

'h-vu’ the st time you saw him? -
damuary 3, 1945,

What happened to him?
I @& not Xndw,

What were his duties?
Ho was in charge of mess for prisoners camp and ¢tivilian
internment camps. Also of clothing and other supplies.

Do pou know where OYAGI came from in Japan?
Osaka,

Did he speak any language beside Japasse?
He spoke some English,

How o0ld was he?
Around 32, '

Will you describe him?

He was over 6 feef tall and weighed around 180 pounds, with hair
close cropped, no mustache, no glasses, no gold teeth, I do not
know if he hdll scars or marks,

Was he a regular army officer or a reserve officer?
Reserve officer, bui with regular militeairy bearing. He was
always in uniform,

Were there anycther officers who worked under youf
In my headquarters these were the only officers,

Do you Akira KODAKI?
¥o.

How about Capt. TOHO?
No.

How about Capt. UGA?
No.

Are you sure that no men by that name worked for yog?
Definitely no, :
-197-
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How about 1lst. Lt. MOMOTA?

I forgot about him. He was the predecessor of quarter-
master lst Lt. OYAGI, He had been promoted to captain
the last I heard of him,

Whatiras the first name of MOMOTA? .
I do not remember.

"When did MOMOTA come there?
~He was already there when I arrived,

Do you know when he €ame?
No,

When did he leave?
July, 1944,

~_Where did he go?

Thigman was transferred to general headquarters where

he stayed for ahout one month and then was transferred
to a Japanese general hospital in Naga, Camarines, Sur,
P, I,, and that was the last I heard of him.

What were his duties?
The same as OYAGI's,

To what branch of the service did he belong?
Quartermaster.

Was he a reserve officer?

He was not a militairy acu.dm graduate, but was a regular
army officer. o

Do you know where he came from in Japan?
I was told that he came from Fukui Prefecture.

- Did he talk any languago other than Ja:pmu?

No.

Can you describe him?

He was 29 years old, 5'3" or 5'4" in height, around 156
or 160 pounds in weight. His hair was close cropped, he
had no mustache, no glasses, no gold teeth, no scars or
marks, He has a light complexion, He had a regular mil-
itairy bearing and was always in uniform,

Do you know lst Lt, UEMURA?

No.

Doyou know Warrant Officer SHINOHARA?
No.

Do you know Major NISHIMURA?
Fo.

Do you remember Warrant Officer KONISHI?
Yes. He was gquartermaster warrant officer.
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Was that the same as finance and supply?

Yew., KONOSHI was not in my headquarters; he worked at
Santo Tomas Camp first and then was transferred tolos
Banos.

Hoylong 41d he remain in Los Banos?

When 1 came to the Philippines, he was in Santo Tomas Camp.
‘Soon after he contracted tuberculosis and was confined

for some three months in the Japanese 12th militairy hospi-
tal. There were two of these hospitals, one in front of the
City Hall and the other in Quezon Institute but I don't
know which one was tne 12th Then ke was sent to Los Banos

Vhat was his first name?
‘I do not know,

How long #1d he remain in Los Banos?
He wust have stayed there two or three months oanly, d

¥What happened to him after that?
The American landed md he must have fled with the n.tl
of the staff and I do not know what happened to him,

Did you not have men working in each P¥ camp and in each
~eivilian camp?

Under my headquarters there were wo branches, one for P¥Ws
and the otuer for civilian internees/

Were those two brancheg slready set up when you came there?
Jes, FW Camp No, 1 vedin Cabanatuan, No, 2 was in Davao
which was kept in operation until June, 1944, when it was
closed, No. 3 was a dispensary attached to the headquarters
located in 014 Bilibid. In November, 1944, P¥ camp No. 2
was reopened in 01d Bilibid, Between July and November
there was no No. 2 Camp.

Were all Ms in the Philippines kept in these three camps?
Yes, at least while I was in command.

How many PWs were there here?
At the time of my arrival there were arocund 10,000,

And the rest had been shipped elsewherer

According to my information there were arouud 17,000 to
18,000 PWs at the beginning but then they started shipping
them to Japan so that when I came there were only 10,000,

Did any prisoners get shipped out after your arrival?
Yes,

How many?
Since my arrival so many PWs were sent to Japan that at
the time I regigned the post in January, 1945, there were

only 1,300 left.

Wno ordered these prisoners sent to Japan?
Orders from the Ministry of War,

From the War prisoners headquarters in ‘!olqo‘r
From the PW Administration.
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How many shiploads were sent?
I do not remember guite clearly but every time the prioonorl
were shipped only ome shipload mas sent at a time except once
when two shiploads were sent.

»o

Do you rememjer the approximate dates of these .shipments?

.

How many were in Oibmtm Camp when you came?
Around 4,000,

- How abou‘n Davao?
Around 2,000, ~ .

How about 14 Bilibidr

700 t6 800 the hospital, The rest were dispatched to
" the army and navy for the conetruction of airfields

add loading and unloading nsval ships,

o PO PO PO

Who detailed them for such work?

By orddr of the commander-in-chief of the Japanes forces
in the Philippines, None were dispatched after I came, as
all of §hem that were needed had boon assigned to such
work already.

o

At. the end how many were left in Cabanatuan? -
I remember there were 500 left,

How aboutPld Biliviar
~ Around 800,

How many internees were in Santo Tomas?
Around 4,000,

How many were there at the end?

At the time of my arrival there were around 4,500 civilian
internees confined in Santo Tomas but the place was too
crowded so some were transferred to Los Banos and at ths
time I left the position there were 4,000 civilian inter-
nees left in Santo Tomas,

o PO PO PO

How about in Los Banos?

At the time of my arrival there were only 1,500 civilian
internees confined in Los Banos but later on it was in-
creased to 2,500,

And at the Baguio Camp, how many?
Less than 500 at the time of my arrival.

> O

Was it closed up?
When the Baguio Camp was closed by the end of December,
1944, there were 460,

O PO

And where were those internees sent?

They were brought to 01d Bilibid, 014 Bilipid was divided
into two sections: that part of it facing Azcarrago Street
was used to contine PWs as before and the backyard enclo-
sure was used for confining non-combatant civilians, -

> o
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Who appoihtod the Commandant for each c-p?.
I did. '

Were these commung officers ever mbon of the Militairy
Police?
m‘

Wnen you came who was the commanding officer in Cabanatuan?
Major IWANAKA whose first name I do not remember.

What was his branch- of service?
Infantry.

Was he a rogu.'.l.a.r army man?

No. He was a graduate of the nilituiry academy and he was
not of service for some time but was recalled during the
war, '

How long was he there as commandant?!

Major IWANAKA was made chief of the branck in Cabanatuan
PW camp ever since it was established and then he was
transferred to the position of thief of the civilian
internee camp in Los Banos,

Do I understand that he was there in command of the Caba~
natuan Camp from the beginning of the camp? :
1es, 8o I heard, P

How lonedid he stay in Los Banos?
He was transferred in July, 1944, to Los Banos where he
stayed until the Americans came.

What happened to him?
I do not know, but he went to the positions east of Manila

" to join our forces. I don't know what happened to him,

How 0ld was IWANAKA? ~
Around 62 years old., His hair was entirely white.

- Where did he come from in Japan?

He came from tne city of Tottori.

Will you describe him?

He was 5'2" or 5'3" tall, weighed around 115 pounds, no
mustache, no glasses, no gold teeth, no scars, or marks,
out he had a round face. _He had vhito hait, He was
slightly puilt and was always in uniform, He wae anf
infantryman,

Did he speak any language besides Japanese?
I do not know.

Do I understand that he was not attached to any regul-r
unit but only vorked for war prisoner headquarters!
les

Who succeeded IWANAKK?

201~
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Mggor Iku TAKASAKI., He came in March, 1944, to assume

' the command of the PW camp in Davao but it was abelished

in Ju¥ly, so he became branch chief at Cabanatuan.

How long did he stay in Cabanatuan?
7 months from July to Jamuary, 1945,

was he there when it was captured?

Major TAKASAKI left Cabanatuan on January 7, 1945, so
that at the time the Americans recaptured th# camp he
was not there,

Yhere did he go?

He must be among the P'l alteady confined to the new camp,

Why do you feel that he was ceptured?

At the beginning of September, 1945, I met Major TAKASAKI
at Resthouse No. 3 in the Mountain Province before the
cessation of hostilities.

Did you sae him surrender?

This Major must have gone to Kiangan to surrender dbut I did
not see him actually surrendering. However, he told me

he was goAng to surrender,

Who else worked at Cabatastnan? e
1lst Lt. TSUBODA whose first name I do not know,

¥What were his duties?
He was sent to Cadanatuan Camp in Decembder, 1944, as

adjptant.

Had he worked infprisonp camps before then!?

When I came to the Philippines he was in Davao, This Lieu-
tenant came from Davao to Manila in July 1944, for the
purpose of escortidg PWs sent to Japan, The PWs included
some from Davao and Cabanatuan, He went to Japan togehher
with them, and it took him until Decembder to come back,

Wnen did he leave for Japan with the FWs?
It was some time in July, 1984,

And he got back in December and went to Cabanatusn add
worked there?
les, -

¥hat happened to him?
I sav him in company witn Major TAKASAKI and I know he also
planned to surrender.

Did he tell you he was going to surrender?
ies,

Wno else worked at Cabeanatuan?
lst Lt. YAMAZAKI whose first name I do not know,

What branch of the service was he in?
Infantry.

Vhen did he come to Cabanatuan?
1 do not knww definitely. He was already there when I came,

-202-
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" How long was he in Cabmtm'l
Until January 7, 1945,

¥Was he also one of Major nnsm'i partyr. ;
I did not see him with Major TAKASAKI and I have no infor-
mationsbout his whereabouts,

o PO

What was his job in the camp?
He was in charge of supervising tne field work, wuch as
the planting of vegetables.

> o

Do you know how old he was?
YAMASAKI was around 32 or 33,

Wnere did he come from in Japan?
I remember having heard that he was from Kochi Profodtm,
on Shikoku Island,

PO RO

w11l you descrihe him? 2

5'6" tall, weighing 1556 pounds, with hair close cropped,
no mustacne, no glasses, I do uot remember if he had gold
teeth, He had lignt complexfion. He walked with his arms
akimbo,

o

f Was he a reégular army or reserve officer?

A BReserve officer, He was graduated from an agricultural
school, and he was in cnarge of gmrdening at the camp,
He graduated from the agricultural school in Koohi Pre-
tecture.

Q Who else was working therer

A Lst Lt, ITO who died in action. There was another first
lieutenant whose name was OHTA and the two of them were
inscharge of guarding tne prisoners,

Did you see Lt. IP0 killed?
I got the information that he was ‘killed from Lt. TSUBUDA,

Wnen did he tell you about thaty
May, 1945,

Do you know the first name of OH¥A ?
Takeo.

What bfanch of the service was he inr
Infansry. -~

Was he a regular army ofiicert
Reserve officer,

How long was Lt, OHTA in tne campt
He was in that camp ever eince“its establishment and until
JJanuary 7, 1945,

PO PO PO PO PO PO

Q VWnat nappened to OHRA?
A HE went with TAKASAKI, .
Q Did you see him witn TAKASAKIr
A VNo,
Q Did TAKASAKI tell you thet OHTA was with him?
=203~
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He:%s alive and I believe he is a ! .

Why do you believe tuatr
I met him in July in Hunduan, Mounsain Prouvince, and I
believe he survived,

Wno else was at Cabanatuanr
Surgeon 1lst Lt, SUEHIRO whose first name I do not know,

He was a doctor,

Woen did he come tnerer
He was tnere in tne camp when I arrived,

When did he leave tne camp!
At the end.

Dy you kmow whore-uo vent?
I believe he went with Major TAKASAKI .

But are you sure that he surrendered?
I do not know for sure but I believe he surrendered.

What were Dr. SUEHIRO's duties?

Bis duties consisted of three parts: (1) to give medical
treatment to PWs and to supervise PW physicians in the
treatment of PWs; (2) to gove medical treatment to the
Japanese staff; and (3) he was in charge of medical sup-
plies.

Do you know where Dr. SUEHIRO went to school?
He went to Heijo Medical School, Heijo, Korea,

Do you know if Dr, SUERIRO was in the army for a long time?
He was a reserve officer but not in so long.

Where was he from in Japan?
I do not know,

Did he talk any oth;r language besides Japanese?
I do not know,

Will you describe him?

He was around 5'4" tall, about 125 pound s in weight, with
hair cut short, no mustache, no glasses, no scars nor
marke; I do not know if he had gold teeth, He had no
militairy bearing and looked more like a doctor than an
army officer., He was always in uniform,

Who else worked there?

lst Lt, TOSHINO, whose first name I do not know, He was
commander of the gusrds for a long time and he went to
Japan egcorting prisoners in December, 1944, I have not
heard from him s#nce then,

Do you know where he came from in Japan?
Ehime Prefecture, Shikoku Island.

What was his occupation before the war?
He was a echool teacher,
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Do you know what subject he taught?
He was instructor in mathematicé and calisthenics,

Do you know in what school he taught?
Seoul High School, Seoul, Korea. He was a reserve officer,

What branch of the eervice was he in?

Infantry., .

How old was he?
42 years,

’ 'ill yau describe him?

He was 5'5" in height, around 135 pounds in weight, no
glasses, no mustache, with hair cut short, nothing umsual
in him,"and I do not remember if he had goZd teeth, His
posture was more than of a school teacher thaa of an of-
ficer.

Who else was there at Cabanatuant
Those were all.

Who was in charge of the guard?
1st Lt, TOSHINO and lst Lt, ITO and lst Lt, OHTA worked
under him,

Did they have any nbn-comt
les,

Do you kaow any of their names?
Yo.

About how many non-coms were there?
Around 10, 9

How many were priwates]
About 170 or. 180,

Mostly guards? ' )
les,

Were they MPs or infantrymen?
Infantrymen,

Who was the commandant in Davao when you came?
At the time I arrived the commandant had already left for
Japan and Major TAKASAKI came to take ofer.

Who else was working in the Davao camp?

1st Lt, XUKI who was later transferred to my headquarters
in Manila and lst Lt. TSUBODA who was later transferred
to Cabanatuan, Besides these officers there was Lst Lt.
Hiroshi OHURA, ;

Do you know when OHURA left the camp?

He was there in Davao ever since its esta'blislf:ment until
July, 1944, when it was closed, He was then transferred
to Baguio camp No. 3 (civilian internment camp) to become
commandant, and at the end of December, 1944, he came
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down to Manila together with the civilian internees., He
stayed in 01d Bilibid as commandant of those cigilian
internees. ;

Vhen was the last time you heard of him?
January 3, 1945,

Do you know W#hat happened to him? :
No, he must have gone to the east of Manila,

Do you know where OHURA came from in Japan?
¥No.

Did he talk any laguage besides Japanese?
I do not kmow,.

How o0ld was he?
Around 40,

™

Vhat wepre his duties in Davao?
He was commander of the guard., He was a six-foeter and
around 180 or 190 pounds in weight.

Was he an infantryman?

tes, his hair was close cropped, no mustache, no glasses,
and I do not remember if he had gold teeth, He had very
thick eyebrows and was wery hairy for a Japanese all over
his body.

Had he been in the army for a long time?
He was a reserve officer,.

With militairy bearing?
Regular bearing. He was graduated from an agricultural
school,

Were all of your men required to wear uniform?
I did not issue specific instructions but the Japanese
militairy customs demadd that they do.

In other words only the MPs could wear civilian clothes,
Is that right?
188,

And militairy intelligence also?
ies,

Do you know any other officer in Davao?
There was 2nd Lt, KASENO whose first name I do not know,

What were his duties in the camp?
Junior officer of the guard under OHURA,

What branch of the service was he in?
Infentry.

When did he come to the camp and when did he leave?

2nd Lt, KASENO was there in the camp in Davao ever since

its éstablisnment and until it was closed in July, 1944.

In September, 1944 he escorted PWs to Japan. When he re-
turned in December he went to Los Banos Camp. He was
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commander of the guards in Los Banos,

What happened to him? -
I do not know.

Do you know where -he came from in Japan?
I was told Shat his home address was in Formesa.

Was he l'orioin or Japanese?
Japanese.

Do you know whether he talked any hnmo besides quu?
I do not know,

Was 1t a matter of volicy to assign an ofﬂ.cor in each
camp who talked English? :
No, because there were interpreters attached to the camps,.

How 0l1d was KASENO? %

33 years old, He was around 5'4" in height, 120 to 12 §
pounds in weight, no scars, no glasses, no mustache, and
I do not kmow if he had gold teeth, There was nothing
unusual about his appearance, He had no militairy beaing.

PO > © PO PO PO PO

Do you kmow what his occupation was before the war?
I was told that he was connected with the police force in _—
Formosa,

>0

Who was the medical officer at the Davao prison camp?
A first lieutenant whose name I do not remember,

Was he a doctor?
168,

Do ydu know where he went to school ?
KIMAMOTO medical college. He specialized in the treatment
of female diseases before the war,

>0 PO PO

Where is that college?
In Kimamoto, Kyushu,

Did this first lieutenant live in Kyushu before the war?
Ytes, He came from KUMAmoto,

Do you know hi'l exact address?
Yo, -

When did you last see hinm]
Jamiary 3, 1945,

Where did you see him?
In the Manila headquarters,

Do you kmow what shappened to him?
Yo,

-

How 0ld was he?
About 37 or 38,

Will you describe him?
He was about 5'5" tall, pf ordinary build, weighing e boui

PO PO PO PO PO PO PO PO
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130 pounds, no glasses, I do not remember if he had a mus-
tache or marks or scars or gold teeth,

Do you know if there were any other officers in Davao
aside from those you have mentioned?
'l'hogo were three more,

Will you name them?
I think there was a 1st Lt. mﬂnm tut I am not sure whether
that is his name. I do not know his first name.

PO > O

- Was he an ofﬁccr in the guard?
Yes, a company commander.

When did he come to this camp?
He was 'there already when I arrived here.

Do you know when hs left Davao?
July, 1944, C

Where did he go from there.
He went to 014 Bilibid in Manila .

Dighe have the same job there?
les,

What was his branch of service? de—
Quartermaster Corps. ~

When was the last time you saw him?
January 3, 1945,

Where did you see him?
In Mahila office.

Do you know where he is now?
I do not know,

How old was het
34 or 35.

Do you know where he came from in Japan?
Yamaguchl Profince on Honshu Island,

'Did he talk any language besides Japanese?
He could speak a little English,

Do you know his occupation before the war?
¥o.

How tall was . he?
5'4" He weighed around 135 pounds, had no glasses, but
had a mustache similar to that of Tojo's.

O PO PO PO PO PO PO PO PO PO PO PO PO PO

Was it sort of a square mustache?

xes, ¥Js hair was cut short, I do not remember if he had
gold teeth, no marks or scars, and he had a rognlar pos~-
ture.

» o

was Lt., HOSHINO a reserve officer?
Yesn,

o
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Who were the othor ivo licutenantl in Davao?
2nd Lt, HASHIMOTO whose first name I do not know, He died
on his way from Davao to Manila when his ship was sunk,

How did you know he was killed?
I received a report about his death from the Davao author-
itdes,

¥What was his job in Davao?

_He was platoon commander of the garrison in the PW camp,

¥Was he also an officer of the guardr
Yes,

What was his branoh of service?
Infantry.

Who was the other ofﬂeorhut
lst Lt, SHIRAJI whose first name I do“not know.

What was his branch of service?
Quartermaster Corps.

What were his duties in the camp?
He was in charge of the quartermaster mess and tnppnu

When did he come to Davao?
I do not kmow.

Was he there vhon you came?
le8,

When did you leave Davao?
He came to Manila after the closing of the camp about July,
1944,

Where did he go to work?
Be was made an attache at Santo Tomas Internment camp,

]

Did he have the same job there?
le8,

Until when did he stay in Santo MPOMAS?

"Until the Americans recaptured Santo Tomas,

Do you know where he is now? -
I do not know.

When did you see him last?
January 3, 1945,

Do you think SHIRAJI went to the hille with BAYASHI?
I believe he went with HAYASHI,

Where did HAYXASHI go, to Baguio or with the Shimbu Group?
To the east with the Shimbu Group. ;

Do you know where SHIRAJI came rrom in Japan'

I have only a vague idea but I believe he might have come
trom Yamaguchi Prefedture on Honshu where Fortress Shimo-
noseiki is located.
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Do you know what ho d.id before th 1
I was told that before he was called to the urvico he was
an official in the Manchukuo Government.

So he must be a cono;o graduate?

Yes.

Do you know where he cru.dnatod from?
He was graduated from the KYUSH U !-portal Univorlity and

. could speak Enflish pretty well.

Do you know what his specialty was, what subjects he studied?
I am not sure, but I believe he must hgve uJorod either
in law or economics.

Does that cover a.ll officers in Davao?
Yes.

How meny non-coms did you have in Dav%o?
There were 10 non-coms,

Do you know their names?
No.

How many privates?
I believe around 200,

What were there duties?
They were guards and dso did clerical work,

Wheré did you go after you left your post in December, 194417
I was promoted to chief of supply andgeneral administrasion,

How long did you stay there?
Until I came down to surrender myself.

Where did you go from Ma.hila'x
I stayed for a long time in Bamban, Nueva Vizcaya, P. I,

Where were you captu{-edr
I stayed in Resthouse No, 3 around 40 kilometers from
Lianganwmtil the cessation of hostilities,

" How long did 014 Bilibid operate as a war pri suner camp?

I do not know when it began to be used as such” but when
I arrived in the Philippines 01d Bilibid was already
being used as a prison camp and it remained so unti#no
last days of the occupatinn,

Who was the commanding officer at 0ld Bilibid when you
came?

This @1d Bilibid Prison, at the time of my arrival, was
used as a hospital attached to the P camp headquarters
and nobody was there except PW patients, and the chief of
vhe hospital then was Surgeon Capt. NOGI whom I mentioned
previously,

And NOGI was tneir doctor during the entire time that
you were in officel
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A; I do not remember quite well the date but 01d Bilidid
* was converted into a FW camp some time in October 1944,
and Major BBIKO was appointed chief of the camp and
Capt. NOGI resigned his post as chief of the hospital,
Capt. NOGI, however, continuelto be the officeyin
charge of affairs relating to medieal care of prisoners.

Was Major BBIKO the last comwandant of Old Biliud?
Yeos. . g

What other officers worked at Old Bilibid?

The chief of the camp was Major BBIXO until it was cap-
tured, and under him were two chiefs who were reppec-
tively in charge of the civiltdn concentratién camp and
the PW damp, The officzers in charge of P¥W camp was lst
Lt, BOSHINO whose first name I do not know, lst, Lt.
OHURA was in charge of civilTlan internees. :
: i
Was he the same one that was in Davao before?

let Lt. OHURA served in Davao until it was closed and
then was transferred to the Baguio. internment camp as
commandpant; then he came down from Baguio to Manila at
the end of December, 1944, and took charge of the civi-
lian internment camp within 014 Bilibid,

o PO

o

'Q During the time that 0ld Bilibid was a hospital and NOGI
was in charge, who was his assistant?
There was no other officer expressly assigned to take
charge of any affairs in that office,but lst Lt. KIMURA
of my headquarters actéd as chief of the guards.

Q VWere there any other officers?

A =T a(!t'.c not remember very well but there was a second lieuten-
ant YAMAJI. I do not know his first name,

Q Do you know what branch of the service IAMAJI was in?

A Infantry.

Q Do you know where he came from in Japant?

A His home address was Taihoku, Formosa.

Q VWhen did YAMAJI come to work at 01d Bilibid?

A He was called to the colors sometime in Mg, 1944, in
Takhoku add when he came to the Philippines he was as-
signed to the PW camp at Cabanatuan, He was very conver-
sant in English, and was interpreting in the camp.

Q How long did ne stay at Cabanatuan?

A BHe stayed there until sometime in July or August,( 1944,
Then hw was Jent back to Japan to escort some prﬂonern
being taken there,

When did Le return to the Philippinest
The boat on which he saiied,along with these FWs was tor-

>o

pedoed and sunk, but about two days later he was s~ved
and brought btack to Manila without .ever reaching Japan,
1 do not remember when he arrived back in Manila. The
report was that the ship in question wus sunk at a point
Jjust exactly an equal distance between the Philippines
and the southern tip of Formosa,

Q V¥h:on did you see him again?
-211=
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D do not rou-bor tut it was some time in November or
December 19 44,

Did he resgme work at 0ld Bilibidr
Yeos,

interpreter?
014 Bi1ibvid he was in chu-co of miscellaneous affairs. .

How old was he?
36 or 37. £t

Did he speak any language besides Engkish and leauur
¥o.

Did he live in Formasa?!
He was professor of Epglish in the Taihoku Junior coliege
in Formosy.

Do ybu remember when you last saw him?
Jamuary 3, 1945,

Did all these people leave on January 3, 1945, or did you
leave on that date? I '
Information that I was promoted to chief of supply and
ganeral administration readhed me on January 2, 1945,
Tnerefore I assumed all the officers under my command to
say "@oodbye" to them on the 3rd of Jamuary, and I pre-
ceeded to the north on the 6th of January, 1945,

Will you describe IAMAJIY

He was about 5'5" in height, of médium build, weighing
around 135 pounds, with stesl-rimmed glasses, no mustache,
and had a large mole on his right cheek., He looked like
a scnolar, but was always in uniform and was a reserve
officer.

lou said tnat IAMAGI was interpreter at Cabanatuan. Who
élse did you have as interpreter tnere?

Besides Lt. 1AMAUI there were no militairy officers but
there were civilian attaches who were acting as interpre-
ters, one of wnum was ITO whose first name I do not re-
member, This interpreter ITVU had the assimilated rank of
first lieutenans.

¥hom did he work for, War Prisoner Budquarurn or the
Bureau of External Affairsr

He worked for War Frisoner Headquarters., Some time in
September, 1Y44, interpreter IT0 was transferred to Los
Banos Intommont Camp. There were two types of inter-
preters: one is an oftriclal of the govemnment of Japan
or "career" interpreter aud tne other is a temporary
interpreter or civilian interpreter. This ITO was only

a temporary interpreter. He was transferred some time in
September,

Who succeeded him?

Career Interprever HATSUMGA who was interpreter at Los
Banos Internment Camp buv who was transferred to Cabana-
tuan PW camp. They just exchanged jobs,
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Q Wnen 4id IT0 come to Cabanatuan ?

A Since the esiaklishment of the camp.

Q  How longd@d he stay in Los Banos?

A Until the end.

Q Do you know what happened to him?

A I dohot know,

Q Do you kuww why ITO and MATSUMAGA were transfesred?

A This career interpreter MATSUMAGA who had also an officer's
status was not well likelamong his colleagues. On the
other hand this interpreter I?0 had a very mild character
so they exchange the two,

Q What did they not like in MATSUMAGA? -

A He lacked a @irit of cooperation,

Q  Did he hit some people at Los Banes?

A He had no quArn;.or altercations with the rest of his
colleagues but he was disliked by them because he was
disobedient to the chief of the inte t camp. Another
reason for the transfer was that/thiginterpreter MATSU-
MAGA had some insubordinate charecteristice while the
chief of the internment camp MAJOR IWANAKK was of a mild
character and it was difficult to control MATSUMAGA, and
on the other hand intervreter ITO was a former junior
officer to Major IWANAKA and they lived each other.

Q Do you know where ITO came from? 3

A Yokohama City.

Q Where did he learn to speak English?

A Iiras told that ITO was employed before the war in one of
the American firms in the City but I do not know the name
of the firm. gt

Q Vé.o ITO well educated?

A He was a graduate of the University of Takushoku in Tokyo.

Q What was his major field «§ the University?

A I do not know,

Q How old was he?

A A little over 40,

Q How tall was he?

A He was 5'6" tall, weighed around 125 pounds, of medium
build, with long hair,

Q DId he usually wear civilian clothes?

A I do not remember him very well but he wore his uniform
of a civilian attache mostly. Sometimes he wore civilian
clothes, He had no glasses or mustache and had one or
two gold teeth, He had thick eyebrows and a long face with
sunken gheeks, He had no militairy bearing,

Q.' Do you know the first name of MATSUMAGA?

A No.

Q When did he come to work at Los Banos?
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http:MATSUMAG.lt
http:MA!SUICAG.AT

> o

G
S
O

PO > o »o o > O >0 »o o >o >o PO

> & PO

BESTRICZED

Sometime in May or Ju.l.e.‘1944. alt: i 1 do not remember
exactly.

Do you know where he was before he came ot Los Banos?
I was told that he was working with the Japanese GHQ in
the Philippines some time before he came to Los Banos,

How longdd he stay in Cabanatuant
Until January 7, 1945,

:o you hwv what hlpponocr to M-?
ol

‘When wae the last time you saw hil?'
I met him when he came to report to me that he was trans-
ferred to Cabanatuan from Los Banos.

Do you know where he came from in Japan?
From Taihoku, Formosa.

Dgfrou know if he went to collegp there?
He was a graduate of either t:?gvkyo Imperial Univerwity
or the Kyoto Imperial University.

VYhat was his occupation before the war?
He was conmnected with the headquarters of the Japanese
army in Formosa before the war,

¥ill you describe MATSUMAGA?
He was around 35 or 36 years old, 5'4" in height, around
125 pounds in weight, with long hair,no glasses, no
mustache, no scars or marks, no militairy bdearing, I do
not know if he had gdld teeth,

%
Am I correct when I say that the only thing you can ge-
member about him is that he had a very bad tamper?
fes,

Were there any other interpreters at Cabanatuan?
There were two or three more interpreters but I do not
remember their names,

Were they there just for a ihort time?

No. These interpreters were in ‘Cahanatuan for-a lopg time
but as they had assimilated enlisted status I never talked
to them.

Do you know whether they were revsidents of the Philippines
or were from Japant
I do not know. :

Did you have any interpreters at Davao?

I do not rememver correctly but there were two or three
Japanese interpreters who had assimilated non-commissioned
status but they were citilians,

Do you know their names?
I do not remember.

How adout at 01ld Bilibid?, both as a hospital and when
it became a prison?
There was one.

=214~
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you know his name? g
with a non-com statue. 1 do not know his first name,

¥e g

you remember wnen he came to work there?
was already there at Old Bilibid when I came and stayed
til the prison was ceptured by the American foroces,

you know What happened to him?
do not know, :

”s

g
3

did he come from in Japan?
do not know,
yo

-

uknow if he had been living in the Philippines?

&y

Do you know where NMIIBO learned to speak English?
No. 3 :

Will you describe him? .
He wgs 60 years old, about 5'24" tall, around 115 pounds,
with hair cropped short, without glasses, no mustache,
His Hair was all white and had no peculiar features ex-
cept a round and small face. His posture was like a re-

gular civilian,

Q" Didne wear civilian clothes?

PO PO PO PO >
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He @lways wore the uniform of an army civilian attache,

Do you know interpreter Kunie KOKUBUN? -
u.

Do you know NAGATOMI?
Yo,

Who was in charge of Santo Tomas when you came?
ONOZAKI , : 2

Who succeeded ONOZAKI?

Colonel YOSHIE came in April, 1944, Colonel YOSHIE want
back to Japan some time in vune or July, 1944, and ONOZAKI
succedlded him again,

Do you know ONOZAKI's present whereabouts?
No.

Was his first name Gonshichi?
Yos.

Col, YOSHIE returned to Kamugasa, Kyoto. Is that right?
1 know that Colonel YOSHIE went back to Japan in Kyoto,

Was he a regular army officerl
No.

How old was he?
He graduated from the militairy academy together with Gen-
eral YAMASHITA, therefore he must beabout 61 years old.
Do you know the first name of Col. XOSHIE?
No.
-216-
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How about his branch of servicer
Infantry.

How abous Lt. Col, HAYASHI's first namet
I do not knowl

How about his branch of serwiee?
Infantry. :

Was he a regular army officer and a militairy academy
graduate?r @ - .

Yeos, &

Do you remember other officers who- worked in the camp

wnile you were in charget
An interpreter named OBASHI,

Was he an exscufive in the camp?
¥o.

How abous Lt, YOSHIMURA? :
This surgeon lst Lt. WOSHIMURA is the same surgeon who was

stationed in Davao camp and wiose . I couldn't remember
before, After the closing of the camp he came %o
Manila, s

When did he start to wark at Davao?
Since the establisnement of the camp., Then he went to
Sanio Tomas,

Do you Kknow when he left Senté Tomas?
When it was re@aptured.

When did he come to Santo Tomas?
Some time in July or August, lves.

Woom did they have as a medical officer before he came
therel

There was no medical officer. Capt, NOGI of the head-
guarters took charge of supply dical care,

Do you know what happeded to Lt, YOSHIMURA?

No.

Do you know warrant officer TAKAHASHI? 0

There was a warrant officer in the head office who later
on was transferred to Bagulo camp. This warrant officer
might have heen TAKAHASAI,

Do you know where he is now?
No.

Were the shipments of prisoners of war to Japan by your

order?

By the order of thewAr Ministry, Before June, 1944, the orders
went directly to the commanding general in the Philippiues

and from him to the chief of the PW Administration. From

June to October, the orders went from Tokyo to southern Army
Headquarters and then directly to the chief of supplay and
administration. Befinning in Nuvember, 1944, the orders

went from Tokyo to Southern Army Headquarters to
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the Gommanding General in the Philippines to the chief
of supply and general administration, ,

Who in the foreign office or war Office ordered that,
would that be the head of the war prisoners bureau?
Head of war prisoners administration.

Do you remember when the order came to ship all prisoners
‘to Japan? !

‘The shipment of war prisoners had already started when I
came and § do not know wWhen the mavement began,

‘> © » o

But did they have definite orders from Tokyo?
Yeos,

~  How about the ships they carried on, were they under
the control of the army or the navy?
A great majority ofthe ships used for transporting Pws
“were army ships but at times they used navy ships, C

> © PO

Who would be in command of these army ship, the comman-
der in the Philippines? :

In the Philippines there was established a maritime tmans-
portation headquarters of the mrmy which was in command
of these transports,

Was the head of that unit under the Commanding General of
the Philippines?

No, He d4id not receive direciions nor instructions from
General YAMASHITA,

Trom whom did he get instructions?

This Maritime headquarters received direct orders from
Field Marshal Count TERAUCHI. His jurisdiction was 1li-
mited to work performed by that maritime headquarters in
a specified area, That area included the Philippines and
.%he southern seas. He was the supreme bommander of the
south seas region and YAMASHITA was under him,

O

Do you ‘mow the head of the nriti'ln gervice heret
1 do not know the first dommanding general bgt tle second
one was Major Gononl' Seijun INADA,

o

When did he asgume command of his post?
I do not remember the exact date but it was some time in
October, 1944,

o

Until when did he remain there?
He stayed in his post until the close of the year 1944,

Where did he go?
I do not know.

Do you know whether he had been captured or not?
I do not know,

Was General INABA a regular army man and a militairy aca-
deny graduate?
Yes,

Will you describde him?
He was around 50 years old, about 5'6" in height, around

PO P O PO PO PO
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1356 pounds in weight, no glasses, no mustache, with hair -
elose cropped, light complexion. He had an oval face.

Do you know where he lived in Japun?
¥o. !

Do you know if he spoke_any language besides Jupuuur

ltnnklo. bnt!cbnoJknovforuﬂ.

Do you know where he vas sttuoud before he came herer
No,

Do you know anybody else who worked with General xnm
in connection uth thes maritime transportation service?
Yo,

Did you ever gee the prisoners' ships while: tw were
being loaded to go to Japan?
Yes,

How many shiploads did you see?
5 or 6,

~ What were they, passenger ships or freighters?

Sometimes passenger ships but mostly freighters,

How large wore these ships?
Between 3000 to 7000 tons.

Did they also carry freight going to Japan in addition to
prisaners?

Yes, They did carry freight and they might have carried
Japa.nou army or civilian personnel also,

What kinds of freight were loaded in these ships?
I do not know,

How many prisoners went into each one of these 3,000 ton
freignters?

I forgot the number but the same space allotmeant as for
the Japamese Army.

Dighey have beds or bunks or berthst?

No, the men slept on the floor,

How was it that you went down there to see theee ships?
What interested you in that?

I felt that at that time the space was inadequate for the
men and I wanted to make more space but it was controlled
by tne militairy transport serwice and I could not do
anything,

Yes but why did you happen to come down to see these pri-
soners ¥

These prisoners were under me and I had an interest in
how their condlition was, and also to bid farewell to them.

Who supplied these men with food dnring the trip?
The ships.

Who put the food on the ships?
The army transporvation department.
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How about medical care, did you mrnilh that?
Medical supplies were furnished by my organization bnt
all the doctors were PWe.,

What did these o(eort orficers dot

Took care of the nrisoners until they arrived in Japan
and al so performed liaison work with the ship's officers
and crew,

Were the escort officers in chsréc of guarding tho pri-
sonerst
Yos,

Who would docido when it was time for the prl..ourl to
eat?
The ship's ofﬁuru

If they needsd work details on the ship, who would be in
charge of them?
There were no work details bus only kitchen police details.

Who chose the men for those d.chilﬂ
The prisouers were put into cumpanies, each under a com-
pany commander who was a PW too.

From whom did these P¥W commanders take orders?
Chief of the esmcort guard. o

How about exercise, who was in charge of thsat?
Chief of the escort guard,

How about sanitary arrangementd?
Sometimes they were taken care by Japapese medical offi-
cers and sometimes by non-commissioned offtvers,

Who was in charge!?
My headquarters,

- Do you know any of the names of the ships that carried

prisoners to Jvdpan?
Arisan Maru and Oryoki Maru

Do. you know when the Arisan Maru sailed for Japan?
It left in September, 1944, and the Oryoku Maru in De-
cember, 4944,

Were they freighters or passenger ships?
Arisan Maru was a freighter and the other one was a combim-
ation passenger and freighter.

Do you know how many went on the Arisan Marul
Less than a thousadd.

How big a ship was 1it?
About 5,000 tons.

How about the Oryoku Marp?
7000 ton snip. Around 1300 men were carried on'it.

Did those ships get through or were they sunk?
The Uryoku Maru was sunk and tne other one got thoough. —
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- Did they bring any survivors from the Oryoku Maru b.ck

th the Philippimes? .

That ship left on Defember 13, 1944 and was attacked by
an American carrier task force and seriously damaged by
planes and its passengers were landsd on Olangapo, Zam-
bales, P,I,, and then transferred to Sdn Fernando, Pam-
panga, P.I, bp truck and after that they were sent to
San Fernando, lLa Union, P,I., by train, then they took

another ship for Japan around December 27,

Do you know the name of that ship? -
No. And I do not know if that ship arrived safely or-t.

Do you know the captains of the two ships, Arisan lnn

and Oryoku Maru?
No.

Do you know who owned these ships?
The ammy.

Wewe they chartered?
I do not know. They were army operated ships but 1 do not
know whether the army owned them or chartered them,

Do you remember who was the commandant at Los Banos when
you came?

At the time I arrived Col, URABE w,e the commandant, I
do not tnov his first name

tht was his branch of servicet
Infantry,

Was he a regular army man?
Yes,

When did he assume command of Los BanosY

I do not know when but I think Gol. URAEE hecame chief of
the Los Banos Internemant camp some time in December, 1943,
1 think he ltnod there until some time in May, 1944,

Where did he go thent
He became an attache at the Japanese Army headquarters here,

When did you last see him?

I met him in Baguio some time in Fepruary, 1945, but the
report I received later indicated that Col, URAEE ‘died in
action in a battle near Baguio.

Who gave you that revort
The officer who was with Col. URANE in Baguio whose name
was Col. Yoshinao HARADA,

Do you know where HARADA is now?
I do not know where haé is but he may be confined in a PW
CAMP,

How 0ld was Col. URAEE?
Around 80,

Who succeeded Col. URAEEY
He was succeeded by an interpreter named TANAKA for some
time as acting chief.
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- Was TANAXA a civilian?

Yos, he was a career employee of the War Department.

What was his assimilated ronﬁ
Captéiin of the army,

What wes his first name?
»1 do not remember.

Was ne succeeded by anybody else as commandant?

" Interpreter TANAKA was mccoedna by Major 1unn in July,

1944,

When 414 you last see TANAKAY
Some time in July, 1944, when he was succeeded by mor
IVANAKA,

Do you know where he is nowr
No. : L

Do you know where TANAKA learned to speak dnglish?
He was an employee of the Nippon N.Y.K, Shipping Line
and in the course of his work he visited foreign countries,

Where was he from in Japan?
I do not know,

¥ill you describe him?

He was around 40 years old, about 5'5" tall, and weighed
around 145 pounds, with leng hair, no mustache, no glasses,
He had a light complexion, long face, and was stout,

Did he usually wear civilian clothes?
When I saw him he was wearing his uniform.

was Major IWANAKA the last commandant at Los Banos?
Yes, 5

Do you know any other officer who worked at Los Banos?
1st, Lt, Shigao HIRATA,

What was his job in the camp!
He was in charge of general administration except for
quartermaster activities,

When did he come to the camp?
1st Lt, HIRATA was in Cabanatuan and transferred to Los
Banos together with Major IWANAKA,

What did he do at Cabanatuan?
He was adjutelt,

When did he come to Cabanatuan?
Ever since the estaBlishment of the camp.

When d4id HIRATA leave Los B2nos?
When it was captured.

Do you know where he is now?
Yo,
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What was his branch of service?
Infantry. :

¥Was he a reserfe officer?
Yes,

Qo you know where he came from in Japani
T&ihoku, Formosa.

What did he do before the warl

He was assistant gonstruction engineer in the Governor
General's Office of Formosh. L

Was he an educated mant?
I donot know, tut considering his occupation he must be
a graduate of some technical school.

Did he speak any foreigh ldanguage?

1 think not,

Will you describe him?

He was around 30 or 31 years old 5'4" tall and weighed
about 126 pounds, with short hair, no glasses, no mustache,
no marks, no militairy bdearing. I do not remember if he
had gold teeth, L~

Was there a medical officer in the camp? i

Surgeon lst, Lt, YOSHIMURA who was assigned to Santo Tomas
alwo took charge of medical care at Los Banos, Before
quarsermaster Warrant Officer KONOSHI went to Los Banose
only a non-com was in charge of the quartermaster section.
I do not ¥now his name

How about the officer of the guard, who was he:
les. Lt. Toshiro mm

Can you tell me when FUKADA came to Los Banos?!
When I arrived here Lt. JUKUDA was there already in Los Banos
and stayed there until January 1, 1945,

D o you know wnat hppoud to him?
He then went to work for me and stayed in the headquarters
of supply and general administration in Northern luson.

Do you know where he is now?
I do not kuow bus he must be captured.

What branch of service was mmm in?
Engineering Corps.

Was he a regular army @fficer or a reserve officer?
Reserve officer,

Do you know where he came irom in Japan?
;ai.hoku. Formasa.

What was he doing there?
He was an officer in the office of the Governor General
of Formosa,

Was he working at some engineering work?
Yes.
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Do you k.uv where he was educated?
He was a university gru!nuto and could speak some Iun.h

¥Will you ducri.bo him?

He was around 40 years old, 5'5' tall, adout 160 pounds
in weight, no glasses, no mustache, no marks, no gold .
teeth, with a round face, and carried hi-uit like a sol-
dier.

!ovwmyou,n the guard at Santo Tomas?
I forgot to mention Lt. ABIXO who was in charge of the

Do you know how many were in the guard under ABIKO?
About 80,

Were all these Japanewe or were some Formosans?
Only a few of them were Japanese and the great majority
were Formosans.

Do you know any of the non-oou?
No.

Do you remember Sgt, FUJIZANY
I do not khew hie,

How about Corporal TOYAMA?
ies, I heard #hat name but I do not know hil

How about the guard at Los Banoe, do you know how many
were there?
Around 80,

Were they mostly Formosan also?

Until the close of 1944 the guards were Japanese, When
KASENO and MUKUDA exchanged jobs at the beginning of 1945
the great majority of the guards were replaced hy Yor-
mosans.

How did it happed that they detailed Japanese in los
Banos and Formosans in Santo Tomas?!

I do not know the special reason but it was like that
when I came.

¥Who was in command in the )aguio camp woen you arrived?
Hokuro TOMEE, a civilian attache of the army,

When d41d he come there?
% do not know.

Was he there when you came?
les,

How long #id he stay there?
It was some time in July, 1944, woen TOMEE was succeeded
by lst Lt., OHURA .

Where did TOMEBE go?

He stayed there in the Bgguio camp until about October
or November but I do not k¥now exactly the date when fhe
was transferred to the headquarters of the Japanese
army forces in the Philippines,
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How long did he remain there?
do not know,

1 kn
Do you know where he is now?
I do not kmow,

Do you know where he came frem in Japan?

Kobe, I think,

Do know what TOMEN!e oemnuu wvas i.n civilian

you
11.‘ before the war? :
1 do nos kmow, 1

Do you know where he was educated?

I was told tnat he was graduated from the Economics D.pnrtunt
of Kyoto Bmperial University.

Did 'he have an assimilated rank, and, if so, what was ut
First Lieutenant,

'111 you descrive TUMBEY

He was around 33 years old, about 5'6" in h.uht 135 yo
140 pounds in weight, with long hair, no glasses, no
sustache, no marks, I do not remember if he had gold
teeth. He sometimes wore his uniform of a civilian at-
$aché and sometimes he wore civilian clotm@.

was lst Lt, OHURA the last commandant in Baguio?
Yes,

Do you know of any other officer im Baguio?

They were the only officers there,

¥as there a medical officer tnere in the staff?!
No medical officer was attached to the camp.

Was there any officer of the guardl

No officer of the guard but only a non-com was in command,
Quartermaster, guards, and medicline-all were handled by
non-coms,

You have named six-camps. Were those all the camps operat-

ing under your control?

Yes,

Who was the Chief o*taff when you came! >
Li. Gen, HATI,

What was his first name?
Takaji.

Wnen did he become Cpief of Staff?
1 do not know,

When did he leave his post? :
Some time in June, 1944, I am not sure of the dates .,

Do you know wnere he went?
He became Assistant Chief of Staff of the Imperial Ja-
panese Soushern Army, As that time, Soutshern Army. Head-

‘quarters had moved to Manila,
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"Was Field Marshal TERAUCHI actually in the Philippines

in June, 1944, when his headquarters moved to Manila?
Yes, and General WATI became his assistant Chief of
Staff,

Vhen did Oount TERAUCHL come to the rmuppmn

Some time in June or July, 1lv44, ;

¥hen did he lunt

I am not sure tmt 11: was some time in October or lon-bor.

‘1944,

' Wnere did he gov

1 had been told that Count TERAUCHI novod his hndq\ururl
te Saigon, French Indo-China,

Dia Generel WATI leave with Bemeral TERAUCEI?

No. Before Beneral TERAUCHI moved his headquarters to
Saigon, Lt. Gen, WATI was named chief of staff of the C
36th Army Group which took chrrge of operations in

Leyte, Philippines,

What divisions composed that army group?

I am not very familiar with the formation of this army
but it was no less than three divisions, namely, the 16th
Division, 26th Division, aid 1lst Division, and some other
units about which I do not know,

Do you know the present whereswutgof General WATI?
No,

Was he a regular army man andf graduate of the militairy
academy?
Yes, and a graduate of the general staff college.

How 0ld was he?
He was avound 51 or 52 years old,

After WATI left as Chief of Staff, who wasm the next?
I cannot remember the name of the luccouor

Was he a high ranking officer?
He was a Major general,

hu 444 he lut?
was succeeded by Major General SAKUMA in August or
September, 1944, He was in turn @ucceeded by Lt. Gen.
Akira MUTO who is now interned here in New Bilibid,

Was MUTO the last Chief of Stafﬂ
Yes,

When did MUTO come?
Sometime in October., He came at the same time with
General ¥AMASHITA,

Was KURODA in command of all army forces in the Philippines
when you came?

Did be have command of army ati forces also?
No.
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Who was in commend of those?
Lt. Gen, TERAMOTO whose first name I.do not know,.

Do I understand that KURODA could not give orders to
General TERAMOTO concerning the use of army air forces
here?

No, he éould not,

To whom was the air forces general responsible?
He was directly under Field Marshal TERAUCHI/

- 8o TERAUCHI was in command of all army and air forces?

Yes,

How about the navy, was TERAUCHI 1¢omud too? Was it
not General TERAUCHI who commanded the naval forces

here in the Philipvines at the time you were here?

The best information on this can be obtaimed from Vice-
Adniral OKAWACHI who was in command of the Japanese Navy
in the Philippines and is now interned here in New Bilibid,

So the navy and the saval air férces were not under the
army command?

novlabout the marine corps?
¥o,

Under wh@m was that?
Under the navy.

Do you happen to know who was in command of the marine
corps wiverr you arrived?
No,

Do you know of any later commanders?
Fo, :

I asked you before and I now ask you again if you remember
th_pt after the American landing in Luzon Beneral YAMA-
SHITA was igcontrol of all the Japanese fordes here,

In matters of importance he received orders from his

“.superior, Field Marshal Count TERAUCHI, In addition to

the army ground forces, as of January 1, 1945, all army
air forces came under the supervision of Gemeral YAMASHITA
and as far as land operations were concerned marine and
navy forces game under his control, The naval air force
might not have come under his command,

In other words, any navy and marine forces fighting on
land would be under General YAMASHITA*s command?

General YAMASHITA exercised his control over navél and
marine forces as far as fighting on land was concerned,
For administration they were under the navy, but the tac-
tical command was under General YAMASHITA.

Was the commanding general in the Philippies in charge
of argy garrisons on &l islands in the Philippines?
Yess
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What islands did you han tvml on besides Luzon in tho
last threé Months of 19441
I do not know,

Toxfinstance, in Luzon there was a garrison, Who commanded
that?

General YAMASHITA was in jnnom command of the Luzon

garrison, Then there was the Shimbu Army Group commanded
by Lt, Gen, YOKOYAMA,

Who commanded in Mindanao?
It comes under +- .. --is---.° the 35th Army Group, and was"
under the command of Lt Gen, SUZUKI who died in ncuon.

How dout Palawan Island?

Most likely it came under the command of the 35th Army
Group, Judging from the geographical position it must
have been under that army, ;
What was the relationship between you and Geheral UTSO-
NOMIYA?

We had no relationship,

Did you not have any official relationship?

- He is my close fried but we had no business relatioms,

Did the war prisoners bureau in Tokyo give you specific
instruction on how to run the camps?
These epecific instructions or orders must have been given
by the PW Administration at the time of the establishment
of PW camps here but da&ring my stay in office I did not
receive any particular instructions or orders how to run
them,

%
When you came did you find these orders in written form
to be guided by them?
We were guided by law providing for treatment of those
prisoners of war and each army, for instance the l4th
Army group, had also rules and regulations regarding the
enforcement of this law and in my office wme also prepared
some detailed rulee perteining to the treatment of PWs,
There is a book containing the nrovisions of the Geneva
Convention, I received that book from Tokyo and I car-
ried out the policy expressed in it regardi.g PW camps.

But Japan did not recognize the Beneva Convention, Were
you still ordered by Tokyo to carry out its provisions?
Yes., Although Jepan did not ratify the Geneva Convention
there were specific instructions from Tokyo that in the
treatment of PWs the officerp concerned should follow the
provisions of the Geneva Convention,

Did that come through in writing from Tokyo?

The specific instructions came before my arrival and I
heard personally and definitely from my predecessor gout
the instructiojs received from Tokyo, At the time PW -~
camps were established throughout the Japanese oocupied
territories including Japan proper, a thres-day conven-
tion was held in Tokyo summoning all the officers in
charge of PW camps in g¥ven regions, giving them detailed
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instructions on Low to run those camps., In Bovember,
1943, there was also convened another conference in which
all ch:.of- of W camps in various ngim and internee
camps were called tocothcr.

When was the first confcrmo ho}d?
It was some tidke in August, 1942,

Did you attend that conference?

_No, I had nothing to do with the matter at that time,

How did you kbv there was & conference?
I heard from my predecessor MORIMOTO,

?o you know who called this conference!?

t was under the auspices of the Director of PW information
Board of the War Ministry, The Minister of War was also
present in the conference, md he gave instructions,

Who was this Minister of Warf
General TOJO,

Wae General TOJO the head of that conference!?
Yes,

Do you know some other men who were there in that con- e

ference}
I do not know,

Was MORIMOTO ﬂurot
Yos,

How about the sedond conference in November, 1943, who
called that?
The Minister of War represented by the Director of the FWs,

Who was the Minister of War at that time?
General TOJO, General HAMADA was the head of the War Pri-
soners Administration, and also attended.

Who elee attended the conference?
I do not know of any more,

‘Was MORIMOTO there?

I heard General MORIMOTO was thoro. The firet donference
decided how they should run the camps and they gave ins-
tructions how to run them,

How about the second conference, what was it about?

In the second conference the first thing taken up was the
report on PW camps in the different occupied regions bdut
I do not remember what was taken up next, I read later
on, however, the minutes of the cnnference containing
1nntructionn from the Minister afd Vice-Minister of War
as well as the Director of PW Administration, the gist
of which was that precautions should be taken to prevent
the commission of violations of the Geneva Conference,
and sirce these PWe and internees were, so to say, ige
quite helpless position, they should be given special
sympathy and consideration,

-228~
RESTIRICTIED

/e[ 8.K,



"o PO

> O& PO

> O

PO PO PO PO

RASTIRICTIED

'here 444 you read the minutes of this conference?
At my headquarters, ;

Did they publish them in some book?
It was printed in book form,

Did you ever read the minutes of the first conference?
Yes.

Do you know where those minutes aret?

It is quite doudbtful whether or not my men €ransferred
these papers and documents from the Far Eastern University
“t0 the mountains in Luson and even after the trans-

fer to Northern Luzon we had to move from place to place
and I am not sure Whether those papers are still available.
I believe, however, that these documents are available,

in Tokyo in the office of the PW Administmation or PW
Information Board. I also suggest that these documants

‘can be made avaliable from PW camps located in £ ingapore

and other distficte where there wma no actual fighting,

¥Was there any other time when Tokyo issued instructions?
There was a constant flow of instructions,

Did you receive any instfuctions on food?
During my #dministyetion in the PW Headquarters I did not
receive any specific instounctions from ToRyo on food, I
honestly admit the food given to these PWs and inter-
need did not l#ve up to any proper standard dbut the food
supply available in the Philippines then was so low that
even the Imperial Japanese Forces here were given reduced
rations,

Waa that from the moment you came?
Yes.

How dbout the food situation before you came, were you
familiar with that?

It might have been about the same., Before the enforcement
some tihke in Janpary, 1944, of new regulations regarding
civilian internee campe, these internees were allowed to
buy the food from the outside and they were allowed to
redeive food from their friends outside freely but since
the establishment of the internfe camps under te army, that
was prevented in accordance with the provisions provided
for by the Tokyo Govemnment, -

Was it General MORIMOTO:s or General KURODA's order?
No] It same as a new regulation from Tokyo from the war
prisoners chief to estaklish the campe under the militairy,

But even before that time the PWe could not dbuy food
from outside., Is that right?

PWs were not allowed to buy food from outside but there
was establiasged in each camp a sort of Post Exchange in
which cigaretteg, fruit and other' things were sold,

You sald these soldiere dould buy food from the Post Ex-
change. What did they use for money?
These PYs were permitted to buy cigarettes, cigars, toilet
articles, pencil, paper, and ink, with caeh,
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Where did they get this cash? ¢
mm-»m«.mwm-umnmmm
outside were gtven extra wages for their laber,

How much were they paid?
mmnamduaum.uumummtum
was exactly the same as received by the Japanese soldiers
of oquvnnt rank; if a PW is a captain, he received the
pay of a captain in the Japanese army,

They gave them the ingredients, vocot.uu. rice, meat and

~ other things and the !'l- cooked for themselves,

ht did they get enough so that they could eat the same as’

Were the American prisoners getting the same food as Japanese
soldiers?

Generally speaking, they were getting the same food, bPut in
the case of the camps in Cabanatuan and Davao where they
kept gardens for themselves and also raised cattle, some-
times the PWs were able to sat better than the Japanese

~soldiers,

You said that Tokyo did not give yeu any direct instructions
on how much feod $o give the prisoners, but only ordered
you to follow t Convention, Is that right? -

While there were no direct instructions, the subject was
covered by gemeral regulatiens.

Did you yourself set the rations for theprisoners of war
and the civilian internees?

The basic rule from the War Ministry was to give PWs rations
equal to the Japanese Army's, When I arrived in the 1ip-
pines, I found additional written instructions from
Commanding General in the Philippines, setting forth the
exact amount of meat, fish, rice, etc., to be given each
prisoner per day. I don't know when these rules went into
effect, but prodabdly it was from the beginning of the
occupation, The original rations were furnished until about
June, 1944, when they were cut by orders of Southern Army

. Headquarters, then in control. They were cut again in N, vem-

ber 1944, by order of the Commanding General in the Py 1lip-
pines, Both cuts were necessitated by the food shortage.
All we did was to make out requisition and bring them to
the Quartermaster and draw the food.

Did your requisition specify the quantity of each type oz
food required per day?

Only the nmumber of persons to be fed. We did not specify
quantities, as that was covered by the orders I have just
mentioned,

Were the rations ever set so slow that Prisoners of War or

civilian internees starved to death, or died of mlmtrition
or beri-beri or similar diseases?
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Not while I was in effice,

S¢ tho Quartermaster.always nno\nd w food to keep
;ho prisoners alivel’
s,

Did ﬂ'u Quartermaster corps ever fails te fill yeur requisi-
tiens : ;

Sometipes they had te. During the last three months of 1944,
there was an acute shortage of food in the Philippines even

* for Japanese soldiers so that the daily ration ef rice given

to Japanese soldiers was cut to 300 grams and therefore tke
rativn given te PWs was cut down accordingly and therefor

these prisoners constantly appealed to War Prisoners ers
for a larger allowance of feed during these three menths,
However, it was impessidle for my Headquarters to do any-

_ thing for them, ‘
If a requisition was put in for a certain amount of feod,

the Quartermaster would give that much. Is that correct?
In the latter part of December, 1944, there was an instance
where the quartermaster corps was only able to give three
days ration when the requisition was for one month. Prier
to that time the situatien was not so dbad, :

But up until then the situation was that they would follow
regulations in filling requisitions., Is that right?
Only until Octeber,

And these requisitions were prepared in yeur office!?
The requisition slips were prepared in the camp concerned
to be submitted to the quartermaster.

Were the men you have named as quartermaster efficers in the
camp the ones who prepared the requisitions?

Yes. They were actually in eur finance and supply department,
but they are the men I named as quartermaster officers.

Once the men drew the food, did you issue strict orders that

the food drawn should be given to the prisoners?

It was but natural that the geod drawn should be given to the
prisoners. There were no specific orders but I did not tolerate
the stealing of any foed, I did my best to stop it. There were
cases, however, where the quartermaster corps said they vwere
glving a specified quantity of a certain type of food, but
actually furnished us with a louor quantity when we actually
picked up the food,

Did you provide for a uniform ration for all the camps or
was it up to theparticular commandant?

The food given by thequartermaster corps was uniform teo

all the camps but in reality there was some difference in the
sense that camps like Cabanatuan which kept a farm and gar-
den and raised cattle, were better off,

But you insured that nothing could be deducted from the
rations by any local commandant?

The rations stipulated by the regulations I mentioned before
were given the prisoners by the camp authorities concerned
without failure and I remember no instance when I gave any
camp commandants any warning or reprimand for failure to
comply with instructions and regulations on this point,

So you certainly did not permit anyone of them to deviate
from the rations set by your office?
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I 414 my best to see that my Jmoi' officers followed my orders.

Were there any instructions from Tokyo on whattype of medical
care should be given?

I received an order from Tokyo--an explicit order--that
medicine to be given to PWs and therefore I requisitioned the
sedicine for the PWs from medical unit ef the Army add delivered
1t te PW camps, After the exchange beat "Teia Maru" brought
‘Red Cross medicine in November, 1943, American medicines

were se alundantly supplied te PWs that there was practically
no need for the Japanese medicine., A great majority ef the
medical staff attached to PR camps were P¥Ws themselves and
they preferred American medicine to Japanese medicine,

l!”‘ the "Teia Maru" arrive before you came!?
o8,

Were medical supplies nm honu; out when you same some
menths later?
There was still a m‘ amount of medicine,

When the shipment arrived who teok charge of the medicine,
feod and other things?!
The acceptance, delivery and distridution of food, medicine
- and others brought bty the "Teia Maru® were made before I
came and I do not know anything about them,

|
¥Was 4t MORIMOTO who distributed these or did he turn it te
somebedy else?
General MORIMOTO was in charge.

You mentioned a few minutes ago that yeu had an order from
Tokyo to furnish adequate medicine., Do you remember ¥hen
you got that order?

The order was received ever since the establishment of

P¥ camps and it was there already when I came,

You mentioned that you could requisition from the Japanese
medical corps. Who would have ,to sign such requisitien
for medicine?

1 would as chief of War Prisoner Headquarters pursuant

%0 the request of Surgeon Capt. NOGI,

' How d1d 1t work, did the local doctor of the camp tell
Capt. NOGI what he needed and Capt. NOGI would ask you
to get it?

Yes. I never refused any request from Capt. IOGI.

Did Capt. NOGI have the right to insist that proper medical
care be given?

It was not Capt. NOGI that could insist that an erring
dector furnish the PWs the rdquested amount of medicine
but it was the commandant of the camp.

I understand, but still was not Capt. NOGI the supervisor
of the docters in the camps?

Capt. NOGI had ne power whatsoever to punish or to order
but only the camp commandant had such power,

Yhat was Capt. NOGI's power?
The main duty of Capt, MOGI was to take charge of matters
affecting medical supplies and medical care and at the
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same time to assist in such up-.cuy the commandant of the
camp, and therefore whenever any irregularities happened the
only thing he could do was to roco-.ndtothocon-nhnt
whatever action should be taken,

As Commanding General of War Prisoner ludquartors. all
commandants end all doctrs in camps were subject to your
orders and could be punished by you for any violations of
such orders. Is that right?

Yes. Zach commendant could also punish the doctors under him,

Did you have any such case where you had to punish any doctor?

_Imor)mluwmchmo.

lov. there were times when the military police would come

and take out people for questioning, Whose permission would

they ask to do that?

They didn't have to ask any permission. War Prisoner Headquarters
could not interfere. However, they would report to the commandant,
Who ordered you not to interfere! - &

It 48 becamse of the fact that Kempeitais could exercise

vast powers concerning military police duties; and I could

not stop them, Any trivial offenses committed by the PWs

in the camp were summarily punished by the local camp authorities,
but any serious offenders would be taken out by the MPs to be
court-martialed.

If you can tell me what kept your hands tied, I would like to
know about it.
There is no order but it was customary within the army,

You said in minor offenses the camp authorities administered
summary punishment, Cgn you give some examples of such minor
offenses?

Any offenses not punishadble by provisions of the military
criminal law. One example is the stealing of food. There
are two sets of criminal laws in the army, one is military
criminal -law and the other is the military ordinance for the
punishment of misdemeanors,.

If a prisoner refused to obey a guard, is that a serious offense
necessitating a court-martiall?

I am unable to give the correct answer because you hm not
given a specific case but if the case is such that a prisoner
breaks through the gate and tries to escape then the matter
comes under the jurisdiction of the MPs and he is liable to

be punished by court-martial. &

What sort of summary punishment would be given a man?
The same given in the Japanese Army,

What would be the punishment for stealing food, for instance!?

It 18 very hard to generalize but the FW who steals food may

be punighed summarily by admonition or reprimand, or if the

stealing 1s very serious theh he may be put in solitary confinement,
-233~
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‘Well, now, it is my understanding that the Japanese army is

very strict toward its own soldiers and that if one steals
something he would be beaten for that, Is that correct?

As far as the rules and regulations prescribed for the discipline
of the army are concerned, no one is permitted to beat the :

offending party.

I know of a case where & guard at Santo Tomas exceeded his
authority by beating an internee., If a Japanese guard beats

_“an internee would the commandant administer punishment to him?
It all depends upon the degree of the beating or slapping.
The guard concerned could be reprimanded or punished physically.
I remember having received reports of a case vhere the commandant
punished a guard for the latter's beating of an internee bdut I
do not remember the actual case.

* Did you ever issue any order that if a guard beat a man he
should be punished for that!
1 did not issue such orders dut should any of the guards ooniit
atrocities against the internees or PWs confined, withéut
reasonable cause, the guard would be punished in .ccord.nco
with his crime,

Yhenever such a case was reported to you, what action would

you take if the act was without reasonable cause?

I would approve the measure of any commandant giving physical
~punishment to any of the members of the staff or guards committing
atrocities to the internees,

But would you actually order the punishment of a man for doinc
thet?

I d4d not issue specific instructions to that effect dut

all the existing rules and regulations concerning PW

camps or civilian internment camps do not permit any of the
guards or staff, attached to the camp to commit these beatings
or slappings.

You said that you would punish any beating givén without reasone
able cause. How serious an offense would the prisoner have to
commit so that he had to be beaten for it.

The fact that any member of the staff of the camp or member

of the guards of the camp beat up or slapped internees or

PWs is in itself intolerable, however serious might be the
offense committed. :

The internees at Santo Tomas sent protests to the commandant
concerning food, 'but.ings. etc, Did these protests ever
reach you?

I didnot receive any,

Did you ever receive any protests that the internees at Sgnto
Tomas sent to their commandant?

I received a report of the fect that the commandant of Santo
Tomas camp received protests from internees dbut I am not

sure whether or not they were referred to me,
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Did you ever receive any protest from the Sa.ntorfom
internees that they were being required to do certain werk
'f“ they were net willing te do it?

es,

WYhat 444 you order the commandant to de? :
Considering the situation prevailing I concurred with the
commandant,

What were the circumstances that made you concur with the
commandant?

. The pretest of the internses of Sante Tomas rofomd in

particular to the requirement by the éamp mthori.un to
work and till the vacant lets to convert them inte nptauo
gardens, I overruled the protest on the grouid:that by
converting the vacant lots the internees themselves would be

~able to have more food Dy raising vegetables,

What about their protest mgainst building certain fences!
1 414 not receive any report about that. .

Are you sure that the protest against tilling the gardens came
fm'luu Tomas or might it have come from another

camp

The protest on the tilling of the soil to make vegetable
gardens came from Sento Tosas Camp, These vegetable gardens
were kept net only in Santo Tomas bdut also in the Baguio
internment camp.

Did you know that the Uniiud State inted Switzerland as
}tn Protecting Power during the 1
es,

Did any representative of the Swiss Government ever call upon
you in the Philippines?

1 never was spproached by the Swiss representative in the
Prilippines.

Who was this Swiss ropruontuuvo in the !huippinut

1 do not kmow,

Did you know if the Swiss Government actually sent somebdody
or not?

I never heard of him,

Did you receive a letter from the internees at Sante lomas
asking you to forward to the Swiss Government an enclosed
letter? -

I never heard of that,

Did you hear of any reprisentative of that government
visiting any of the prison camps?
No.

Did you ever write to Tokyo and ask them why no representative
of the protecting power was paying a visit to the camps?

I d1d4 not meke such inquiry. However, there is a provision
in the existing rules and regulations prescribded for P¥ camps
that no foreigner be permitted to see these internees or PWs
without previous permission frem the
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Minister of War in Tokye and during the time when I was
the head of the PW camp headquarters there was no request
received from the representative of the Swiss mt,

Were you ever approached by any representative of the Inter-
Hational Red Cross!? :
No, :

To your knowledge did any representative of the Inter-
national Red Cross ever visit any of your camps?

NHo, As 1 stated before any visit by a foreigner required
previous permissien from the Minister of War in Tokyo

s and) there could be no such visit without permission.

Do you know Mr, Jansen, a Swiss, who lived in Manilal
I remember having heard the name Janson,

Do you recall a conference in your office between Mr, Jan-
son and you!?

Mr, Janson came to my office for a number of times tut I
never met him personally.

I have a memorandum from Mr, Janson in which he mentioned
that in June, 1944 he was trying to send supplies te

Santo "Tomas and he was told by Lt, URABE that Major
General KOH would not permit it. Were you ordered by
Tokyo to refuse permission?

I never received instructions from Tokyo that I should re-
fuse the request but I took that action after weighing
all the factors in the situstion. And after that I re-
ported to the Tokyo Government about the steps I had taken
and the Tokyo Government concurred with me,

What was the reason for it?

First, the Imperial Japanese army in the Philippines did
not recognize the Y, M.C.A. in Manila and therefore it was
not proper that Santo Tomas camp should receive such a
large donation from an unrecognized institution., The se-
cond reason was that according to Mr, Janson's statement
he recéived a remittance of J10,000 from the Swedish
Minister in Tokyo as a fund to purchase goods to be given
to the Santo Tomas internees but upon examination the goods
purchased for the purpose by Mr. Janson were valued at
more than P100,000. Naturally, my office began to doubt
the source-of the money., In other words, the discrepancy
in the amount of the remittance and the '‘actual value of
the goods purchased gave me the impression that it was
caused by some donations from questionable sources.

What questionable sources do you mean, stolen?

I did not believe that the money was stolen but I did not

liketthe idea that the money in question was raised from
wn sources,

Did Janson refuse to tell you where he got the money?

Janson's explanation to me was that he was to defray
those expenses tentatively,

And when would he be paid back?
He never mede it clear on that point.

You were saying that for a serious offense committed in
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The court-martial is convened by ﬂum.unuu General's Office
which is directly under the commander-in-chief ofﬂnlm. and I do
not know who took part in any court-martial,

gu you ever hear of Col. KAWAMUEA in the Judge Mvoutot
Qe

Imdmrmrtotmcmt-uﬂidhunthmhﬂum
of a man taken out from one of these camps?
I received a report on every case, -

Did you ever protest that the pnnuh-ut in any case was too omrol
I conld not.

" Do you remember eny case where a court-martial sentenced a pruour

to death?
Tes, there were some cases, 1 444 not protest such ungmn.

Were there cases where they were sentenced to prison? .
I received reports on that also. I did not protest such senténces,

¥Was that report on a regular form of the Judge Advocate's Office?
I remember quite well that such reports were from the Judge Agvocate's
Qffice,

WYhat did the report say! Did it include the name of the defendant,
the sentence, when he court-martialed, etc,?

As far as I remember tice was signed by the Judge Agvocate Gyn-
eral and contained the following information: name of the defendant,
and if he were a PW, his rank, age, where he is from, nature of the
crime committed, and the sentence,

In every case would that be signed by the Judge Advocate General him-
self?
Yeu, I don't remember his name,

Were the members of the coumFmartial 1n the Japanese army always offi-
cers?
Yes,

Did these men necessarily have to be lawyers or chosen from the Judge
Advocate Section? :
I do not know,.

Say a man tries to escape and they catch him and brmg him back to
camp., Then what happens next?

In such a case the PW concerned would be handed to the MPs,

Was there an order on that?

The provisions concerning the PW camps so stipulated., These provisions
were set forth by the War Ministry,
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¥ould they notify you or vonld the local commandant call
the Kempeitail

In the case of Menila the commandant of the camp made a
report first to me before he handed over the FW concerned .
tut in the case of camps located far from Manila the PW
concerned was turned over to the military police, and

‘then a report would be forwarded to my office. The only

camps near Manila were 014 Bilibid and Santo Tomas,

Now, in those cases they vonld call you! Is that right?
Tes, These were the only two camps from which I received

*  advance reports about the cases.
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Did you ever call in the MPs to arrest any PW!
No., It is the commandant of the camp concerned who con-
tacts the MP to deliver the FVW. :

Whenever there was a court-martial of a prisoner would
your office send a representative to attend that court-martiall
¥o.

Vas there an order against it?

It hae been the convention of the prison camp headquarters
to send no observer nor representative to attend the court-
martial, Usually I did not receive any notice from the
Judge Advocate ngtn after the trial,

Was Pasay Elementary School, also a prison camp, under
your jurisdiction?
It was a navy prison camp,

Was it under your administration?

The work details were under the control of the navy. They
requested me to send men and if I could spare them, I
would, BReports to Tokyo cleared through me as well as
instructions from Tokyo. If a prisoner needed hospital
care, he would be sent to 01d Bilidid as my office was in
charge of medical care,

Do you know how many prisoners were hpt there when you
came?

There were two places, one in Pasay and another in Para-
naque, and there were more than 1,000 in these two places,

Did they both send work details to llcholl Field?!
Yes,

Who was the commandant in the Pasay Elementary School
when you came?

It was under naval S,nier Grade Lt, SUZUKI of the Finance
and supply branch who was engaged in construction work,

What was his first name?
I do not know, I never saw him,

Do yn..l;ov long he was commandant there?
Until the end of the war, Lt., Keizo URABE knows about
this camp very well,
Do you know anybody else who worked in these camps in
Pasay and Paranaque?
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I think there was another naval officer named MATSUZAKI
who was from thn finance and supply d epartment.

What was his rank?
Lieutenant Junior Grade

Did yiu even inspect these camps?
I inspected around April, 1944, and at that time I felt
M the feod supply was enough,

Did you actually see those prisoncrs at work at Nichols
Field? .
!.‘. )
¥hat kind of work were they doing!

They were meking the land flat,

;oro they making runways for airplanes!
o8,

Who was operating the airfield at that time?
I do not know, I think it was the navy,

What tools were these prisoners working with?
They were working with shovels, picks, and trucks on rails
for carrying sand,

Hof many hours a day did these prisoners work?
Around 6-1/2 to 7 hours. Almost 500 prisoners worked in
the airfield and the others in the office and the kitchen,

What control did you have over these camps?

I 414 not heve control but I inspected them beceause they held
prisoners I had turned over to the navy and for whose welfare
I was responsible,

Do you know t of the doctors there?
lﬂo

Do you remember Commander ZAMISIMA?

'00

Did you ever visit the Cabanatuan camp while you were in
office?

Yos, four times, The first time was in March, 1944, and
then later in the year but I do not remember the dates,
But the last was around September, 1944, so the others
must have been in between,

On your visit in March, 1944, did you observe the fooﬂ
being furnished to the prisoners?
Yes,

Did you order any changes to be made in the system for
supplying food?

Ho.

Did you inspect the clothing furnished the prisoners?

I noticed that they did not have enough clothes and I
obtained more clothing for them on several occasiens,

-239-
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.1 saw to it that all PWs going to pr.ngot mmm
.clothing.

How sbout medical supplies, did you notice if they had
enough? el

Yes, I was satisfied that they had enough because they
received Red Cross supplies from the United States,

Did you inspect the sanitary fnciuuut

The prison was very clean and had utiotu:tory nnnuv
f“iliti'lo

this soap from the "Teia Maru."
How about their shelter--barracks or ni:t--won those

adequante?

Yes, They were the former Americen barracks,

Were thq kept n sanitary shape?
They wvere not such good barracks., They were kept clean,

Were the men overcrowded!
Not so crowded,

Did you check into such things as pnnhh-nt given to
prisoners when they broke the rules?

Each time a man was punished a report was sent in to me
and I 414 not find it necessary to check into the matter
in my visite,

Whenever you had a report that a prisoner was punished,
did you look it over to determine whether the punishment
was right? o
I never found any punishment too heavy and I never changed
them,

3

Did these conditions apply to all of your visits in Caba-
natuan camp, that is did you find all things satisfac-
tory in those four visits you made? '

I was satisfied in 21l four,

Did you give any orders for any changes in camp adminis-
tration on any of these visits at Cgbanatuan or as a re-
sult of such visits?

lO'

Did you visit the Davao camp?

Yes, I went there twicey once in March, 1944, and again
in April or May, 1944,

Were you satisfied as to the foed situation then as to quan-
tity and quality?
I was satisfied,

How about clothing?
It was inadequate but there were no stocks,

How about medical supplies and medical care?

- They were adequate.

-240-
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How about sanitary facilities?

- Satisfactory., The men were clean,

How about their barracks- or shelter?
Mnmmouuuuwmwlmhrmm
they were better than those at Cabanatuan,

;u there a hospital in Cabanatuan?
(TR

Yho were. in there, American doctors?
American doctors. I was catisfied with the equipment
.ﬂ w‘ L1 . - g = i :

' How abeut at Davao, vas there a hospitall

Yes.

¥Yere there any Japanese doctors?!

There were Japanese military doctors and all medical care
of PWs was in the hands of their own medical officers
under Japanese doctors. I was satisfied with the con-
ditions there,

Did you ever give any instructions to make any changes at Davaol

How about 014 Bilidid, when did you visit there?
Nany times,

Were you satisfied with food, medical supplies, sanitary
condition, clothing and shelter furnished to the pri-
soners?

The shelter was better than the other camps. There was

not as much food as in other camps as there was no garden,
They had better clothing, and because they did net work
their clothés lasted longer, Medical care was satisfactory
wcause there were many Ameridan doctors and alse sufficient
supplies and equipment, I was satisfied with the sanitary
conditions, N >

Did yeu do anything about the food situation?
I tried te get some vegetables from Cabanatuan from what
they raised there,

But after all :::zuxu.-ud you ever issue any ina-
tructions for o8 _1n' the administration of the camps?

Only miner things,

Did yeu inspect 01d Bilidid after the hospital became a

regular prison camp?
Yes,

Did you find conditiens still as satisfactory as they
were before?
Yes, except foed.

Did you ever have occasions to increase the ratien for any
camp?
I was not in charge of handling ef supplies,
241~
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Was 1t not Lt. MOMOTA'S Job?
Egen Lt, MOMORA could not do anything.

;n it not MOMOTA'S job to obtain sufficient rations?
es,

Did you even visit Sento Tomas?
Several times, The first visit was in lhrch. 1944, the
others later in the year.

Did you find conditions satisfactory?
When 1 inspected it the bduildings were overcrowded and I

. ordered 500 utotnul transferred to Los Banos in April,

1944,

Was everything else satisfactory?! :
YTeg, except for a shortage of toilet and hhower facilities,

Did you order anything done about it?
I told the commandant about it,

Did the commandant do anything?

No. When I inspected the camp I learned that the Sante
Catalina building was being rented by the internees as a
hospital, I ordered that not only should all the back
rents be refunded by the army but in the future the
army should pay the rents,

When did you visit Loes Banos?!
Five or six times, between March, 1944 and November, 1944,

How did you find the food, sanitary conditions, medical
care, hospital and shelter?

When I went there for the first time over 1,000 internees
were there, They were using the Gymnasium and the Agri-
culture Building, and the internees were satisfied at
that time, Later the number of internees was increased
80 we built more barracks., There was a shortage of water
and I ordered more pumps put in, At that time the hos-

‘pital wos a little bit small, so some patients were trans-

ferred to the Philippine General H spital in Manila, and
otherwise I found everything util?.ctory.

Did you ever visit Baguio? .

Three times, When I went there I found some of the mar-
ried couples could not live together, so I ordered that
partitions be made for them so they could live together,
I also ordered that they plant more gardens, There was
two men who escaped from the camp, and I sent in mpre

guards,

What happened to the two men who escaped!?
They were never captured, Nothing else was unsatisfec-

tory.

At any time you visited the prison camps, did you have a
superior officer with yom?

I took along with me my subordinates and also my superior
officer Genersl SHIMONO, He visited all the camps except
Davao.

Did General EKHRODA ever visit any of the camps?
General KURODA visited some cemps before I came here,

-242~-
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Do you know which camps General XURODA visited?

1 do not know for sure but I heard he visited.lLos Banos,
Bil1bid, Sante Tomas, Cabanatuan and Baguie,

!.nd you know when KURODA visited these camps?
0e

How about Oounl mumu. did he inspect the camps?
No,

You mentioned that you had no contrel over the military

.police., Were these military pelice uﬂor any command

in the Philippines?:
I do not know anything about that.

._Doynhovitthn—ﬂmmnlumm1£»mn

vas in contrel of the Kempeitais?

They ‘were under the command of the oo-n:uu gonou]..
;u that during the entire time that you were here?!
08,

Yhat was the name of the last commander of the military
police in the Philippines?
Major General MASUCKA, who is here in New Bilibdid,

Who was the supreme naval commander in the Philippines when
you came?

Vice-Admiral Dembic hi OKAWACHI, He is at the Luszon FW
O‘Ip '0. 1.

How long was he in command of the naval forces?
I do not know,

Were you in control of all prisoners of war in the Phi-
lipoines when you were here as head of the prisoners of
war administration?

Yes, except for those assigned on details,

Were you in control of the prisoners who were kept at the °
airport at Puerto Princesa, Palawan?

I had no control over the airport of Puerto Princesa, Pa-
lawan, It came under the immediate command of the air

force headquarters,

Were the men who worked there not priscners of war?
Yes, they were,

Were you not in charge of prisoners of war in the Phi-
lippines?

Yes, I was. The regulations concerning that particular
instance or similar instances were as follows: In general,
I had control over all prisoners of war but those prisoners
of war attached or seat to other units for work came auto-
matically under the control and responsibility of the
particular unit commander,

But would not that unit commander be in turn responsible
to you?
He would not be responsible to me,

Could you demand that the prisoners bg returned at any
time?

A B-
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I hed no right so to demand,

If a given unit wanted the services of some prisoners of
war held in one eof the ‘prison camps, how would that mt
about getting these prisoners?
do not remember the exact regulations and there was no

‘ specific case of this after I assumed office.

What 4id you do if you wanted to get some prisoners back?
I remember that iz the case of prisoners of war dispatched
to work in airfields I had no coantrol. In the case of
airfields the chain of command was not under General

'YAMASHITA but under the 4th Air Army,

What was the jurisdiction of the 4th Air Army?
I do not know definitely but I believe it was tho whole
of the Philippines,

¥ho was the commanding general of that army?
Lt, Gen. TOMINAGA.

Yhat was his first name?
Kyoji.

When 414 he come here to assume that command?
I do not remember but some time between August, 1944 and
September, 1944,

How long did he remain in that post?
qutMMhmanhtumm
January 7, 1945, wvhen he left Manila,

S0 he was in command until then?
Yes, probdably. v

Do you know hh present whereabouts?
Ho.

Where did he go when he left Manilal?
I had information that from Manila General !OIIIAGA went
to Echague, Isabela, P, I,, from where he flew teo Formosa.

Was he a regular army ofﬂur m a military academy gra-
duate? ;
Yes.

How o0ld was he?
He was about 52 years old,

¥Was his headquarters in Manila?
I believe that Manila was his headquarters.

Do you remember who was the commanding general at Palawan
Igland during the last days of 1944?

There were located at Palawan an air force unit under
General TOMINAGA and a ground force unit belonging to
another independent command and units belonging to the
military transport under the jurisdiction of a third
independent command, There was no over-all commander,

-244-
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Do you know anybedy else who worked st air force head-.
quarters in Manila toward the end of the occupation?

A I heard that Chief of Staff of the 4th Air Army was
: Major Genoul KUMARE, I don't know his first name,
Q Do you know where he is now?
A ‘Noo -
Q Do you know if he left the Philippines?
A I believe he must have left the Phniyptul.
Q  Vere Anrim PY otﬁcorn required to vork?
A - They were not required to work, I so ordorod because of
the Geneva Convention, :
Q  How about non-commissioned officers? -
A They were reqturod to work Jjust the seme as thé pﬂntu.
Q - Vhat accommodations did PW officers get .bo.rd shipﬂ
A Same as other P¥Ws,
/5/ Shiveln Koh
/?/ SEIYOXU KOE
COMMONWEALTH OF THE PHILIPPINES g . B
PROVINCE OF RIZAL e
MUNICIPALITY OF MUNTINLUPA ) 5

I, SHIYOKU KOH, of lawful age, being duly sworn on oath,
state that I had read to me and understood the translation of
the foregoing transcriptien of my interrogation and all an-
swers contained therein, consisting of fifty-seven (57) peges,
are true to the best of my knowledge and belief,

%

ﬁ; SHIYOKU XOH

Subscribed and sworn to before me this 20 day of Octoder,
1945,

/5[ Jerome Richard
2 /!/ JEROME nxcmm. Capt., TC

COMMONWEALTH OF THE PHILIFPINES)
PROVINCE OF RIZAL ; S8 -
MUNICIPALITY OF MUNTINLUPA

i, TADASHI YABE, at present interned et New Bilibid, Muntin-
lupa, Rigal, P. I., of lawful age, being duly sworn on oath,
state that I truly translated the questions and answers given
from Epglish to Japanese and from Japanese to English respec-
tively and that after being transcribed, I truly translated
the foregoing deposition containing fifty-seven (57) pemes,
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to the witness; that the witness thereupon in my presence
“affixed his signature thereto,

/8] Zadashi Yabe
/'r/nmmmx

, Subscribed and sworn to before me this 20 day of October,
1946, - - 2 - e

/S/ Jarome Bichard
/T/ JEROME RICHARD, Capt., TC

SERLIICALE

1, JEROME RICHARD, Capt,, 0-1945048, TC, certify that
onl, 3, 4, 8 and 9 October 1945, personally appeared before
me SHIYOKU KOH, and according to TADASHI YABE, gave the fore-
going answers to the several questions set forth therein;
that after his testimony had been transcrided, the said
SHIYOKU EKOH had read to him by the said intérpreter the same
and affixed his signature thereto in my presence,

S gign Bichard
Muntinlupa, Rizal, P, I, ;!; ME RICRARD, Capt., TC,

20 October 1945
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ror’the War Crimes Office
Juige. Advocate General's Department -= War Departnont

United States of America
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In the Matter of the Misappro- * Perpetuation of testimony of - -
priation of Red Cross Parcels * Ralph Burdell Scheibley, Maj.,

at 31libid Prison, Luzon, Pily % R0. 0-?0096
*###**#*“‘#

s

_Egggnﬁgii, - g Grile General hoapital, CIeveland, Ohio.
_Dates - . 20 April 1945

In._the Presence ofs John S. Mortimer, 2nd Lt., 0-2002502, 1510
~ 8.C.U., 5th 8SvC

Suestion bys John-S, Mortimer, 2nd Lt.
- Q. State your name, rank, serial number and permanent home address.

A. RABPH B. S8CHEIBLEY, permanent rank of Captain, temporary rank
of Major, ASN o-306961, Wellesly Drive, Toledo, Ohio.

Q. Have you recently been returrned from overseas?
A. Yes, I returned 16 March 1945.

Q. At what places were you held a prisoner and sfpte the a pro=-
ximate dates. :

A. From August 1942 to February 1943, 5ilibid in the Philippine
Islands, near Manila; from February 1943 to June 1943, Caba-
natuan, near Mianilaj; from June 1943 to July 1944, Pasay in
Manilaj from July 1944 to February 4, 1945 in Bilibid, from
which I was released by the American Forces on the latter
date.

Q. When you were at Bilibid, how many Red Cross parcels did you
receive? :

"A. On Christmas, 1942, we each received 24 (two and one=half)
Red Cross Parcels. Each man received 1% (one-and one-half)

American parcels and 1 (dne) British Prrcel. Ve received
about the same amount the following Christmas.

Q. Can you account for the fact that you did not receive more?

A. Yes, the Japanese were confiscating these parcels for their
own use.

Q. How do you know the Japanese were contiscating Red Cross varcels
sent to American Prisoners oi War?

A. On one occasion, while at Bilibid, I was sent on a work detail
to clean the quarters of General YAMASHITA, in his Headcuarters
at Manila.

Q. Who was General YALIASHITAZ

A. He was the Japanese Supreme Commander in the Philippine Islands.

His headguarters were in a large building in Manila in which -
there were several rooms. In the course of cleaning the room,
USA w Tomeyuki YAMASHIT it
Prosecution A ﬁES'.s‘liICTED‘A‘. (151) s
Defaase: Exkibit NeZ 7
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I noticcd one room in‘which were piled to the ceiling Americln
Red Cross parcels. Many had been opened, their contents rifled
for the more desirable items, and the baiancd strewn about the
room.

Q. Wnat were the more desirable items?

A. The Japancso particularly liked Amertcan-made cigarettes. In
this same Headquarters building in Manila, I noticed another
room in which the door was slightly aiar. I -peaked in there .
and found Red Cross parcels were similarly stacked, some opened
"and scattered about, I don't know, but I imagine many more
rooms served as storehouses for similar packages.

Q. How. do you know these were American Red Cross parcels?

A. They were plainly marked an the plokages.

' Q. Could you estimate how many parcels were stored 1n the rooms

-which you viewed?

A. I éduldn't even make a conservative estimate, but I imagine
the count ran into the thousands.

Qe While at Bilibid, did vou _see ‘any other evidence of Japanese

confiscation of American or British Red Cross items?

‘A, Yes, one evening while at Bilibid, I was sitting at the doorway

when two Japanese soldier guards passed my quarters. - They

were going up the statrcase a few feet away to their own guar-
ters. They were carrying two cases of Csmel cigarettes. After
what I had already seen, it seemed logical to deduce that these
two had been confiscated from items sent by the American Red

Cross.
/s/ Ralph B. Scheibley :
/t/ RALPH B. SCHEIBLEY, Maj., A.C.
State of Ohio ) » :
) g8

County of Cuyahoga)

I, RALPH B. SCHEIBLEY, of lawful age, being duly sworn on oath
state that I have read the foregoing transcription of my 1nterrogatlon
and all answers contained thereinare true to the best of my knowledge
and belief.

/s/ Ralph B. Scheibley
/t/ RALPE B. SCEEIBLEY, Naj., A.C.
Subscribed and sworn to before me this 25th day of April 1945.
liy commission expiress /s/
Oct 16, 1947 NOTARY PUBLIC
(SEAL)

CsE Rk IJ-LF-10C AT R

I, JOHN 5. MORTIVER, 2nd Lt., 0-2002502 1510 ».C,U., Fifth

Service Coumand, certify that on 20 ipril 194 6 persorally appeared
9

before me RALPH B. SOHEIBLEY, Maj., A .C., 0-300961, and gave the
foregoing answers to the several questions set forthj; that after his
testimony had been transcribed, the said RALPH B. SCFEIBLEY read the
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. same and affixed hié signature thereto' in my presence.
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Places 4351 Woodward, Cleveland, /s/ John S. Mortimer
~ Ohio ok e
Dates 29 April 1949 e
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ONFIDENTIAL
For the WAR CRIMES OFFICE
Mp- Advpoate General's Office == War Department

United States of America

o

98C~-WC=-1571

_ ITE R R R R R R R R
In the matter of the failure of # Perpetugtion of the testimony of
the Japanese to supply American # Floyd O. Smith, MD. 710 East Sixth
Interneds at Santo Tomas Intern- # Street, Long Beach, California.
ment Camp with proper and suffi- « e 5
clent food from Fetruary, 1944 #*
to February, 1945.

B8R EREEREREEREREEREES

Taken at: 710 Bast Sixth Street, Long Beach, California.

Date: ' 13 August 1945. C

ﬁ the presence of: Peter J. MoCormick, Special Agent, SIC, SCU 1923,
98C, Los Angeles, California.

Questions by: Peter J. McCormick.

Q State your name and permsnesit address.

My name is Dr. Floyd Olin Smith. My permanent address at present P
710 East Sixth Street, Long Beach, ifornia.

What is your occupation?
I am retained as strial Surgeon by the Insular lumber Co., Whose
home office is 848 Iand Title Bullding, Philadelphia, Pennsylvania.

Have you recently been returned to the United States from overseas?
Yes, I arrived in the United States from the Philippine Islands on
April 8, 1945. :

>0

>0

Q Were you an intermee?

A Yes, I was interned by the Japanese,
Q

A

At what places were you held and state the approximate dates.

I was taken into custody at Fabrica on the Island of Negros, Philip-
pine Islands, in the latter part of May, 1942{ I was interned from
June 5, 1942 to March 7, 1943 at Bacolod, Island of Wegros, P. I.;
then at Santo Tomas in Manila from March, 1943 to Bogtonbor 9, 1943;
then at Los Banos from September, 1943 to January, 1944; and finally,
at Santo.Tomas from January, 1944 until liberated in February, 1945.

Q Did you hold any positions in the above intermment campa?

A Yes, at Bacolod Internment ,cng. I was Chief Doctor; at Los Banos
Internment Camp, I was assistant to the camp doctors and in charge of
hygiene and sanitation; at Santo Tomas Internment Camp, I was in
charge of hygiene and sanitation, Camp Medical Chairman for six months,
1.e,, March to September, 1944, and in charge of the contagious hos-
pital and Night Medical Officer.

Q Did you witness or bhave you been told of any mistreatments of American
citigens at anytime? ;

A Yes, I am familiar with the failure of the Japanese to supply American
internees at Santo Tomas Internment Camp with proper and sufficient
food from February, 1944 to February, 1945.

g;f;“"T-mmuymAsmu,
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Doator, becsuse of your positions at Santo Tomas with reference to the
health of the internees and your medical background, I am going to
qualify you as an expert in this matter. TYou are presently a member

of the medical profession?
I am. ‘

Where did you attend medical school?

At the University of Iowa.
- When did you graduate?

In 1911.

When and where was your internship? i
At the Iowa Methodist Hospital, Des Moimes, Iowa, in 1911 and 1912.

During that time you did what type of internship?
General rotating intermship/ i

Q  Briefly state the positions you have held and the places you have

A

/S/ +FOS

practiced since your internship and up to the present time. ‘

In 1913, I was an assistant to Dr. Fred Shepherd at Anitab, Turkey;
in 1914 and 1915, I wae with a medical mission in Diarbekir, Turkey;

in 1916, I was with the Red Cross in Russia and Persia; in 1917, I

was in the United States; from 1918 to 1931, I did general medical
work in wvarious parts of the Philippine Islands, and from 1931 to 1941,
I have been an industrial surgeon for the Insular Iumber Co. at Fabrica
on the Island of Negros, Philippine Islands. I was then interried by
the Japanese.

Doctor, will you now atate from your own knowledge and also from a
medical point of view, what you know of the food situation at Santo
Tomas between February, 1944 and February, 1945.

Yes. On February 1, 1944, the Japanese military authorities at Santo
Tomas Internment Camp changed their system of supplying food to the
intermees. Previous to this date, the Japanese paid a lump sum to the
Intermees Committee which was used for food and other expenses. Under

- that system we bought what we considered necessary and had buyers go

out to Manila. Under the new system the Japanese took over everything.
It was with the inauguration of this new system that deprivations real-
ly commenced. The Japanese authorities promised us a diet consisting

- of rice, vegetables, meat or fish, fats and sugar amounting &n all to

approximately 1700 calories a day. In reality, for only the first three
months (that is, February, March and April) until the time we were re-
leased did the dally diet, supplied by the Japanese consist of 1700 cal-
ories. During the remaining time, that is, from May, 1944 to Fe »
1945, it was gradually reduced until in January and February, 1948, 1
amounted to about 600 calories daily. Actually, we did not live solely
on this as the camp had some reserves, obtained prior to the new system,
with which we supplemented this diet for about eight months. As a gen=-
eral, rule, we received for breakPast a small quantity of rice; lunch
was abolished after September, 1944, except for those engaged in labor,
and this consisted of a small amount of vegetable soup. The evening
meal generally consisted of rice, vegetables and gravy. The Malnutri-
tion resulting from this insufficéent food, especially the lack of pro-
teins, commenced to take its toll in November, 1944. From the begin-
ning of this system, that is, February, 1944 until we were rescued in
February, 1945, at least eighty of the internees died of malnutrition
or starvation. As night medical officer at the General Hospital in
Santo Tomas, I was conversant with the various cases and witnessed the
death of at least fifty of the above-mentioned eighty deceased. In
signing the death certificates of these people, I, as well aa the other
American intermee doctors,

CONFIDENTIAL
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A.

. diagnosis would be acceptable to

CONEIDENTIAL
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stated on these certificates that the prinnry or contributing causes
were starvation or malnutrition. In January, 1945, Dr. Theodore D.
Stevenson, who was Medical Camp Head, and I as one of the camp Phy-
sicians, were called in by a Captain Nogi, the Japanese Medical Offi-
cer in ge of Civilian Internees. Capiain Nogi told us that these
starvation and malnutrition diagnoses would have to be discontinued
because they were a "reflection on the integrity of the Imperial
Japanese Army". In case of death, Captain Nogi stated, any other

%he Japanese, and tha% serious con-
sequences. would result if the practice of men%ioning starvation and

‘malnutrition as causes of death continued on the death certificates.

No reply was asked for at this time by Captain Nogi. Dr. Stevenson
and I, on leaving Captain Nogi's office, discussed the matter, and it
was decided that Df. Stevenson would resign as Camp Medical Head in

-protest. . He wrote a letter of resignation to this effect and for

this, was sentenced to twenty days in jail. He actually served three
days, as we were then roscuod by the American forces.

Doctor, what effect did this diet have on the other internees who

did not die from it?

All lost considerable weight, strength and resistance to diseases.
Some were mere skin and bones, others were swollen and edematous.
Elderly, bhig-framed men were very hard hit. It was noticeable that
women, children and -smaller men stood the starvation better.

What protests were made with reference to this insufficient diet?

In May, 1944, the Medical Staff of the camp, of which, at that time,
I was chairman, wrote a letter of protest to the commandant, a Colo-
nel Yoshie, and asked for an increase in food. This letter was de-

livered to 0010ne1 Yoshie through the Internees Committee.

What results followed this letter of’ protest?

It was badly received and Colonel Yoshie stated to-us that he re-
garded it as a personal affront and could and would not do anything
about it. Colonel Yoshie further stated that the food could not be
increased because no extra food was available. Colonel Yoshie stated
the above to us in a2 meeting between himself, the Internee Committee,
Dr. L. Z. Fletcher, one of the internee doctors and myself. No re-
medial steps were taken, and, as a matter of fact, the food situvation
became worse.

Were any other protests made? » .

Yes, practically every month, in the camp monthly report to the Ja-
panese authorities, protests were made in regard to the food situa-
tion. These protests were seemingly ignored. :

To your knowledge, was Colonel Yoshie's statement as to the lack of
extra food correct?

To my knowledge, it was not. From the appearance of the Japanese
soldlers and Japanese civilians stationed at the camp, they were
well fed and well nourished. Furthermore, there was an available
supply of food outside the camp, which the Japanese could have ob=-
tained or at least allowed us to buy. As a matter of fact, when
attempts were made by individuals outside the camp to supply us with
additional food, the Japanese refused to consent to this. Immediate-
ly upon rescue, large amounts of food, including fruit, vegetables,
eggs, fish and canned goods, were brought to the camp and sold by
the Filipinos.

A8, 119!§_9l12_§m1§h;ihd1-

/t/ Floyd 0lin Smith, M.D.
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CONEIDENIIAL
snm:orlc’:nmoma g Caly B . =
COUNTY OF LOS ANGELES % . '

- I, Floyd Olin Smith, of lawful age, being sworn on oath, state
that i have read the foregoing transcription of my interrogation,
consisting of four pages, including this and the title page, and
that all answers contained therein are true to the best of my know- -
ledge and belief. ;

/2 RS

: /t/ Flo s M.D.
Subscribed and sworn to before me this __ 8 day of _ September ,

1945, at _Wilmington, Calif. :

o ; ; /s/g.._i.._lnx:u:_c_ |
/t/ R. E. Morris, 1st Lt., TC

Summary Court Officer

CERIIFICATE

STATE OF CALIFORNIA - ;
ss
COUNTY OF LOS ANGELES )

I, Peter J. McCormick, Special Agent, SIC, SCU 1923, 9SC, cer-
tify ihat on the 13th day of August 1945, personally appeared before
me Floyd 0lin Smith, M.D., and gave the foregoing answers to the se-
veral questions as set forth in the preceding deposition, consisting
of four pages, including, this and the title page; that after the tes-
timony had been transcribed, the said Floyd Olin Smith read the same,
initialed each page thereof, and affixed his signature thereto in my

presence.
Place: _Los Angeles, California /s/ asnhlz_usmg___
Signature

Date: _13 September 1945 Special Agent, SIC, SCU 1923,98C
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THE WAR CRIMES OFFICE # Pevcondian (¢
Judge Advocate General's Department - War Department

United States of America

.."‘.....“.“.“...‘.‘

In th- matter of the mistreatment * Perpetuation of !utum of Dorothy
. of American citizens at Santo =~ * Homan McDonald, civilian.
" Tomae, Manila, P,I. from 19 April *

1948 until February, 1945, ¢

- “‘.“ e
Taken at? ‘ 123 Helms Aunu.o. Swedesboro, New Jersey.
Date: - 11 Auvgust 1945.
In the Presence oft, Thomas J. Tallon, 2nd Lt. CMP, 0-1799840

Yoreign Positive Intelligence Section
Security and Intelligence Division
Headquarters, Second Service Command
1270 Sixth Avenue, New York, New York,

Reportert ; Thomas J. Fallon, 2nd Lt,, CMP, 0-1799840.

Questions by! Thomae J. Fallon, 2nd Lt., CMP. 0-1799840.

Qe
A.

A.

A.

A,

A,

A.

A,

A,

State your nmme, permanent home address and occupation.

Dorothy Homan McDonald, 123 Helms Avenue, Swedesboro, New Jersey.

I was employed in the Finance Department of the United States Army

in Manila, P.I.

State the date and place of your birth.

I was born 5 February 1915 at Fhiladelphia, Penn-ylmis; g
What formal education have you had?

I am a graduate of Swedesboro High School and Phuadolphh Business
College.

Are you married or single?
I am married. My husband's name is William Douglas McDonald.
Have you recently been returned to the United States from overseas?
Y A
es, I arrived at San Francisco, Caiifomﬁs_i}wt}.m YAMASHITA
Were you an internee? . Prosecution
Cadsmgn mu&m
Yes. ecved
At what places were you held and state the approximate dates? :

I was an internee at Santo Tomas during the entire Japanese occupation
except for the first four months during which time I was permitted to
remain outside because I have two small children.

Do you have any knowledge of the mistreatment of American citizens
at Santo Tomas, Manila, P.I. from 19 April 1942 until February, 19451

Yes. =gl

RWWED /8]  D.EMcD .
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Q
i

A.

A.

A,

R.

A.

Q.
A,

Qe

_MBIEP

suto what you knov of your own knowledge of that uwuont.

For ﬂu first two years of the Japanese ooomti.on the Diplomatic Oorpu
was in charge of the camp, then the Military took over and a Lt. Abico
was in charge. Lt. Abico was killed in action later. At Christmas of
1944 1,000 eggs were brought to the gates of the camp and the Japanese
refused to take them .in. These egzs were for the use of the internees.
We were getting 900 calories in November and December of 1944 and 700
in January of 1945. We never did get enough to eat and the Philippine
natives told us that the Japanese were selling the relief supplies

. instead of giving them to us. Later in 1945 we got 200 grams of rice

while the Jup‘mu were ntttn‘ 900 grams of rice.

Do you know if anyone died as a Pesult: of the dack of Tealt

Yes, Sam Thompson, in charge of the Manila Trading & Supply Company
died of starvation in the latter part of January 1945. I had seen
him frequently until early January and saw his condition. Robert
Ralston died of beri-beri after the American soldiers arrived.

Do you know any others who suffered i1l effects?

Yes, both of my children had rickets. They are, Lynn, eix years old,
and William, three yeers old. They were examined by Doctor Norman
MacNeill in May, 1945 at the Jefferson Hoepital in Philadelphia,
Penngylvania. They had also been examified by Army doctors while

we were in camp. Algo, my face was varalyzed on the right side for
three weeks as a result of malnutrition.

Who was the camp spokesman?

Barl Carroll was spokesman until about 1944 at which time Ocrrén
Grinnell and Sam Lloyd formed a committee together with Earl Carroll.

B
Do you know if any of these men entered protest with the Japanese
about the lack of food?

Yes, they complained connta.ntlf,r but were unable to get any results.
Also Major P. Noell, U.S. Army doctor, continually complained without
results.

Is there anything else that yod want to tell me about this incident?
Yes, we never did get any mail; the housing conditions were always bad
and for the first six monthes of our internment we got no food at all
from the Japanese and were forced to buy it from outside the camp

until the military authorities took over. After that we were orohibited
from buying outside.

Can you identify any Japanese who were in charge of the camp &t any time?
Yes, while the Diplomatic Corps wes in charge there was a man named

Kodaki, another man named Tsurumi, and another named Yamzguchi.
Following Kodaki, - Kuruda was commandant ( /s/ D.H.McD)

[s/ Dorothy Homan McDonald
/t/ Dorothy Homan McDonald

D
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RESERICTED

State of New York §
: .88
County of New York

I, Dorothy '!onn McDonald, of lawful age, being duly sworn on oath,
state that I have read the foregoing transcription of my interrogation
and all answers contained therein are true to the best of my knowledge
and belief. ; 3 : S : ;

) /s/ Dorothy Homan McDonald
/t/ Dorothy Homan McDonald
Subscribed and sworn to before me this 22nd day of September 1945,
S [s/ Robert 0. Meade C
/t/ ROBERT C. MRADE
2nd Lt., OMP
SUMMARY COURT
4 .
QBETIZICAZR

I, Thomas J. Fallon, 2nd Lt., OMP, 0-1799840, certify that on
11 August 1945 personally appeared before me Dorothy Homan McDonald and
testified concerning war crimes; and that the foregoing is an accurate
transcription of the answers given by her to the several guestions set

forth.

Place: 123 Helms Avenue | /s] Thomas J. Fallon

Swedesboro, New Jersey /t/ Thomas J. Fallon, 2nd Lt., OMP
Foreign Positive Intelligence Section
Security and Intelligence Division
Headquarters, Second Service Command
*1270 Sixth Avenue, New York, New York

A CERTIFIED TRUE COPY:
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Judge Advocate General's Department -- War Dopurtnﬁb
United States of America

98C-¥C-2076
P O :
In the matter of the failure of the #» Perpetuation of the Testimony of
Japanese to provide American prisoners # Anna Louise Pardew, lst Lt., ASN R-680.
of war and civilian internees with @ .#

proper food, quarters and medical . i X
care. - o-oooo.-oc.c.ooooooo :

Taken at: s 11728 S.B. Powell Blvd., Portland, Oregon.
Date: % 24 August 1945.

In the Presence ofs: ) Charles G. Rehling, Agent, SIC, NSC.
Reporter: Charles G. Rehling, Agent, SIC, NSC.
Questions by: Charles G. Rehling, Agent, SIC, NSC.

Qs State your full name, rank, serial number and permanent home address.

A. Anna Louise \Pu-dn, First Lieutenant, R-680, 11728 S.E. Powell Blvd., Portland,
Oregon. I am a dietitian.

Q. Please state the history of your capture and internment, giving dates and
places.

A. 1 was taken by the Japanese on 8 January 1942 in Manila and brought to the
internment camp at Santo Tomas. They released me at 8:00 P.M. that evening
and I was allowed to live in Manila at the Embassy Apartments on Dakota
Street until about the 17th of April 1942, On that date I went to the Holy
Ghost Convent which, about three weeks after my arrival there, was made an
internment sub-camp for mothers of very young children. In June of 1942, I
went to St. Luke's Hospital and was there as a pationt until 15 August 1942
on which date I voluntarily went to Santo Tomas. ' I remained at Santo Tomas
from that time until our liberation by American Forces on 3 February 1945.

What information have you regarding the failure of the Japanese to provide
Anericen prisoners of war and civilian 1nterneu with proper foeod, quu'torl
and medical care?

o
.

o

oL

I can give a brief resume of the conditions at Santo Tomas from the beginning
although I was not there during the first six months. I was working in the
main camp kitchen and was present during most of the discussions with the
Japanese regarding food conditions.

QPQAP:)Q\!
019805,
fa yshy

on

V.lmsmvx._,qmy 1

Would you state your qualifications as a dietitian with regard to degrees
and experience?

"I received a Bachelor of Science degree from George Washington University in
January of 1933 and in June of 1933 I received my Dietetic Certificate from
Walter Reed Hospital in Washington, D. C. I worked with the Nestle Anglo-
Swiss Milk Prodlcts Company of Menila in Manila, Philippine Islands from
1934 to 1936 in the Consulting Nursing Department. That was under the
Advertising Department and I made out recipes and supervised nurses. I was
married in 1936 and did not work until August of 1941 when dietitians were
badly needed in Menila. I went to work at Fort McKinley and worked there

2\. until a few days before I was teken to Sento Tomas. I was notified after

our liberation that I had been commissioned and that the date of my

W _ em/qoazu :
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commission was retroactive to May of 1944.

In the ou'ly part of 1942, the first days of internment, tlu internees had

a very difficult time and the Red Cross handled the food situation as well as
possible. The Japanese made no pretense whatsoever at that time to provide
food for the internees, but despite that I don't believe that the shortage

of food was so extreme as were the conditions under which it was prepared

rlus the fact that all of the internees were et that time still unacoustomed
. %o the treatment at the camp. I ocan't 51" any information as to the Mutiv
of the Japune responsible for the lack of food but the camp was still '
under civilian c.dniniltrttion at that time.

-About. six months after the camp was opened in 1942 the Japanese allowed the
front gate to be opened. At this same time they also permitted laundry to
be taken in and out and packages to come in. The Japanese were providing
80 centavos per h‘g{ person for the maintenance of the camp. Feeding of
the internees was ed as a camp project through three kitchens; the miin
kitchen which carried the largest burden, the amnnex kitchen which prepared
food for the children and the hospital kitchen. Extra food and other '
commodities were available through canteens and an indigent fund which had
been established to provide extra food for those people in the ocsmp who were
destitute. I don't know how much money was spent in the camp to supplement
our allowance but we were constantly in debt.

The main worry at this time vi.nlof‘u' as food and diet was concerned were
fats and Vitamin B, There were plenty of fats but they were inadequate.
because they were not the essential fats.

Conditions cannot be considered too bad until January of 1944 when the
Japanese military took over control of the camp. The limiting factors at
this time were increasing food prices and accessability of food. The
Japanese used these things as. an excuse, for while food was scarce in Manila
there was an over-abundance of it in the outlying provinces.

The first act of the Military was to cut off all contact with the outside.
All the gates and the markets were closed and by April, practically all touch
was lost with the outside, or at least, so thought the Japanese. We were
then unable to supplement the camp diet to any appreciable degree except
through our camp gardens. The greatest difficulty with the gardens was the
fact that the physical condition of the internees did not allow them to care
properly for the gardens. By mid-October we were practically dependent

upon the Japanese rations. e

Actually, the daily caloric content of our food was around or less tham €00
calories per person, although as 2 morale factor we constantly told the a /P
people that it was higher. The correct figures are more accurate and more
readily available in the camp records.

From the very first we began serving a breakfast and an evening meal from
the main kitchen. From the special kitchens, children's and hospital, an
adequate noon meal was served in addition. Persons doing heavy labor work
were also allowed a noon meals.

For the first two and one-half years most of us cooked our own noon lunches.
The supplementing of the child's diet consisted mostly of milk and fruits
and as a result the children's diet was almost adequate and was well prepared.

In the last six months of the internment the inadequacy of diet was further
complicated by the fuel situation and inadequate equipment for the preparation
of our food. Much more could have been done by the main kitchen had there
been proper facilities which to prepare the food. .

.———rﬂ
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A typical daily menu in January of 1944, consisted ot a breakfast of cereal,
coconut milk and coffee, and & supper with rice or potatoes and a meat dish
stew and e vegetable. Usually we had fresh fruit about three times a week.

By December of 1944 the main kitchen was serving a breakfast of about 80 grt

. of cereal with very little salt, and a noon meal of a vegetable broth, usua
made of the parings. The ovon!.n; meal, about 4,30 in the afternoon oonnilt
of a stew made of approximately 100 grams of rice, 80 grams of soybeans and
any available vogotlblu. :

Societies on the ontl;ldo such as the Swiss Community and the Catholic W ong
organization tried to send food im to us but the Japanese assured them t

we were being well fed and such was not necessary. At the time the America
troops came in they found enough food in the Catholic Seminary next to the
camp to feed all of the imternees very well for three days and friends on t
outside had been tryimg for weeks to get that tood to us.

Q. Can you give any information as to who was responsible for this? :

A. No, I cannot. All through our intermment we protested and made attempts to
pin down certain of the Japanese in charge of the camp. It was impossible
find any of them with responsibility fer any aet committed and I know of no
way to determine just who was responsible, Starvation seemed to be a delib ite
policy dictated from higher authority. ;

N

8o ew, ls .y R=6t

STATE OF Oregon ;
88.

‘ County of Multnomsh 3

I, Anna Louise Pardew, lst Lt., ASN R-680, of lawful age, being duly swor:
on onth ‘state that 1 have read the foregoing trunoription of my interrogatio:
oonailting of three pages, including this and the title page, and that all answ
contained therein are true to the best of my knowledge ahd belief.

Subscribed and sworn to before me this 28th dty of September
at Portland, Oregon . 2

I, Charles G. Rohlinh_&nt SIC, NSC, certify that Anna Louise Pardew

1st Lt., ~“ASN R-680, personally appeared beforo me on 24 Auéua estif
comoerning war orimes; and that the foregoing is an accurate transcription of
answers given by him to the several questions set forth.
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FULL NAME !
1., Valentin Maralit !
2. Exequiel Maralit 1 22
3. Pedro Villapando ' 40
L. Casinto Lanto ' 47
5., Martin Lanto- ' 29
6. Pedro Lanto 1 26
7. Tomas Nodera -S4
8, Urbano Villapando 037
9,  Isidoro Silva 1783
10. Timoteo Villapando e L
11, Herminio Latorre ' 30
12, Pedro Silva v AT
13, Andres Bautista LN ¢/
14. Irineo Martija 't 30
15. Domingo Martija 1 36
16, Damaso Villapando v 47
17. Antonio de Jesus 116
18, Pedro Mercado ~— 0230
19. Lazaro Layle ' 40
20. Longino Dimaculangan ' 14
21, Pedro Singsing ' 16
22, Herminio Mercado v48
23. Sebastian Martija 1 56
2/, Simeon Tolintino ' 30
25, Fidel Luistre - Vi 56
26, Delfin Dimaano 1 45
27. Francisco Tolentino g 53
28, Eludio Maralit 1 23
29. Mariano Maralit t .35
30, Juanito Maralit 1 36
31. Jose Dimaano ¥ 15
32. Dionisio Babuyan 1 2
33. Juan Dimaculangan ' 13
34L. Raynaldo Rosales ' 19
35. Justo Pesigan ' 35
36, Teofilo Latorre 21
37. Jeminiano Latorre ' 18
38, Armando Torres ' 38
39, Alfredo Torres '3
40, Carlos Torres 1 31
41, Sofio Torres ' 60
42, Francisco Latorre ' 13
43. Rufino Latorre t 51
4l,e Ramon Luistre t-38
45. Evaristo Luistre ' 34
46,7 Juanito Dimaculangan ' 18
47. Eladio Litan ' 3
48. Panfilo Dimaano 40
49. Francisco Dimaano '.23
50, Anacleto Lalunio ' 63
51. Mariano Lingao ' 50
52. Ignacio Lingao A4 k
53. Servagio Reyes 168
54. Alipio Lalunio L & |
55, Alberto Lalunio v 17
56, Epitacio Pasajel v 527
57. Marcelo Maranan t 60
58. Alejo Lalumio v 2
59. Benito Pasajel 1 65
60, Silvestre Potenciana ' 55

LIST OF PERSONS MASSACRED BY THE
JAPS IN PANGAO, LIPA, BAT,
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AgﬁLME
1, Nicanor Dimaano

62,
63.

64.

65.
66,
67,
68,
69.
70.
71.
72,
73.
s
75,
76.
7.

Felix Silva. :
Serbanda Marasigan
Marcelino Evangelista
Benita Lat

Ruben Dimaano

Suslo Mercilla
Engracio Lat

Victor Marasigan
Alberto Llanes
Tomas Llanes ~
Lorenzo Dimaano
Francisco Kalaw

. Juanito Dimaano

Rufino Punzalan
Eugenia Pungalan
Nelly Dimaano
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LIST OF PERSONS MASSACRED BY THE JAPS
IN BARRIO LUMBANG, LIPA, BAT.

AGE'SEX NATTONALTTY ADDRE

FULL NAME

1. Catalina Culot 45 Filipino Lumbang, Lipa, Batangas
2. Pilagio Navarro 23 " n "

3. Vicente de los Reyes ' 47

4. Margarita Navarro 33

5. Nicanor de los Reyes
6. Antonio de los Reyes
7« Cirilo de los Reyes
8. Adele de los Reyes
9. Felimon Navarro ‘
10, ' Consolacior Diasanta
11, Consolacion Navarro
12. Cisar Navarro
13, Jacinto Navarro
14. Gregorio Navarro
15, Miguela Navarro
16, Marcelina Malicat
17. Gregoria Navarro
18. Higino Sarmiento
19. Cosme Navarro
20. Leonardo Sarmiento
2l. Jose Villanueva
22. Angelina Navarro
23. Leon Mercadoc
2,. leticia David
25. Benita Mercado
26, Soledad Mercado
27. Adolfo Mercado
28, Tomasa Mercado
29. Manuel Herrera
30, Nemesia Magaling
31, Carmen Herrera
32. Genoveva Herrera
33. Adelaida Herrera
3L. Santiago Herrera
35. Emilio Reyes
36. Fausta Marave *
37. Victoriano Reyes
38, Donato Reyes
39, Ambrosio Lubrica
40, Margarita Marave
41, Lorenza Lubrica
42, Pacencia Lubrica
43. Arcadio Rocamora
44e Apaz Marave
45. Adelaida Rocamora
46, Carlos Rocamora
47. Macaria Enriypes
48. Fernando Reyes
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49. Cornelia de Castro 40
50, Cristeta Reyes 22
51. Jacinto Reyes 19
52. Elisa Reyes 10
53. Domingo Reyes 35
54. Anacieto Marave 56
55 Cepriana Magaling 49
56, Timotea Magaling 45
57. Ines Malleta 20
‘58, Eugenio Magaling 2
59. Norma Magaling 4
60, Trinidad Agosto 31
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FULL NAME

; 620
63.
64,
65.
66.
67.

&.
69.

70. .

1.
72.
3.
e
75.
76.
T
78.
7.
80.
gl.
82,
83.
84.
85.
86.
87.
88,
89.
90.
9l.
92,
93.
e
95.

b 5
@
e

Primo Herrera
Victor Sarmiento
Antonina Reyes
Domingo Sarmiento
Juliana Sarmiento
Gloria Sarmiento
Vicente Sarmiento
Vicenta Sarmiento
Macario Sarmiento
Paula Enriquez
Melecio Roceno
Julia Lubrica
Lucia Roceno
Marciano Roceno
Manuel Mercado
Manuela Restor
Upinia Mercado
Severina Mercado
Emilio Villegas
Nicolas Mercado .
Francisco Magaling
Benigna Libuit
Claudia Navarro
Cresencia Navarro
Sinfrosa Navarro
Vicente Rocas
Isabel Magdulot
Perferia Rocas
Melecio Maranan
Amando Rocas
Gregorio Magaling
Servanda Kalaw
Lucio Magaling
Pedro Magaling
Teofilo Yzon
Rufina Latorre
Cirila Magaling
Cornelio Yzon
Lucia Yzon
Fernando Marave
Romualdo Marave
Simeon Saleklo
Camila Villanueva
Rosario Perjis
Liwayway Reyes
Arsenio de Guzman
Luz de Guzman
Remedios Reyes
Felino de Guzman
Norma de Guzman
Pedro Camitan
Benita Garandang
Jose Camitan
Gregorio Honor -
Basilia Honor
Aurelio Honor
Merenciana Marave
Pablo Honor
Donato de Guzman
Maria Magaling
Fernando de Guzman
Encarnacion de Guzman
Juliana de Guzman
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FULL NAME il
12,. Arsenia de Guzman Lipa, Batangas
125. Ponciano Mendoza
126, Pedro Reta

127. Idelfonso de Guzman
128, Arsenio Rocodo
129. Amparo Marave
130. Hilarion Rocodo
131. Sinfrosa Vergarra
132, Catalina de Guzman
133. Avelino de Guzman
134. Idelfonso Castillo
135, Pedro Espinili
136. Anacita Agosto
137, Dionisia Espinili
138, Maxima Espinili
139. Julio Enriquez
140, Rubigis Espinili
141, Rosita Enrigues
142, Celso Enriquez
143. Catalino Enriquez
144. Miguel Enriquez
145. Pedro Castillo
146. Antonina Castillo
147. Francisco Castillo
1,8, Leonida Castillo
149. Protasia Castillo
150, Juliana Porcil
151, Severo de Guzman
152. Pedro de Guzman
153, Victoria de Guzman
‘154, Leocadio de Guzman
155, Entera Rocero

156, Lope de Guzman
157. Mercedes de Guzman
158, Honorio de Guzmpan
159. Joaquin Catapang
160, Justina Parera
161, Luisa Catapang
162, Arcadio Catapang
163. Vicente Catapang
16,. Socorro Catapang
165, Vicente Villanueva
166, Justina Villegas
167. Gloria Villanueva
168, Remedios Villanueva
169. Teodoro Villanueva
170. Juanita Villanueva
171. Adelaida Villanueva
172. Domingo Villanueva
173. Francisco Villegas
174. Norberta Saludo
175. Julio Roceno

176. Gregoria Villegas
177. Fidel Roceno

178, ILeonida Roceno
179. Senando Roceno’
180. Saturnino Roceno
181. Melecio Roceno
182. Gregorio Enriquez
183, Jacinto Villegas
184. Remedios del Rosario
185. Alejandro Villegas
186. Rodolfo Villegas
187. Delfin Villegas
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252,
254 .

Juliana Villegas
Ising Villegas
Lucie Villegas
Getulio Villegas
Virginia Kalaw
Gregorio Villegas
Hariano Villegas
Melecio Villegas
Faustino Roceno
Magdalena Villanueva
Pastora Roceno
Enrique Roceno
Nena Roceno
Alberto Roceno
Maura Roceno
Rafael Restor
Gregorio Malleta
Eugenia-Reyes
Felix Malleta
Gregoria Malleta
Melecio Malleta
Isabel Mista
Remedios Malleta
Francisco Robles
Maria Balita
Ricardo Robles
Leonardo Robles
Armogenes Robles
Emilio Robles
Fausto Papera
Mauricia Lubirca
Elpidia Papera
Miguel Pepera
Moises Papera
Caridad Reyes
Lilia Papera
Gelacio de Silva
Laureana Vérgarra
Salud de Silva
Felipe de Silva
Vicente de Silva
Alejo de Silva
Ponciano de Silva
Rosita de Silva
Marcelo Dimaculangan
Guillerma Rocedo

Estanislao Dimaculangan

Maria Dimaculangan
Candida Malicat
Petronio Dimaculangan
Virginia Reyes
Paulina Cabungcal
Salome Cabungecal
Primitivo Reyes
Mamerta Reyes
Crisanta Osme
Sebastian Reyes
Andres Cabungcal
Nena Ilagan

Lucio Cabungcal
Gregorio Cabungcal
Rafael Vergarra
Candida Kalaw
Basilio Kalaw
Baleriana Marasigan
Placida Malicat
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255.

269.
270.
271 .
272.

301.
302.
303.
304.
305.
306,
307.
308.
309.
310.
31.
312.
313.

315.
316.
317-
318,
319.
320,
32.

Pastor Kalaw
Lucia Kalew
Moises Kalaw
Damiana Kalaw
Arminio Kalaw
Inopre Kalaw
Maximo Malicat
Elena Enriquez
Marcelo Malicat
Luisa Malicat
Mariano Malicat
Simeon Malicat

" Rufina Malicat
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1
§
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1
Leonila Malicat '
Flora Catapang L
Ambrosio Cabungcal !
Emilio Cabungeal !
Vivencio Cabungcal !
Gregorio Cabungcal !
Crisanta Cabungcel !
Placido Neria !

isco de Silva !
Manuela Enriquez '
Amanda de Silva- '
Carlos de Silva !
Salome de Silva !
Ursula Reyes ¢
Leon Cetapang !
Epifenia Kasilag s
Rosalia Catapang '
Marciana Catapang '
Simeon Catapang !
Andres Catapang '
Isidra Catapang :
Saring Catapang '
Narciso de Silva !
Esperdiona de Silva !
Brono de Silva !
Longino de Silva !
Simplicio de Silva !
Remedios Lansot '
Ambrosio de Silva !
Marcelina Mendoza; ’
Sipriano de Silva !
Primitiva de Silva !
Aurelio Mista '
Rufina de Silva !
Maria Mista !
Eusebio Mista '
Dionisia Sanchez !
Ruperto Mista !
lagdalena San Joaquin'
Rafaela Tolentino !
Juan Mista !
Fidel Amo t
Aurora Coronel !
Carmen Amo '
Timoteo Amo !
Pedro Amo '
Matilde Msrave !
Vicente Amo '
Arsenio Amo '
Flaviana Amo !
Patricio Gutierrez !
Degaria leona '
Ricardo Gutierrez !
Emiliano Gutierrez !
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£ NAME AGE?' SEX!' NATIONALITY ! DRE. ¢
- 322, Eugenia Gutierrez ' .11 ' F ' Filipino 1 %nﬁ%i,laipa,ﬁnatanm
323. 1Isidoro Gutierrez ! 9 8 a8 n ' " n n
32,. Francisco Marave ' 60 ' M ! n° 1 n n N
325. Irine Asibucho Pl i B R n 1 n " e
326. Gabriela Marave (EReali (- Pl ea =g n ' " n "
327. Maria Marave (ESREG [ jor | el o] n ' " n n
328. Perfecto Marave 0o 10 s U " ' n n n
329 . Fermin Marave ' g 1 M 1 n 1 n n n
330, Casimero Marave L BIRE - R BEn " 1 n n n
331. Rufina Lescano RN I e " ' n n n’
332. Nicolas Lescano S L PR e n ! n n n
333. Felisa Lescano =t LI S n 1 n u n
334. Francisca lescano ' 20 ' F ! " ! " n n
335. Marcelino Lago ST Y kel el TR n 1 N n n
336, Sesenando de Guzman' 24, ' M ! " 1 n " n
337. Catelina Herrera t 22 '+ F ! n 1 n n N
338, Milagros de Guzman-! = 1 ' F ! n 1 " n n
339, Benito Malleta R R e e ' " " .
340, Felipa Enriquez - TR A T n ' n n "
341, leonardo Malleta ' 18 ' M ! " ! n n nC
342. Amado Malleta | E | ot ) TS n 1 n n "
343. Arturo Malleta N b e ISR TR n 1 n " n
344. Rosita Malleta LT b o Ty et n 1 n n "
345. Pedro Malleta BRI Yo i) (RN T (] n 1 n n "
346. Sesenando Malleta ! - 20 ) © I " ' n n n
* 347. Gaudencio Velasco ' 38 ' M ! n ' " n n
348. Merenciana Herrera '~ 40 ' . F ! n ' n n "
349. Benjamin Velasco ' 21 ' M ! n ' n n n
350. Virginia Reyes O o Tt i W n 1 " n n
351. Terso Velasco il | R Qo) TR n 1 n n n
352. Emiliano Velasco ' 14, ' M ! n 1 n n "
353. Perfecto Velasco ' 10 ' M ! n ' n " "
354. Pedro Velasco ' L, G I, TP n 1 n n "
355. Luis Herrera t 66 ' M ! n ! n n n
356. Benita Restor ' 61 v F ty M ' n n n
357. Juana Magaling t.70 ¢ P n ' n n "
358. Alejandro Reta vo70 v Mt " ) n n "
359. Catalina Villanueva'! 65 ' F ! n ' n " "
360. Simeon Rota [ o L N (R n 1 " i n
361. Lucie Rota 1 33-10 ¥ n ' ] n n
362, Pedro Rota NGRS Ol N I n 1 " n u
363. Rufina Rota DRIy A S B n ' n n n
364. Bonifacia i o P TR n B n n "
365. Simeon Posico N T N i n 1 n " "
366, Macaria Posico e | ey B, Pl | n ' " ) n
367. Cresencia Posico ' 15 ' F ! n ' n n n
368. Vito Posico 0 n 1 n v n
369. Salud Posico ' g1 TP n ' n " n
370. Mamerto Posico SRS (¢ Yoo SR TR | n 1 n " n
371. Dominador Atienza ' 35 ' M ! n ' n n "
372. Catalina Enriquez * 30 ' F ! n ' n n n
373. Nene Atienza ' et B FA n 1 n " "
374i. Gregoria Atienza ¢ 70 ' F n ' " " n
375. Ricardo Reyes BT (it Tt T El n 1 i n n
376. Catalina Olgado ' 65 '+ F n 1 " " n
377. Valentin Reyes CEEy o RN T G " ' n n n
378. Pedro Reyes Ry A e n ' n " "
379. Juan Reyes R TR R n ' n n n
380. Diego Reyes CREC S TN A T I n 1 u n n
381' Vicente de Silva 1 8 T M ] L] ] n " "
382. Concepcion Maranan * 20 * F t¢ n ' n " n
383. Segunda Maranan e N, S n ' n " "
38,. Serapio Reyes R 1 R (S n ' n n n
385. Hilario Reyes CEEYg L et n 1 n " ",
33g$. Emilia Lalema 8 A0 Y TR S n ' n n n
o« Gregoria Re ' t 1
@8 siCateys v o B v % b . "
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FULL

NAME

1=

389, Isidoro Reyes

390.
391.
392.
393.
3%.
395.
396,

: 3970

398.
399.
400,
401,
402,
403,
404,
405,
406.
407.
408,
4%0
410,
411,
412,
413.
41Lie
415.
416,
417,
418,
419.
420,
421,
422-
423.
424, .
425,
426.
427,
428.
429.
430,
431,
432.
433 .
434 .
435.
436.
437.
438 .
439.
440.
441,
4420
443.
Lddy
445,
4417,
448,
449.
450.

Lucia Reyes
Felipa Reyes
Bernabe Reyes
Concordia Reyes
Monica Reyes
Maria Reyes
Susana de Silva
Amado de Silva
Benito Sanchez
Teodora Sanchez
Pedro Sanchez
Miguel Sanchez

Saturnino Rocamora

Gabriela Unandal
Julita Lubrica

Sidera Rocamora
Piping Rocamora

Barcelisa Rocamora

Donicia Mando
Simeon Tolentino
Andres Tolentino
Sidura Tolentino
Felisa Tolentino
Jacinto Tolentino
Servando Restor
Maria Agosto
Sergio Restor
Rufina Restor
Severa Restor
Antonio Restor
Jose Restor
Marcelino Restor
Victoria Restor
Jacoba Atienza
Teofila Sebelino
Bernabe Sebelino
Panfilo Sebelino
Antonio Sebelino
Leonardo Restor

Graciano de Castro

Lope de Castro
Eduardo de Castro
Adoring de CGastro
Tiburcio Restor
Petra Kalaw
Gregorio Restor
Maria Cuevas
Artemio Restor
Macaria Restor
Pedro Restor
Emilia Restor
Ponciano Olgado
Opresina Parera
Orestes Atiénza
Manuela Atienza

Antonio del Rosario

Maria Paran
Macario Sebelino
Leonarda de Silva
Felisa Hernandez
Jose Sarmienta
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PERSONS MASSACRED BY THE JAPS

SupGiESSIS B X ¢ ONALITY : ADDRESS
Filipino Bulacnin, Lipa, Batangas

FULL NAME
1. Maria Tapas

o

Celestina Tapas
Gregorio Bautista
Maria Bautista
Remedios Bautista
Aurelia Enriquez
Marquita Enriquez
Eufemia Enriquez
Conchita Enriquez
Urbano Enriquez
Virginia Enriquez
Martina Dimayuga
Remedios Linang
Loreta Linang
Ruddy Linang
Jovita Salute
Armando Linang
Maria de Lareza
Teodora de Castro
Rosario de Castro
Lydia Martija
Pulinado Martija
Amado Martija
Gloria Martija
Natalia Magsino
Gregorio Bautista
Jovita Bautista
Perpetua de los Reyes
Teodora Villapando
Natividad Villapando
Apolonio Camacho
Demetria Camacho
Eugenia Martija
Plaviana de Luna
Rosila Katigbak
Amado Katigbak
Juliana de Luna
Sotero de Luma
Emeterio de Lareza
Conchita de Lareza
Simeona Linang
Ireneo Ketigbak
Baldomero Katigbak
Teresita Katigbak
Marcela Camatcho
Romana Magsino
Nelly de Lareza
Juanito de Lareza
Erlinda de Lareza
Adelaida de Lareza
Eufemia de Lareza
Maria de Lareza
Feliciana Camatcho
Lauro Camatcho
Beatris Valencia
Luciana Africa
Iluminada Africa
Irinea Africa
Maria Dimayuga
Antera Lorit
Alberto Dimayuga
Felisa Par
Leonora Africa
Consuelo Cueto
Conchita Cueto
Francisco Cueto
Rosario Cueto
Consuelo Latag
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69. Purita Latag
70. Adoracion Latag "
71. Pacita Cueto.
72. Benjamin Martija
73. Antonio Umali
74. Ulimpia Martija
75. Victorino Csmatcho
76. Leticia Camatcho
77. Eusebia Tolentino
78. Catalina Martija
79. Corazon Martija -
80, Juanito Martija
8l. sSalustia Martija
82, Josefina Martija
83. Eugenia Martija
84. Avelina Umali
85. Romulo Umali
86. Leticia Umali
87. Maria Martija
88. Juanito Umali
89. Serapia Lubrica -
90. Eduvigis Umali
91. Remegio Umali
92. Engracia Umali
93. Leonila Umali
94. Lolita Umali
95. Crisanta Par
96. Apolonio Magsino
97. Encarnacion Magsino
98. Marciano Magsino
99. Lylia Magsino
100. Domingo Umali
101. Marciana Camatcho
102, Ana Latag
103. Apolonio Par
104. Leonardo Par
105. Fausto Par
106. Albina de Lareza
107. Asuncion Par
108. Rolando Brezo
109. Natividad Par
110. Leticia Tolentino
111. Jose Umali
112. Romana Magsino
113. Juanito de Lareza
114. Erlinda de Lareza
115. Emilia de Lareza
116. Adelaida de Lareza

>~
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Filipino Bulacnin, Lipa

™

117. Jovita de Larez 6 Mos .
118. Natividad Villanueva 18
119. Arsenio Sabido 2
120, Justina Capuloy 40
121. Ireneo Umali 10

122. Rosario Umali
123. Rolando Umali
124. Felipa Lucero
125. Julia Diokno

126. Rosita Umali

127. Isidoro Umali
128. Reymundo Llanes
129. Bonifacio Llanes
130. Francisco Rosales
131. Isabelo Malabanan
132. Florencio Eugenio
133. Dando Eugenio
134. Zacarias Bilog
135. Pedro Latayan
136. Maximo Malabanan
137. Crisanto Cueto
138, Bartolome Africa
139. Alfredo Bautista

EEEREREREERE R EEEEE R E Ry E R R R EE RN E R R R R RN R EEE s
333333333333 33333933383333333333333333I3333 33333332338 SIS IIIIZIISSSS
s s313szzssassazaszzszzszazaaseaal e s eI = =S s3I s3I ITISISISTIISTSIISSSSIISSITIRAI

BREEREBESBwob 88Ny



=

S
PERSONS MASSACRED BY THE JAPS

FULL NAME i AGE ! SEX:® NATIONALITY : ADDRESS
1,0. Melanio Africa Filipino Bulacnin, Lipa
n

M
141. Marcelino Africa 15 M "
142. Antero Llanes 15 M n n
143. Julian Salute 60 M " n
144. Anastacio Diokno 30 M iy ns
- 145. Florencio Tolentino 35 M " n
146. Toribio Lorit ~ 60 . M n n
147. Jose Bilog 16 M n n
- 148. Toribio Berja : 40 M n n
149. Ventura Garcia 70 M n n
150, Gregorio Garcia ! 25 M L n
151. Dominador Garcia 35 M n n
152. Pablo Ulan 35 M " n
153, Silvirio Bautista v 30 M n n
154. Jose Bautista i by M " "
155. Remegio Balbacal 25 M " n
156, Favio Lovita 5 M n n
157. Juanito Bautista 15 M n n
158, Cornelio Lovita 60 M n n
159. Alfonso Garcia 50 M " n
160, Hilario de Claro 40 M n n
161, Juan Ulen 50 M n "
162. Felisa Garcia 50 F n n
163. Lucio Lacbay i 255 ¥ n n
164. Fidel Agor 28 M n n
165. Luis Agor 30 M n n
166. Marcos Agor 60 M n n
167. Tomas Dimaculangan 30 M n n
168. Eufracio de Claro 70 M n n
169. Crispulo de Claro 40 M n n
170. Apolonio de Claro 33 M n "
171. Roman de Claro 36 M " n
172. Romualdo Ramos 31 M n "
173. Juan Cueto 60 M n n
174. Sentiago Cueto 27 M n n
175. 1Isario Mendoza 45 M n n
176. Sebastian Mendoza 13 M n. n
177. Eusebia Mendoza 20 F n '
178. Rosa Mendoza 15 F n n
179. Diego Magaling P2 M n n
180. - Pedro Capualoy 50 M " n
181, Ventura Capuloy 17, M " "
182. TUrbano Ularte 28 M n n
183. Atanacio Magaling L5 M " "
18,. Esteban Politico 40 M n n
185. Benito Marcella 37 M n n
186. Hipolita Alcaraz 60 F n n
187. Marcela Breja 50 F " "
188, Maxima Alcaraz 30 F n n
189. Pedro Magaling 35 M " n
190. Benita Breja 35 F n "
191, Consolacion Magaling 1 F " n
192, Nicolas Magaling -8 M n n
193. Ignacio Breja 45 M " n
194. Maria Breja 30 F " n
195, Feliciana Mendoza 50 F n n
196. Estéban Solis ‘ 50 M " n

¥



NAME _ ' AGE' SEX"' NATIONALTTY ' ADDRESS
1. Domingo Calingasan 126 Y Sl VP BInG ' Sabang, Lipa, Batangas
2. Sixto Tapalla  ERAI VAR BRI T (i) n 1 n n n
3. Arsenio Africa g Ko ¢ Ve Pe) | S n 1 n n "
4. Bernardo Africa gl ) Al e PResel ) n ! ‘n n "
5. Jose Garcia i o | TR n 1 n. n n
6. Dominador Martinez VR0 o n 1 n n n
7. Amado Villanueva St B RS VR " ' n n n
8. Baldomero Recio e el ket S (e n 1 n n n
9. Pedro de Silva A i pet PNGIES 0T ) n 1 n " "
10. Raynaldo Marquez ity b ARCURERES (T n 1 n n n
11. Conrado Dimaano  fichit | S Seed T " 1 n " i
12. Francisco Saludo e DL~ ol PR (R n ! n n n
13. Victoria Saludo AR o S n ' " " n
14. Lauro Vibal G Jeiel 1ol ERe T i n 1 n " "
15. Rogelio Vibal L o b ot NG ' el n 1 n n n
16. Celso Vibal ' 8-t M it n 1 " " "
17. Guillermo Dimaano 162 Y- Mt n ' n n n
18, Francisco Bacay L n ' n n n
19. Natalio Bacay v (e (- M R n ' n n "
20. Felipe Bacay L Sl B i) (D n 1 o n n
21. Simeon Ocampo ! BO- by - n 1 n n "
22. Benedicto de Silva Sy~ IRV Dt (Wieed n ' n n n
23. Epifanio Leus LEEE Y ] R T n ' n n n
2,. Francisco Mea SR 4 et s T IR n ' n n n
25. Vicente Sambayan SR VSl B T n ' " n n
26. Diosdado Sambayan IR - et RS T R n ' n n n
27. Eustaquio Sambayan I 7 ool BRRG  (REA n 1 n n n
28. - Benito Bravo IR/ o L) Tl n ' n ! n
29. Barcelisa Tolentino i Ay S Rt e n ' n n n
30. Lydia Bravo SR | e B - gt n ' " n n
31. Jose Luz y Marave I 9 st T g n ' n n n
32. Gregorio Katigbak, Jr. ' 42 ' M ! n ' n n n
33. Raymunda Mando Ry I e A n 1 i n n
34. Leticia Alvarez A I8 8. F 1 n 1 n n 1
35. Eulogio Marquinez AR/ SO R " (N n 1 n n "
36. Antonino Magnaye ' 51 + M n ! " " "
37. Simon Mea ' 60 ' M v, 0w ' n n [
38. Cristeta Mea TNy - e SR n ' " n n
39. Francisco Mendoza o430 oyt n 1 n " n
40, Antonio Mendoza ! 3 1 M ' " ' " n - "
41. Marciana Lasin ! 2L 1 F n 1 n n n
42. Dominador del Rosario 1730 N ¢ n- ' n n "
43. Antonio del Rosario 1562 U T Y n ' " n "
44 . Francisco Contreras, Jr. ! 25 -V N .} n ' n n n
45. Alfredo del Rosario 1 2 ' M 1 n 1 n n n
46. Macario Alvarez R 1. A R n 1 n n n
47. Pedro Galicia ' 60 ' M ! n ' n n n
48. Pamfilo Receno tosoxt M 0 n ' " n “
49. Simeon Receno IR M T ) n ' n n n
50. Lucio Latorre R N n ' n n n
51. Josefa de Latorre R SR T | n ' n n n
52. Manuel Magtibay L E 1L T n ' n n n
53. Agustin Malaluan o IR R T L n ' n n "
54, Maximo Malaluan O | S Fanl R n 1 n n n
55. Vicente Magbuhat B el o n TG n ' n n n
56. Hilario Atienza IR, B T (e n ' n " "
57. Ernesto Sauz 1 L0 ! M-8 n ' n f n
58. Benigno Abrogina Rkt ol - 7 n 1 " n n
59. Candida Reyes (Sl O TR W n ' " n "
60. Concepcion Abrogina 1008 . 8 AR 1 n 1 n n n
61. Conrado Abrogina AT T T P | n 1 n " n
62. Amparo Abrogina  E T T e R n ' n n n
63. Benjamin Abrogina VEL D0 L S Y n i n n n

.



FULL NAME

1.
.2.

Engracio Caguitla
Eusebio de Jesus
Pedro Zara
Brigido Mendoza
Pablo Maralit
Mariano Dimaculangan
Jose Panaligan
Cipriano Rocinto
Benito Agno
Geronimo Agno
Sabiniano Agno

- Franeisco Lalamunan

Vivencio Lalamunan
Jose Mijares
Melecio Custodio
Claro Custodio
Vicente Custodio -
Ponciano Sayas
Dionisio Bautista
Teofilo Bautista
Vicente Lucero
Conrado de la Cruz
Federico Soriano
Fertunato Hernandez
Bernabe Hernandez
Braulio Nario
Catalino Postor
Genaro Perez
Gaudencio Altamirano
Felix Pelagio
Domingo Letrero
Pedro Aranda
Gerardo Aranda
Florencio Aranda
Paulo Aranda
Alipio Lacerna
Catalino Cueto
Anselmo Guevarra
Aniceto Mallen
Mariano Guevarra
Hugo de Jesus

Francisco Dimayuga

© Federico Reyes

Gregorio Sandoval
Hermogenes Latag
Eusebio Garandang
Cayo Sandoval
Gabino Paran
Rafael Lina
Valerio Lina
Francisco Mercado
Esteban Endrinal
Isabelo Casanova
Segundo Maralit
Nicolas Paran
Abraham Paran
Artemio Sara
Marcos Macasaet
Geremias Robles
Esteban Guevarra
Brigido Lumbera

"~ Pablo Majares
- Semion Mejares

~—

30
55
35
22
55
2
45
48

39
36

30
30
55
17
19
23
19
15
21
23
21
25
27
20
45

25

8
25
50
23
40
2
22
20
65
35
30
16
22
87
29
45
60
34
37
30
28
60
57
23
35
50
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 PERSONS MASSACRED BY THE JAPS
:AGE: SEX ' NATIONALITY : ADDRESS

Filipino
"
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FULL NAME 'AGE'J

=3

X ' NATICNALITY ' ADDRESS

1. Dalmacio Palicpic M Filipino San -Salvador, Lipa, Batangas
2. Basilia Hidalgo 17 F " " : gt
3. Florentino Austria = 21 M = L .8
4. Eugenia Bautista: 34 D0 " " ¥
5. Apas Mojado 23 M " an .
6. Norma Bautista 2 F " n "
7. Valeriano Ona 24 M " " "
8. Elisa Gendoles 26 F n n n
9. Felomino Ona 11 M n n n
10. Crispulo Laygo 49 M " B "
11. Julia Ona 38 F " n "
12. Aurelio Hidalgo o W f i M " n "
13. Orbito Hidalgo 18 M " " n
1,. Clemencia Hidalgo 16 i Bl " "
15. Wesulo Hidalgo 14 M " n n
16. Dionisia Hidalgo 12 . F n n n
17. Juana Cuenca 35¢ F " n n
18, Pesa Bursni 9 F " n n
19. Maria Bursi - 7 F g L u
20. Inocencia Katamacsan 8 F n n "
21, Elisio de Lion 16 M " " n
22. Enriquez Hernandes 19 M- " " p
23. Tomas Hernandes 17 M n n "
2. TFelipe Hidalgo 7 M " " LR
25. Feliciano Hidalgo 9 M " n "



NAME

1
PERSONS MASSACRED BY THE JAPS

Estanislao de la Cruz

/ntonio de -la Cruz
Felino Cornejo
Esteban Politico
Mauro Cuevas
Ygnacio Cuevas
Apolonio Bandeleria
Claro Vergara
Antonio Calderon
Atilano Cabrera
Romualdo Cabrera
Pascual Apquez -
Moises Cabrera
Baldomero Adel
Sentiago Eguia

.* Pablo Carabana

Pedro Carabana
Marcelo Reyes
Gaudencio Roxas .
Basilio Ravino
Felipe Reyes
Primo Mayo

Sotero Luque
Amado Reyes
Rodolfo Adel
Francisco Hernandez
Simeon de Silva
Cornelio Gaubalejo
Nicanor Carabena
Amado Temple
Arturo Carandang
Patricio Hernandez
Hilarion Silva
Alipio Silva
Leonardo Silva
Mariano Silva
Trinidad Balbastro
Adela Balbastro
Lucia Hernandez
Antonino Bautista
Severino Recto
Maria Bautista
Rosario Bautista
Ale jandro Bautista
Marcelo Bautista
Baldomero Tumbaga
Baldomero Aguila
Rufino Reyes
Enrique Reyes
Jovencio Silva
Quirico Bravo
Pedro Vergara
Pacito Veraga
Ponciano Mendoza
Prititivo Mendoza
Toribio Sandoval
Pastor Quizon
Lolita Ligdao
Epifanio Dimaano
Valentin Lalucos
Alfredo del Rosario
Pedro Linda
Gregorio Linda
Francisco Lalucos
Paulino Valencia
Damaso Pango
Fortunato Bolo
Amado Maralit

20
25
31
45
30
25
39
20
34
31
49
27

55+

40
50
20
65
50
60
45
27
55
2,
15
31
34

1-1/2

125

40
33

/
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Gregorio de Villa
Isaac Bril
Juanito Magpantay

~ Melchor Quizon

Felimon Magpantay
Nemesio Dimaano
Antonio de Jesus
Gerardo Contreras

Francisco Contreras Jr.

Teofilo Dimaano
Eusebio Sandoval
Melencio Mendoza
Sixto Cuenca

.Mariano L. Maralit

Aquilino L. Maralit
Jose Audio Maralit
Felino Aspiro
Jose Segismundo
Victoriano Cuenca
Pedro Cuenca

Jose Sarte

Sofiu Manguiat
Amado U. Mayo
Gregorio Temple
Simeon Lacorto
Potenciano Mea
Concepcion Maralit
Roberto Recio
Gaudencio Cordero
Antonio Dalangin
Sebastian Cueto
Leonardo Barcella
Rustico Manalo
Benigno Postelos
Ludy Manalo

Luis Sarte
Florencio (John Doe)
Ruperto Castillo
Jose Castillo
Conrado Kison
Juan Lopez

Hugo Malabanan
Jose Gopez
Eduardo Africa
Lorenzo Dimayuga
Pedro Maralit
Alfredo Inciong
Elias Eubanas
Zacarias Lajara

- Mario Silva

Gregorio Sélen
Enrique Selen
Fernando de la Oruz
Ricardo Bautista
Censio Tolentino
Luciano Narido
Bonifacio Narido
Mateo Narido
Arsenio R. Aguelira
Alfredo R. Aguelira

Manuel Mayo(Comerciante)

Vicenta Mangauiat -
Secenando Mayo
Lluvehildo Mayo
Edeno Mayo
Simplecio Arellano
Simon Aranda
Felina Recreo
Consurcia Caravana
Casiano Caravana
Dolores Caravana
Rustico Villapando

-2-
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141, Marciano Ramos 20 M Filipino Poblacion, Lipa
142. Moises Genelo T 40 M " : o
1,3. Gavina Loyeza — 25 F " "
1@ Corazon Gamo 6Mos F " "
145. Anastacio Librea ke M . " Mabini,
146. Antonio Pusi 39 M " Antipolo,
147. Anita Kalaw 32 F " Sabang,
148. Rosario Kalaw ; 35 F n Sabang,
G
# <
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PERSONS MASSACRED BY THE JAPS

(2]

! Xt ONAL
Filipino Sapas, Lipa

FULL NAME
1., Perpetua Moren
2. Victoria Isaga
&ﬁmmuﬁohqp
. Servanda Latorre
5.Pﬁmuw0nﬂh
6. Aludio Osmillo
7. Gliceria Osmillo
8. Maria Osmillo
9. Acadio Mabilangan
10. Cipriana ¥
11, Concordia "
12. Pedro n
13. Canuto Ojales
1. Martina Osmillo
15, Mateo Osmillo
16. Isabela Osmillo
17. Felino Osmillo
18. -Cristina Osmillo
19. HMaria Osmillo
20. Eufemia Pesa
21. Felipe Osmillo -
22. Juan Mendoza
23. Panfilo Mendoza
24. Angelo Osmillo
25. Natividad Acusa
26. Generosa Isaga
27. Feliciano Hernandez
28. Valentina Hernandez
29. Gregorio Pesa
30. Trinidad Hernandez
31. Violanda Isaga
32. Damiana Maray
38. Engracia Moren
39. Arsenia Peso
40. Ruperta Isaga
41. Bueno Isaga
42. Anicia Isaga
43. Abundio Isaga
44. Eugenio de Castro 80
" 45. Quintin " 38
46. Leon n :
47. Honorio " 12
. Eugenio Patulot 35
49. Lauro Magnayo 45
50. Maxima Isaga ‘
51. Maria Magnayo
52. Natalia Magnayo
53. Dominador Magnayo
54. Adaleida Magnayo
55. Pablo Magnayo
56. Hiladio Magnayo
57. Quirino Magnayo
58. Isabela Magnayo
59. Sulficio Navarro
60. TFelicisimo Sarmiento
61, Rafael de Castro
62. Alejandra Isaga
63. Julian Isaga
64. Epifania Mendoza
65. Florencio Peso
66. Feliza Latorre
67. Rufo Alvarez
68. Alejandro Alvarez
69. Rosinda Latorre
70. David Latorre
71. Macario Peza
72. Angela Pesa
73. Rosario Isaga
74i. Felipa Pesa
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Victoria Saludo
Perfecto Pesa

‘Leonida Pesa

Andres Pesa

Jose Manalo
Vicente de Torres
Felicidad Manalo
Leopoldo de Torres

- Maria de Torres

Asuncion de Torres
Felomina Mentealto
Amado Moren
Virgilio Moren
Medardo Moren
Sixto de Torres
Ireneo Saludo -
Victor Saludo
Cresencia Saludo
Guillermo Peso
Cristeta Pesa
Antonio Peso._
Leon Braza
Felipa de Torres
Candida Braza
Avelina de Torres
Crispulo Braza
Macario Braza
Eufemia Mercado
Primitivo Braza
Roman Titulas
Arsenio Titular
Engracio Olave
Primo Olave
Corafon Olave
Pantaleon Olave
Roberto Mistas
Teofilo Gonzaleg
Angel Ojales
Angel Osmillo
Bernardo 2
David Latorre
Antonio Loyeze
Grigo Lajara
Semon Saludo
Anecito Saludo
ermo Peso
Julian Ilagan
Fausto de Torres
Macaria Torres
Constancia Brasa
Paciencia Braza
Jose Braza
Isidoro Torres
Damian Mea
Paula Olave
Leonora Mantuano
Simeon Mistas
Antonia Saludo
Gregoria Mea
Eufemia Lalucos
Lilia Isaga
Agripina Maray
Juana Maray
Encarnacion Saludo
Julita Mea
Simeon Hea
Teodora lea
Anastacia de Borja
Gregoria Maray
Felicisima Maray
‘Laura Moren
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146, Maria Moren 16 F Filipino . Sapas, Lipa
147. Cristena Moren 11 1 AR e Ol ) n n
148. Pedro Moren 24 M " L] "
149. Graciano Moren 5 M " n

150. Rita Maray 25 F L il

151. Flaviano Latorre 6 M " "

152, Luisa Latorre 4 F " n

153. Maximo Latorre 2 M " n

154. Rosario Isaga 18 F " "

155. Felipa Pesa 45 F n n

156, Victoria Saludo 15 F " n

157. Romana Peso - 25 F n n

158. Alejandra Sarmientc 7 F n L

159. Crisanto Sarmiento 7 Mos M n "

160. Virginia Manalo 30 F n L

161, Beatris Mea : 3 F n n

162, Eligio Mea 2 Mos M " n

163. Primo Manalo 20 M " n

16,. Prinang Mistas 50 F " n

165. Pantaleon QOlave : 25 M " n

166, Pedro Olave 10 u n m

167. Patina Olave 16 F n n

168. Leoncio Mantuano 6 M n n

169. Erlinda Mantuano 3 F n n

170. Atanacia Saludo 80 ¥ n "

171, Andrea Mistas 40 F n "

172. Angel Ojgles . y 25 M " "


http:Priila.ng

BULL UG ' AGE ' SE X' NATIONALITY ' ADDRESS -
. Germana Pesa (T T I T E s e 1 i “Batanga
67. Vidal Posa T R Filipino S 0 CIAEANReS
68, Arcadio Mabilangan ' 40 ' M ! " ' " " "
69. Maria Osmillo T e " ' " " n
70. Capriana Mabilangan ' 8 '+ F ! n ' n n n
71, Concordia Mabilangan' 6 ' F ! n ' n n "
72. Pedro Mabilangan AT et WO i n ' " " n
73. Aurelio Castillo 30 8 N " v n n "
74, Felipe Mendoza sy e O n ' n n n
75. Remegio Mendoza vog o iy " ' n " "
76. Panfilo Mendoza ' 24 ' M ! n ' " " "
77. Juan Lacaran 128 NN " 38 n " "
78. Angel NMea A0 T n ' n " "
79. Domingo Amar (ST A n ' n n n
80, Candida Mea t 18 . vy e n ' " " n
8l, Felino Mea VY AR n ' " " n
82, Victoria Mea t gEt P N n ' n " "
83, Emilia Mea ' Y P " ' n n "
84. Leon Braza R,y Yo ST i n ' n n i
85. Felipa Mercado AT T I R e n ' n n n
86. Crispulo-Braza o K T e e " ' o "
87. Candida Braza FEE L Iau Sl s S n ' N n
88, Matilde Braza A ey TR n ' " n n
89. Ponciano Ferez L Ty PR i T et n ' n n n
€0, Alberto de 1la Cruz ' 18 '+ M ! n ! n n n
91, Isaac de los Reyes ' 40 ' M ! " ' n " n
92, Domingo Atienza £ 30N geiy n ' n n n
93. Simon Mea I LA Sl ] n ' " n "
G4. Cristeta Mea 180 0.5 Py n 1 n n n
95, Francisco Mendoza P ISR e n ' n " n
96, Antonio Mendoza REGY AR e n ' " n n
97. Pedro Castillo 860 8 M n ' n n n
98, Maria Mistas Vo2 AR L P n i " n n
99. Emilia Sumadsad VoL W n 1 n n "
100, Mariano Sumadsad N 1 1L R Y n 1 n n n
101, Maximo Sumadsad T SR LE n ' n " n
102, Alberto Cornejo BT Ul S n 1 n n n
103. Teodoro Cornejo G R (R, T R | i 1 It " n
104. Antonino Claner LT SRS R " ' n n n
105. Eugenio de Castro b, 80 SCLNLER n ' n n n
106, Juan Mendoza 1736 - iy n ' n n n
107. Feliciana.de Torres ' 110 ' F ! n ' n " n
108, Candida Tipen RO S R 150 n ' n n n
109, Salustia Perez V' aB. b e n ' n n fn
110. Romeo Maniesa SRR e [l Tl n ' n n n
111, Julieta Maniesa I TRt AL TR n 1 " n n
112, Miguel Lindo § . ignriiy i ingrilly n ' I n n
113, Basilio Lindo S V- E R TR T n ' n n "
114. Pedro Sandoval VRO e g n ' " n n
115, Macario Braza I TR B R " ' n n n
116, Eufemia Mercado GIEC 3 S (R St " : " n "
117, Primitive Braza T b e | b n ' 1 " "
118, Maria Braza g 07 et T P n ' n n n
119, Juana Braza PR S R ] n 1 n n n



EULL_NAME

-Alejo Dimaculangan

. Florentino Layesa
" Perfiria Almaria

NAMES OF PERSONS MASSACRED BY THE
JAPS AT STO NINO, LIPA, BAT.

Jose Braza

Isidoro Braza
Igmedio Braza
Agapito Perez

German Mea

Pastor Mea
Claudio Mea
Damian Mea

Emilio Mea

Lazaro Dimaculangan
Doroteo Loyesa
Sebastian Mea
Santiago Mendoza
Toribio Pesa .

Sixba Braza

Carlos Braza
Felimon Braza
Conrado Braza
Martin Dimaunahan
Lauro Braza

Basilio Dimaunahan
Saturnino Dimaunahan'!
Sebastian D;paunnhan'
Simona Mea '
Consolacion latorre !
Pedro Braza
Marcial Braza
Santos Braza
Cirila Braza
Norma Braza
Vivencio Braza
Natividad Braza
Enrique Titular
Vicente Titular
Tomas Braza -
Crisenciana Bragza
Melchor Braza
Henceslao de Torre
Tiburcio Dana
Quintin de Castro
Honorio de Castro
Dionisio Saludo
Ignacio Saludo
Pascua] Titular
Pedro Titular
Pastor Mesa

Leon de Cgstro
Basilio Mistas
Pascual Herrera
Teodoro Herrera
Fermina Layesa

Juan Almaria

Emeterio Mabilangan
Gertrudes Mabilanga
Sebastian Mea
Teofista Almaria
Basilia Mea
Natalia Mea
Godefredo Mea
Sulpicio Mea

Maria Dimaculangan
Marciana Pesa
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~ ‘Alipio Zara

-Demetria Dimaculangan

NAMES OF PERSONS MASSACRED BY THE
JAPS AT TANGUAY, LIPA, BATANGAS

Raymundo Las
Estefana de Silva
Gil Mester
Clemente Herrera

Felipe Latag
Victor Latag -
Victoria Latag
Cristeta de la Pena
Maximo Harina

Consuelo Cueto
Conchita Cueto
Francisce Cueto
Rosario Cueto
Consuela Latag
Florencia Latag
Adoracio Latag
Leon Lesynes
Exequiel Laynes
Calixto Leynes
Juan Mayor

Jose Mayor :
Alfredo de Silwva
Amando Leymes
Natividad Villanueva
Arsenio Sabido
Ignacio Mendoza
Alfonso Mendoza
Miguel Latag
Crispina Latag
Columbia latag
Anita Leynes
Lydia Leynes
Cirilo Mesca
Agapita de Silva
Jacoba Mesca
Jacinta Mesca
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IN THE BARRIO OF LODLOD, LIPA,

BATANGAS

FULL NAME ! AGE ! X !

1, Claudio Umali (B Y B ) M ' Filipino '
2. Leoncio Paran PEE29 . AN " !

3. Norberto Reyes Bl T R el n !
4. Leon Reyes SSAS S " \

5. Norberto Malibiran ViRg T ) n !
6, Geronimo Vivas vERD Y a0t " !

7. Emilio Vivas Vie2h V AN y !
8, Fernando Vivas B Uil Jslh TR L !
9. Claudio Reyes R | " '
10, Maximo Rodelas e T » '
11, Panfilo Macatangay B | e Bl " '
12, Pedro Makatangey Uit - EA B " () " !
13. Bonifacio Makatagay g3y ' Mt L '
14. Saturnino Pasia 50t A " ¥
15. Pedro Pasia Uit b L ' (R » '
16, Olegario Castro Leat" R R T " '
17. Albino Dimaano L R605 ey o . '
18, Nomiliano Dimaano 128 VoEy, e i~ y
19, Roman Torres VB 4, Yo S et " s
20, Mariano Torres LR LI SR (e “ '
21. Felix Bautista ¥ 26N M . s
22, Crispulo Maralit R R T R " '
23, Andres Maralit Vi Rl . '
24, Melecio Rodelas VA0 L '
25, Lope Maralit g T B R n '
26, Godofredo Maralit L R M L " '
27, Maximino Rodelas VR M ! . '
28, Ignacio Maralit I (LR T () " !
29, Miguel Maralit UG L | " '
30, Segundo Maralit R SR ¢ %
31, Generoso Rodelas NS (S . '
32, Delfin Tolentino V. o288 M ! " '
33. Dionisio Mendoza Bl |- NS ) | R " '
34, Pedro Lingao R TR B n '
35, Conrado Katigbak V-5 - 8 M ! " !
36, Felipe Katigbak URC O TR T ) S n 58
37. Calixto Lacerna ¥ 729 O e " '
38, Perfecto Tisbo I ¥ o et SR T (o RS !
39, Francisco Iscano 1308 M ! " '
40, Guillermo Salud Ll - S M ! " '
41, Macario Reyes LAY T Tt M ! " '
42, Marcelino Mayer LR TR B (e " !
43. Norberto Rodelas 1522 vV N2 L '
44. Domingo Lingao LIRS O el bitee) Tl ! !
45. Pedro Maralit LA o RIS e | (o) L '
46, Leonardo Maralit LT i AR Rt () L '
47. Felipe Mayer P e Aokt TR ] '
48. Eladio Maralit LTS (o U | e g !
49. Sebastian Tisbo AT e ] " '
50, Primo Bautista LG iy M ! n '
51, Valentin Mosca B L M. o '
52. Leon Garcia Vi 38 0 1 N0 » !
53, Emilio Malabanan L y LI ' L . '
54, Placido Magsino R A ' (S ' '
55, Felix Magsino L a8 " '
56, Daniel Magsino LS L e e T B . '
57. Tomas Magsino 1360 Y Mt L] '
58, Conrado Bautista w90y M ! " '
59. Rufino Mosca IR+ WG et [ L s
60, Tomas Batilo LByt DI ] Lty " !
61, Isabelo Matilo o 28 el . '
62, Pedro Landicho t 26 ' M ! n '
63, Claro Landicho 192 1 " ol n 1
64, Leocadio Cuevas 't 35 ' M ! n '
65, Catalino Lalamunan ey A Snsil) M " !
66, Fidel Resaba L L PR T (e " !
67. TUrbano Paran 0235 M L) 1
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Simeon Pagkaliwangan
Isabelo Lingao

Bonifacio Lubo

Arcadio ﬁermndes
- Paulino Incieng
Marcos Maralit
Vicente Mendoza
Gregorio Mendoza
Leon Pagkaliwangan
! Victoriano Mayor
Bonifacio Maralit
Santiago Mesca
Francisco Maralit
Ernesto Maralit
Isabelo Hernandez
Narciso Mendoza

Elisio Maralit

FULL NANE
68,

69,

71. Melchor Mendoza
72.

73.

T4,

75.

76. Primo Navarro
. ;
78.

79.

8o,

81.

82,

83. Francisco Mesca
gl.. Mariano Paran
5,

86. Saturnino Paran
87. Guillermo Paran
88. Conrddo Lingas
89.

90,

91,

92.

93.

9.

95, Fermin Mercado
96. Benjamin Reyes
97. Ernesto Reyes
98, Crisanto Lingas
99. Felipe Dorables
100, Andres Reyes

Julian Vidal
Arsenio Paran

- e e e e e e - = e e e e e e e e - o - e e e e oo W= e -

Mejares
Mejares
‘Doroteo Alacaras

Arcedo. |
Maroos Mejares

Saturnino Katigbak
Ulalio Hernandes
Andres Mesca

Ignacio Lingao
Juan Varenia.
Anselmo Mejaresm
Fidel Mejares
Victor Dimaane

Manuel Mayer

Pedro Singalong
Macario Me,
Enilio

Crispin Magsine
Mariano Reyes
Severino Lingao
Matias Paran
Emilio Paran
.Mariano Lingao
Ponciano Oftial
Agustin Rosaba
Eugenio Mayer
Esteban Magsine
Raymundo Marete
Francisco Rosaba

Gelario Mesca
Guillermo Alcaras
Agustin Alcaraz
Protacio Alcaraz

L3
L]

101,
102,
103.
104.
105,
1%.
107.
108,
109.
110,
111.
112,
113,
114.
115,
116.
117.
118,
119,
120,
121,
122,
123,
124.
125,
126.
127,
128,
‘13%
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133.
134.
135.
136.
137.
138,
139.
140,
U1,
12,
143.

1
Esperdion Cortes !
Hilarion Moreto !
Lauro Panlicpic !
Valeriano Rosaba !
Florencio Rosaba !
Silvestre Rosaba !
Onepre Landicho !
Victorio Malabanan !
Dalmacio Mayor '
Silvino Incieng '
Perfecta Malibiran'
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35
20
30
80
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Simeon Layle

Proceso Vergara
Crisanto Obviar
Dionisio Gutieres
Paulino Gutieres
Serapio Gutieres
Pedro Roxas

- Gregor'o Robles

Pedro Maralit

Filisido Maralit

Poroc Balat
Napc™ on Recto
Francisco Tempol

Ereneo Balat

Erenio de Silva

Victor Villanueva

Igmidio Omate
Isaac Pirili:
Ruperto Rocaflor
Bernardo Cadavia
Juan Bautista
Filimon Pirili

Ignacio Pagkaliwangan
Engracio Pagkaliwangan

Teofilo Bautista

18
19
21
59
55

50

23
50

22

66
57
58
25
36
41
28
49
52

- 21

16
19
27
62
31
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FULL NAME ! '
1, Geronimo Vivas ! !
2., Fernando Vivas 1=5161 8
3. Emilio Vivas 1 .26 !
4. Claudio Reyes LESs 2 Relelp L)
5. Claudio Umali L Y AR
6, Leoncio Paran L L
7. Leon Reyes 26 Y
8. Alberto Reyes - LR v S
9, Maximo Rodelas Iy AR DS ||
10, Pedro Macatangay 1 2% VM
11, Bonifacio Macatangay ' 37 ' M
12, Panfilo Mecatangay - ' 17 ' M
13, Saturnino Pasia =50 v M
14. Pedro Pasia LSy Y
15, Alberto lMalibiran t 30 ! M
.16, Albino Dimaano _ 165 YN
17. Roman Torres IORE ¥ R SR |
18, Mariano Torres Rl VR N 7]
19, Maximino Rodelas t 35 ! M
20, Melecio Rodelas e/ el B
21, Felix Bautista t 26 1V M
22, Marciano Dimaano LIS B SRR
23, Andres Maralit i by S A
24, Crispulo Maralit S [ SRR, |
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NAMES OF PERSONS KILLED IN THE BARRIO
; OF LODLOD, LIPA, BATANGAS

A g E'SEX ! NATIONALITY ' ADDRESS
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NAMES OF PERSON MASSACRED BY THE

JAPS IN ADYA, LIPA, BAT.

Guillermo Mendoza
Alejandro Lajara
Rufino Cora
Demitrio Magsino
Apolonio Magsino
Cornelio Sarmiento
Jose Sarmiento
Andres Lajara
Atanacio Simbahan

. Francisco Silva

Prudenzio Sarmiento
Damian Veren
Catalino Vergara
Carmen Manigbas
Anacito Silva

Romeo Datiles

Romeo Reynoso
Margarito Umali

72
68
77
56
31
35
48
80
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LIST OF PERSONS KILLED IN THE BARRIO
OF SAN CELESTINO, LIPA, BATANGAS

AGE

Pedro Malaluan
Matias Adaya
Magno Adaya
Mariano
Margarita Torres
Encarnacion Metica
Lilia Metica
Jesus Metica
Rizalina Metica
Engracia Lucero
Rogelio Ligdas
Lucita Ligdas
Andiano- Ligdas

Alfredo Dinglasan -

Valerio Ore
Valeriano Dimaano
Gregorio Katigbak
Dorotea del Rio
Mamerto Cabrera
Cristina Cabrera
Bonifacio Cabrera

Esperanza del Castro!

(e

-

80
50
22

25
19
. 9 3
6
4
23
4
1
55
25

" 60

40
~40
65
39
17
8
35
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—EULLNAVE A CGESEX 3 NATIONALITR ¢  ADDRESS

‘Evaristo Espiritu

. 654
66.
- 67
68,
69.
70,
71,
72,
73.
The
75.

76.

77.
78.
79.
80,
8l.
82,
83.
84
85.
86.
87.
8s8.
89.
90.
91,
92,
93.
%o
95.
96,
97.
98.
99.
100,
101,
102,
103,
104.
105.
106.

Igmidio Recede .
Santiago Kalalo
Roman Icero
Pablo Layco
Pastor Mendoza
Teofilo Lantin
Arcadio Clan
Nemesio Clan
Rufino Recede
Francisco Magpantay
Dionisia Mando
Mariano Reyes
Crisanto Garcia
Alipio Recede
Jullan Garcia
Nicolas Laygo
Melencio Laygo
Florentino Laygo
Estefina Laygo
Lucila Laygo
Marciano Mehico
Nercisa Mehico
Florencio Mehico
Ponciano Mehico
Santa Mehico
Miguel Manguiat
Apolonia Laygo
Oliva Manguiat
Rafael Laygo
Dionisia Asa
Wenseslao Mehico
Teofila Kapira
Carmen Mehico
Apolonie Mehico
Maria Mehico
Corazon Recamor
Dorotea Latag
Marcelina Latag
Pantaleon Latag
Mamerto Diwa
Maxima Alearas
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PERSONS MASSACRED BY THE JAPS

-NATIONALITY ' ADDRESS

FULL_NAME '"AGE'SEX'!
1. Adriano Castillo ' 56 t M ' Filipino ! :
© 2. David Castillo AU e e i o e
3. Pedro Hernandez N5t lin gy " ' " n "
4. Florencio Hernandez 117 g Bl <ns1:XMLFault xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat"><ns1:faultstring xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat">java.lang.OutOfMemoryError: Java heap space</ns1:faultstring></ns1:XMLFault>